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روزنامه

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم در خصوص مخدوش 
کردن پلاک خودرو از سوی برخی از افراد هشدار داد و تاکید کرد: 
متخلفان از 6 ماه تا یک سال حبس مجازات می شوند. سرهنگ 
صدفی پلاک خودرو را هویت اصلی وسیله نقلیه دانست و با 
هشدار نسبت به برخی افراد که در ایام محدودیت های کرونایی 
اقدام به مخدوش کردن پلاک خودروشان می کنند تاکید کرد: این 
کار از نظر قانون جرم و مجازات سنگینی برای آن پیش بینی شده 
است. رئیس پلیس راهنمایی رانندگی استان با بیان اینکه پلیس با

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به تملک بیش 
از 50 پلاک از پروژه شهیدان برقعی از بهره برداری از این پروژه 
تا پایان سال 99 خبر داد. غلامرضا جانقربان با اشاره به آخرین 
وضعیت خیابان شهیدان برقعی، اظهار داشت: خیابان شهیدان 
برقعی یا همان سجادیه سابق است که به طول هزار متر حدفاصل 
چهارمردان تا خیابان شهید دل آذر قرار دارد. معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری قم به عرض ۳۰ متری خیابان شهیدان برقعی 

هم اشاره کرد و افزود: از زمان طرح اولیه این پروژه در مطالعات

رئیس پلیس راهوراستان قم تاکید کرد

مجازات سنگین برای مخدوش 
کنندگان پلاک خودرو 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد

بهره برداری از پروژه شهیدان برقعی تا 
پایان سال
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هشدار جدی ظریف به ترامپ: 

هرگونه آتش بازی پاسخ متقابل جدی همراه خواهد داشت

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

آیت الله مصباح یزدی از پایه گذاران 
تحول در علوم انسانی بود

استاندار قم خبرداد

تداوم محدودیت های 
شرایط زرد کرونایی 

2

4
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پیکرآیت الله مصباح یزدی دوشنبه درقم تشییع می شود

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه اخراج قطعی آمریکایی ها از 
منطقه از جلوه های قطعی انتقام سخت خواهد بود، گفت: 
آمران و عاملان ترور سردار سلیمانی در هش جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم در پیام تسلیتی به مناسبت درگذشت آیت 

الله محمدتقی مصباح یزدی از وی به عنوان یکی از پایه گذاران 
تحول در حوزه و علوم انسانی و ایجاد پیوند بین حوزه و دانشگاه 
یاد کرده است. در این پیام آمده است: رحلت فقیه عالیقدر و 
اندیشمند بزرگ جهان اسلام حضرت آیت الله حاج شیخ محمد 

عادی انگاری آسیب بزرگ در مبارزه با کرونا
نگران جهش کرونا در بهمن ماه هستیم

باید مراقبت ها را تشدید کنیم

 مدیرکل تامین اجتماعی قم از انعقاد قرارداد بیمه اختیاری و تکمیل سوابق 
پرداخت حق بیمه به صورت غیرحضوری خبر داد.  علی اصغر دادخواه دیروز 
اجرای  راستای  در  اجتماعی  تأمین  سازمان  کرد:  عنوان  خبرنگاران  جمع  در 
طرح تکریم ارباب رجوع، روانسازی امور، پاسخگویی سریع، افزایش رضایتمندی 
مخاطبان اقدام به راه اندازی سرویس انعقاد قرارداد بیمه اختیاری کرده است. 
دادخواه ادامه داد: این گروه از بیمه شدگان می توانند با پرداخت حق بیمه، از 
تعهدات قانونی مربوطه شامل بازنشستگی، فوت، از کارافتادگی و خدمات درمانی

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد

غیرحضوری شدن قراداد بیمه اختیاری و تکمیل سوابق 
 

از احضار برخی گردانندگان صفحات تلگرامی  انقلاب قم  دادستان عمومی و 
استان که اقدام به تبلیغ سایتهای قمار و شرط بندی کرده بودند خبر داد. حجت 
الاسلام والمسلمین حسن غریب با اشاره به احضار مدیران برخی صفحات تلگرامی 
به دلیل تبلیغ سایت های قمار و شرط بندی گفت: کاربران توجه داشته باشند، 
هرگونه تبلیغ و فعالیت در حوزه قمار و شرط بندی اینترنتی و کسب درآمد از این 
طریق، جرم محسوب شده و با متخلفین برخورد قانونی خواهد شد. وی با اشاره به 

اینکه سایت های شرط بندی و قمار در خارج از ایران راه اندازی و هدایت می شوند

دادستان عمومی و انقلاب قم :

تبلیغات سایت های سایت های قمار و شرط بندی جرم است
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در پیامی به مناسبت درگذشت آیت الله مصباح یزدی؛

رهبر معظم انقلاب: سوگوار این برادر 
قدیمی و عزیز می باشم

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت آیت الله محمد تقی مصباح یزدی را به 
خاندان، فرزندان و بازماندگان ایشان تسلیت گفتند. 

به گزارش روز شنبه دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله خامنه ای،  متن پیام به 
این شرح است:

بسم الله الرّحمن الرّحیم
با تأسف و تأثر فراوان خبر درگذشت عالم ربانی، فقیه و حکیم مجاهد، آیةالله آقای 
حاج شیخ محمدتقی مصباح یزدی را دریافت کردم. این، خسارتی برای حوزه  علمیه و 
حوزه ی معارف اسلامی است. ایشان متفکری برجسته، مدیری شایسته، دارای زبان 
گویائی در اظهار حق و پای با استقامتی در صراط مستقیم بودند. خدمات ایشان در 
تولید اندیشه  دینی و نگارش کتب راه گشا، و در تربیت شاگردان ممتاز اثرگذار، و در 
حضور انقلابی در همه  میدان هائی که احساس نیاز به حضور ایشان می شد، حقاً و 
انصافاً کم نظیر است. پارسائی و پرهیزگاری خصلت همیشگی ایشان از دوران جوانی تا 
آخر عمر بود و توفیق سلوک در طریق معرفت توحیدی، پاداش بزرگ الهی به این مجاهد 
بلند مدت است. اینجانب که خود سوگوار این برادر قدیمی و عزیز می باشم، به خاندان 
گرامی و فرزندان صالح و دیگر بازماندگان ایشان و نیز به شاگردان و ارادتمندان این معلّم 
بزرگ و به حوزه  علمیه تسلیت عرض می کنم و علّو درجات ایشان و مغفرت و رحمت 

الهی را برای ایشان مسألت می نمایم.
سیّدعلی خامنه ای۱۳ دی ماه ۱۳۹۹

رهبر انقلاب بر پیکر آیت الله مصباح یزدی نماز اقامه کردند
 رهبر معظم انقلاب اسلامی سحرگاه دیروز در حیاط دفتر رهبری بر پیکر آیت الله مصباح 
یزدی نماز اقامه کردند.  به گزارش روز شنبه ایرنا از دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله 
العظمی خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی سحرگاه دیروز در حیاط دفتر رهبری بر 
پیکر آیت الله مصباح یزدی نماز اقامه کردند. آیت الله محمدتقی مصباح یزدی عضو فقید 
مجلس خبرگان رهبری و رئیس مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( عضو جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم بدلیل بیماری، عصر جمعه ۱۲ دی دار فانی را وداع گفت.

آیت الله صافی گلپایگانی:

آیت الله مصباح بیش از نیم قرن با بدعت ها 
مبارزه کرد

آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید با صدور پیامی، ضمن تسلیت 
درگذشت آیت الله آقای حاج شیخ محمدتقی مصباح یزدی، آورده است: این عالم 
برجسته با سخنرانی های خود از نیم قرن پیش در حوزه علمیه قم، تفکّر ولایی را نشر و 
با بدعت ها مبارزه کرده است.  به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی آیت الله صافی 
گلپایگانی، در این پیام آمده است: عالم ربّانی آیت الله آقای حاج شیخ محمدتقی 
مصباح یزدی شخصیتی است که با تلاش و جدّیت خود به مراتب بالای فضل و علم 
در حوزه علمیه رسید و به مقام استادی برجسته حوزه نائل گردید. پیام افزوده است: 
تأسیس مراکز علمی و مذهبی و مشارکت در تشکیل آنها، مانند مرکز فرهنگی مذهبی 
وزین »در راه حق«، سخنرانی های ایشان از نیم قرن پیش در حوزه علمیه قم، و تفکّر 
ولایی و مبارزه با بدعت ها در آن زمان و بعد از آن، همه نشان از شدّت ارادت به نشر 
معارف نورانی اهل البیت)ع(و روحیه حماسی و جهادی وی دارد. پیام حاکی است: 
این مصیبت را به شاگردان و دوستداران ایشان و به فرزندان فاضل و داماد ارجمندشان 
تسلیت گفته، رحمت و رضوان الهی برای آن مرحوم و صبر و اجر برای بازماندگان از 

خداوند متعال مسئلت دارم.

کنترل بازار خودرو از کدام راهکار؟

هر چند این قرعه کشی ها با شرایط سخت گیرانه ای از جمله، امکان نداشتن 
فروش خودرو تا یک سال، فعال نبودن پلاک به نام فرد متقاضی و در زمان 
کنونی، شرط سنی، شرکت نکردن در پیش فروش  همزمان شرکت شرکت 
دیگر و... انجام می شد تا خودرو به دست مصرف کننده واقعی آن برسد، با 
این حال حجم بالای متقاضیان نشان از عطش خرید خودرو دارد و مشخص 
است روش قرعه کشی نمی تواند به همه نیاز موجود در بازار پاسخ دهد. شاید 

بر همین اساس است که زمزمه حذف این روش نیز شنیده می شود.
با اینکه اظهار نظری رسمی مبنی بر واردات خودروی کارکرده یا دست دوم 
اعلام نشده، اما گاهی گمانه زنی هایی از واردات این گونه خودروها به گوش 
می رسد که آن را یکی از راهکارهای کنترل قیمت ها در بازار خودرو و پاسخ به 

تقاضای موجود در این بازار می داند.
هر چند واردات خودروهای کارکرده ممکن است طرفدارانی داشته باشد 
که کیفیت قابل قبول و قیمت به نسبت پایین این خودروها را از مزایای 
آن برشمرند، با این حال به نظر می رسد شیوه تأمین ارز و همچنین تعیین 
استاندارد برای این خودروها از اصلی ترین چالش های این روش محسوب 

می شود.
برای بررسی ابعاد این موضوع توجه به چند نکته ضروری به نظر می رسد. 
نخست اینکه واردات خودروهای کارکرده معمولًا از سوی کشورهای با درآمد 
سرانه پایینی دنبال می شود که در آنجا صنعت خودرو جایگاهی در تأمین نیاز 
داخلی ندارد. نمونه بارز این وضعیت را می توان در کشور افغانستان ملاحظه 

کرد.
تأمین  از ملاحظات مهم، چگونگی  درخصوص خودروی کارکرده یکی 
است  ممکن  خودروها  این  از  بسیاری  برای  خودرووهاست.  این  قطعات 
تأمین قطعه به ویژه در شرایط کنونی فراهم نبوده یا با قیمت های بسیار 
بالا امکان پذیر شود. در چنین وضعیتی کشور تبدیل به پارکینگ بزرگی از 

خودروهایی می شود که به علت نبود قطعه متوقف و رها شده اند.
نکته مهم بعدی وضعیت آلودگی هواست که این روزها حساسیت مردم و 

مسئولان را بیش از پیش برانگیخته است.
آثار مخرب  از پیامدهای جبران ناپذیر واردات خودروهای کارکرده،  یکی 
آن بر تولید داخلی است. قیمت خودروهای کارکرده وارداتی بسیار پایین تر 
از قیمت خودروی تولید داخل خواهد بود. در نتیجه از مزیت رقابتی بالاتر 
و ترجیحات مصرفی بالایی نزد مصرف کنندگان برخوردار خواهد بود. این 
وضعیت در شرایط کنونیکه به علت تحریم های ظالمانه، خودروسازهای برتر از 
کشور خارج شده و تنها تعداد محدودی خودروی بومی شده تولید می شود، 

بیشتر ملموس است.
آفریقایی،  کشورهای  برخی  فقیر  مردم  از  حمایت  برای  پیش  سال ها 
کمک های کالایی که بخشی از آن ها پوشاک مستعمل بود، از کشورهای 
غربی روانه آفریقا شد. کیفیت بالای این پوشاک آنچنان خسارتی بر صنایع 
از  آفریقایی  اقتصاددان های  برخی  که  کرد  وارد  آفریقایی  پوشاک  تولید 
کشورهای کمک کننده درخواست کردند اگر می خواهند مردم به صورت 
این  در  را  رها شوند، شکل های مختلف سرمایه گذاری  فقر  از  ساختاری 

کشورها رواج دهند، نه اینکه پوشاک مستعمل به این کشورها بفرستند.
شاید بتوان اصلی ترین عوامل افزایش قیمت خودرو را در این موارد برشمرد: 
افزایش قیمت ارز، افزایش تقاضا برای خودرو، افزایش قیمت فلزاتی همچون 
فولاد و کاهش واردات خودرو. به نظر می رسد کنترل بازار ارز و جلوگیری از 
افزایش بیش از پیش نرخ ارز که نرخ کالاهای صادراتی همچون فولاد و سایر 
فلزات را نیز متأثر می کند، می تواند بر قیمت تمام شده خودرو نیز اثرگذار 

باشد.
همچنین کاهش فاصله قیمت کارخانه و بازار که همواره از سوی کارشناسان 
خودرو مطرح شده، می تواند تقاضای غیرمصرفی )با نگاه سرمایه گذاری( را 

در بازار خودرو کاهش دهد و قیمت ها را واقعی کند.
 کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادی

حضرت  خاطر  و  یاد  گرامیداشت  با  پیامی  در  سقائیان نژاد  دکتر 
آیت الله حاج شیخ محمدتقي مصباح یزدی )ره(، عروج ملکوتی آن 

خدمتگذار نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران را تسلیت گفت.
محمدتقی  شیخ  حاج  الله  آیت  حضرت  جانگداز  رحلت  پی  در 
مصباح یزدی )ره( عضو مجلس خبرگان رهبری، دکتر سیدمرتضی 
سقائیان نژاد شهردار قم، در پیامی ضمن تسلیت فقدان این عالم 
وارسته، یاد و نام او که از خدمتگزاران نظام مقدس جمهوری اسلامی 

ایران بود را گرامی داشت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

هَ عَلَیْهِ فَمِنْهُمْ مَنْ قَضَیٰ نَحْبَهُ  مِنَ الْمُؤْمِنِینَ رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا اللَّ
لُوا تَبْدِیلًا وَمِنْهُمْ مَنْ یَنْتَظِرُ وَمَا بَدَّ

خبر ارتحال علامه بزرگوار حضرت آیت الله مصباح یزدی ضایعه ای 
جبران ناپذیر بود.

معامله با خداوند را می توان به خوبی در زندگی ایشان مشاهده نمود 
دٍ وَمَماتِی مَماتَ  دٍ وَآلِ مُحَمَّ هُمَّ اجْعَلْ مَحْیایَ مَحْیا مُحَمَّ که تجلی اللّٰ
دٍ از جلوه های ویژه گفتاری و رفتاری این فرهیخته  دٍ وَآلِ مُحَمَّ مُحَمَّ

انقلابی بود.
ابعاد شخصیتی این عالم عامل، فقیه انقلابی برجسته، فیلسوف 
متفکر و صاحب نظر؛ منظومه ای از دانش و بینش در سایه ی اخلاص 
است که با مطالعه در زندگی علمی و اجتماعی ایشان به خوبی این فراز 
زیبا؛ اخلص العمل فان الناقد بصیربصیر می درخشد. برای شناخت 
ایشان نیاز است تا زیارت نامه معرفت به فهم ما منظم گردد. این مفسر 
قرآن، تفسیری عملی برای ولایتمداری و پایمردی بود که ولایت را به  
خوبی شناخته و همچون مالک اشتر، عمارگونه پاسداری مجاهد برای 
نشانه ی  این علامه ی مردمی  از  بود. هراس دشمن  بصیرت افزایی 
دشمن  است.  الهی  فردی  یک  وجودی  ساحت  در  لشکری  وجود 
بارها دست به ترور شخصیتی ایشان زد و سعی داشت با جنگ روانی 
این مشعل فروزان را از صحنه ی آگاهی بخشی کنار بزند اما غافل از 

هِ  این واقعیت بود که خداوند در این آیه شریفه یُرِیدُونَ لِیُطْفِئُوا نُورَ اللَّ
هُ مُتِمُّ نُورِهِ وَلَوْ کَرِهَ الْکَافِرُونَ وعده فرموده که مانعی استوار  فْوَاهِهِمْ وَاللَّ

َ
بِأ

در مقابل بدخواهی ها خواهد بود.
در آینه وجود ناسوتی ایشان کیاست و سیاست ترکیب شده بود که 
سرانجام در طواف بندگی لبیک عشق را زمزمه کرده و در معراجی 
عرفانی به ندای انالله و انا الیه  راجعون لبیک گفت و در جوار حق تعالی 

آرام گرفت.
اینجانب این مصیبت عظیم را به مولانا بقیه الله الاعظم امام زمان 
عجل الله تعالی فرجه الشریف، مقام معظم رهبری مدظله العالی، 
ارادتمندان  و  شاگردان  فرهیخته،  علماء  الشان،  عظیم  مراجع 
ایشان،مردم بصیر و انقلابی و بیت آن مرحوم تسلیت عرض نموده و 
علو درجات را برای معظم له از درگاه ایزد منان مسالت داشته و برای 

بازماندگان و دلسوختگان صبر جمیل و اجر جزیل خواهانم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام تسلیت شهردار قم به مناسبت عروج ملکوتی
 حضرت آیت الله حاج شیخ محمدتقی مصباح یزدی )ره( 

استاندار قم با صدور پیامی درگذشت آیت الله حاج شیخ محمد 
تقی مصباح یزدی استاد برجسته حوزه علمیه و بنیان گذار موسسه 

آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( را تسلیت گفت 
دکتر  تسلیت  پیام  متن  قم  استانداری  عمومی  روابط  گزارش  به 

سرمست استاندار قم بدین شرح است:
انالله و انا الیه راجعون

رحلت استاد ارجمند آیت الله آقای حاج شیخ محمّدتقی مصباح 
یزدی، مایه تاسف و اندوه گردید. 

آن عالم بزرگوار از اساتید حوزه علمیه و بنیانگذار موسسه آموزشی و 
پژوهشی امام خمینی )ره( بوده و عمر پر برکت خود را در وادی تألیف، 

تحقیق و تعلیم صرف کرده اند .
این جانب فقدان این عالم ربانی  را به مقام معظم رهبری، حوزه های 
علمیه، علمای اعلام، شاگردان، علاقمندان و به ویژه بیت مکرم آن 

مرحوم تسلیت عرض نموده و از خداوند متعال رحمت و مغفرت الهی 
را برای آن عالم بزرگوار مسألت می نمایم.

بهرام سرمست 
استاندار قم

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت درگذشت
 آیت الله مصباح یزدی )ره(

علیرضا باستانی*

با حضور قشرهای گوناگون مردم قم برگزار شد 

راهپیمایی خودرویی درسالگرد شهادت سردار سلیمانی
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رئیس قوه قضاییه: 

اجرای سند تحول قضایی را با قوت
 پیگیری می کنیم

 رئیس قوه قضاییه گفت: اجرای سند تحول قضایی که از ابتدای مسئولیت 
اینجانب آغاز شده بود، با ارائه نسخه ارتقا یافته آن سرعت بیشتری خواهد گرفت. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نخستین جلسه ستاد راهبری اجرای سند 
تحول قضایی به ریاست رئیس قوه قضاییه و با حضور اعضای حقوقی و حقیقی 
ستاد برگزار شد، با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری برای انتشار عمومی و 
پیگیری اجرای سند تحول قضایی و نیز لزوم پیگیری دقیق اجرای سند تحول 
از همه بخش های مرتبط با دستگاه قضا افزود: بخش مهمی از راهکارهای ذیل 
سند تحول، نیازمند تصویب مقررات و قوانین است که باید با هماهنگی نزدیک با 

دولت و مجلس شورای اسلامی این روند طی شود.
وی اظهار داشت: به منظور پیگیری جدی اجرای سند تحول قضایی، مرکز 
تحول قضائی ایجاد شده که باید وظایف و تکالیف هر کدام از بخش های قوه 
قضائیه را به تفکیک، دسته بندی و ابلاغ کند و در تعامل با همه بخش ها، فعالیت 

ها رصد و پایش شود تا از اجرای دقیق آنها مطمئن شد.
رئیس ستاد راهبری اجرای سند تحول قضایی تصریح کرد: هر کدام از بخش 
های قوه قضاییه باید کمیته ویژه ای برای اجرای سند تحول قضایی با مسؤولیت 
رئیس آن واحد ایجاد کنند و زمان مشخصی را در هر هفته، به پیگیری و پایش 

اجرای سند تحول قضایی در حوزه خود اختصاص دهند.
رئیسی گفت: ایجاد زیر ساخت حقوقی و تصویب قوانین و مقررات لازم در کنار 
تأمین منابع مالی و بکارگیری نیروی انسانی توانمند، به عنوان الزامات اصلی 

اجرای این سند تحول باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
رئیس قوه قضاییه خاطرنشان کرد: سند تحول ابعاد مختلفی دارد و باید برای 
افراد ذیربط در دولت، مجلس شورای اسلامی، خبرگان حوزه و دانشگاه تبیین 
شود و به عنوان یک گفتمان ملی درآید. رئیسی افزود: با توجه به لزوم پیگیری 
مستمر اجرای سند تحول، کمیسیون ویژه پیگیری اجرای سند، با حضور برخی 

از اعضاء ستاد راهبری اجرای سند تحول قضایی تشکیل خواهد شد.
رئیس قوه قضاییه گفت: برای اجرای این سند نباید به افراد مستقر در تهران 
اکتفا شود و باید از توان فرهیختگان مستقر در دادگستری ها و حوزه های علمیه و 

دانشگاههای همه استانهای کشور استفاده کرد.
 

نایب رییس مجلس:

پروتکل های بهداشتی زیارت اماکن 
مقدسه بازبینی می شود

 نایب رییس مجلس و عضو ستاد ملی مقابله با کرونا از آغاز رایزنی ها برای 
بازبینی پروتکل های بهداشتی زیارت اماکن مقدسه خبر داد. 

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی صبح دیروز در جلسه ستاد ملی مقابله 
با کرونا که به ریاست رئیس جمهور برگزار شد، با اشاره به فرارسیدن ماه های 
زیارتی گفت: مدت هاست مردم توفیق زیارت مراکز زیارتی را ندارند. ما ۴ مرکز 
زیارتی داریم؛ حرم مطهر امام رضا)ع(، حرم حضرت معصومه )س(، حرم احمد 
بن موسی و حرم حضرت عبدالعظیم حسنی؛ این مراکز مقدسه زیارتی هم 

زیرساخت ها و هم مدیریت خوبی دارند. 
بدون  داریم که می شود در هوا پخش کرد،  مواد ضدعفونی  ما  افزود:  وی 
اینکه به چشم، مخاط، بینی و پوست آسیب برساند و حتی قابل قرقره کردن 
است و خطری برای انسان ندارد و ویروس کش است، علاوه بر این چون این 
اماکن مقدسه خدام زیادی دارند هر یک ساعت، دو ساعت می توانند سطوح را 
ضدعفونی کنند. عضو ستاد ملی مقابله با کرونا خاطر نشان کرد: با توجه به اینکه 
در فصل سرد سال هستیم، مردم به دلیل برودت هوا نمی توانند اعمال زیارت را 

انجام دهند؛ بنابراین باید شرایطی فراهم کنیم که مردم بیشتر به زیارت بروند. 
عضو ستاد ملی مقابله با کرونا تصریح کرد: رحمانی فضلی به عنوان فرمانده 
قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا مامور شد مذاکراتی را شروع کنند و 
دوباره در زمینه پروتکل های بهداشتی زیارت اماکن مقدسه بازبینی صورت بگیرد 
تا در ماه های رجب، شعبان و رمضان گشایش بیشتری برای دسترسی زیارت 

اعتاب مقدسه داشته باشیم.
  به دانش فنی تولید واکسن دست پیدا کردیم

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به اینکه به دانش فنی تولید واکسن دست 
پیدا کردیم، تصریح کرد: اولا در افکار عمومی باید از واکسن داخلی حمایت 
شود، زیرا پیرامون واکسن خارجی هنوز سئوالاتی مطرح هست که باید پاسخ 
داده شود. وی با تاکید بر لزوم حمایت از ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( 
گفت: گذراندن فازهای مطالعاتی یک بحث است ولی بحث دیگر این است که 
اگر داروی ما دودوزی باشد که بیش از ۱۶۰ میلیون دوز نیاز داریم و  اگر سه دوزی 
باشد بیشتر از اینها نیاز هست، بنابراین برای تولید انبوه آن به زیرساخت های 

جدی نیاز داریم.

هشدار جدی ظریف به ترامپ: 

هرگونه آتش بازی پاسخ متقابل جدی 
همراه خواهد داشت

وزیر امور خارجه با هشدار جدی به دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا تاکید 
کرد: هرگونه آتش بازی پاسخ متقابل جدی همراه خواهد داشت. 

به گزارش روز اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، 
محمد جواد ظریف در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: اطلاعات تازه از 
عراق حاکی از آن است که عوامل آتش افروز اسراییل در حال توطئه چینی برای 
حمله به آمریکایی ها هستند تا ترامپ در حال رفتن را به بهانه ای ساختگی به 
جنگ بکشانند. ظریف خطاب به رییس جمهوری آمریکا تصریح کرد: ترامپ، 
مراقب تله باش. هرگونه آتش بازی، پاسخ متقابل جدی همراه خواهد داشت به 

خصوص علیه همان دوستان صمیمی ات.
وزیر امور خارجه روز پنج شنبه هم در توییتی در این خصوص نوشت:به جای 
مبارزه با کرونا در آمریکا، ترامپ و همپالگی هایش میلیاردها دلار برای ارسال بمب 
افکن های B5۲ و ناوگروه به منطقه ما به باد می دهند. وی یادآورشد: اطلاعات 
به دست آمده از عراق حاکی از توطئه ای برای ساخته و پرداخته کردن بهانه ای 
برای جنگ است. ظریف تصریح کرد: ایران به دنبال جنگ نیست، اما "آشکارا و 

مستقیم" از مردم، امنیت و منافع حیاتی خود دفاع خواهد کرد.

سفیر جمهوری عراق در تهران :
از هیچ تصمیمی علیه تهران حمایت نمی کنیم

 سفیر جمهوری عراق در تهران از ارسال پیام نخست وزیر این کشور به تهران 
خبر داد و تاکید کرد: جمهوری عراق از هیچ تصمیمی علیه جمهوری اسلامی 

ایران حمایت نمی کند. 
»نصیر عبدالمحسن عبدالله« سفیر جمهوری عراق در تهران در گفت وگوی 
اختصاصی با ایرنا، درباره موضع عراق نسبت به پیشنهاد آمریکا برای افزودن 
دو بند جدید در بودجه سال ۲۰۲۱ سازمان ملل برای احیای کمیته تحریم ها 
علیه ایران گفت: عراق از اساس با طرح این پیشنهاد در سازمان ملل مخالف 
بوده است. وی اضافه کرد: مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق در این رابطه 
با ارسال پیامی به جمهوری اسلامی ایران، تاکید کرده اند که جمهوری عراق از 
هیچ تصمیمی علیه جمهوری اسلامی ایران ابدا و مطلقا حمایت نمی کند و بر این 

اساس، کمیسیونی برای بررسی این موضوع تشکیل شده است.
 نصیر عبدالمحسن عبدالله خاطرنشان کرد: ایران کشور دوست، همسایه و 
برادر ماست و ما با جمهوری اسلامی ایران رابطه بسیار نزدیکی داریم و سیاست 
ثابت عراق همواره مخالف با هر گونه تصمیم یا اقدام علیه همه همسایگانش 
به ویژه جمهوری اسلامی ایران بوده و هست. این دیپلمات عراقی اضافه کرد: 
جمهوری عراق برای جمهوری اسلامی ایران در همه زمینه ها آرزوی پیشرفت، 

خوشبختی و تعالی در همه زمینه ها دارد.

کاظمی عراق را 
به کدام سو می برد؟ 

 اواخر هفته گذشته دولت ترامپ در آخرین اقدامات ضد ایرانی خود تلاش 
کرد با اضافه کردن دو بند به بودجه۲۰۲۱  سازمان ملل متحد کمیته تحریم های 
این سازمان علیه ایران را در مجمع عمومی احیا کند که  ۱۱۰ کشور جهان با آن 

مخالفت و ده کشور موافقت کردند و ۳۲ کشور هم رای ممتنع دادند.
هر چند دولت ترامپ در این تلاش ضد ایرانی خود بار دیگر در مجامع بین المللی 
شکست خورد اما رای ممتنع و دور از انتظار نماینده دولت عراق در سازمان ملل 
به این تلاش ضد ایرانی در حین تعجب آور بودن نکاتی را در باره دولت مستعجل 

مصطفی کاظمی روشن کرد. 
مصطفی کاظمی در جریان طرح و برنامه های کودتاگونه امریکا علیه دولت عادل 
عبدالمهدی به قدرت رسید و مهمترین وظیفه او دو دوران کوتاه نخست وزیری 
برگزاری انتخابات پارلمانی برای گذار عراق از بحران ساختگی سیاسی در این 

کشور بود.
از انتخاب به سمت نخست وزیری ریاست سازمان  مصطفی کاظمی پیش 
اطلاعات عراق را به عهده داشت و پس از اقدام تروریستی ارتش امریکا در ترور وبه 
شهادت رساندن سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس در معرض این اتهام قرار 
گرفته بود که در باره سردار سلیمانی و همراهان عراقی اش در فرودگاه بغداد به 

امریکا اطلاعات داده و در این عملیات همدست بوده است.
از این گذشته کاظمی در طول چند ماه گذشته با وجود مصوبه پارلمان عراق 
مبنی بر اخراج نظامیان اشغالگر امریکایی از این کشور, حرکت مثبتی انجام نداده  
وبا تعلل در اجرای این مصوبه موجبات تقویت نظامی امریکا در پایگاه عین الاسد و 

انتقال سامانه های جدید پاتریوت را به این پایگاه فراهم کرده است.
این در حالی است که کاظمی در حوزه سیاست خارجی نیز با نادیده گرفتن 
نقش عربستان, امارات و اردن در حملات تروریستی درکشورش, همچون صدام 
تمایلات ناسیونالیستی از خود نشان داده و سعی کرده است با تضعیف نیروهای 
مستقل,  وارد محور جدیدی از کشورهای عربی متحد امریکا شود که سیاست های 

ضد ایرانی آشکاری را دارند.
این تمام ماجرا نیست چرا که در حوزه داخلی نیز کاظمی به جای رسیدگی به 
مشکلات اقتصادی و آلام مردم عراق که ناشی از اشغالگری امریکاست و مهیا 
کردن شرایط برای برگزاری انتخابات پارلمانی, عمدتاً با دستورکار های امریکایی و 
چینش مسوولان رسانه ای, نظامی و اطلاعاتی نزدیک به امریکا و همچنین گام 
برداشتن در مسیر تشکیل حزب سیاسی, سعی کرده است ترکیب پارلمان ضد 

اشغالگری را برای تثبیت جایگاه خود تغییر دهد.
این در حالی است که در همین راستا کاظمی برای به دست آوردن موافقت 
ائتلاف کردهای عراقی با ادامه نخست وزیری اش , امتیازات غیر قاتونی به اداره 
محلی کردستان عراق داده است که در این باره می توان به  زدو بندهای سیاسی او 

در باره سنجار با خانواده بارزانی اشاره کرد.
تمامی این اقدامات در حالی است که امریکا هیچ اهمیتی به برای حاکمیت 
عراق قائل نیست و به نظر می رسد در حال حاضر مصطفی کاظمی یکی از مهره 
های اصلی است که با اقدامات خود در مسیر تضعیف بیشتر حاکمیت عراق و 

نقض آن از سوی امریکا گام بر می دارد.
رای ممتنع نماینده دولت فعلی عراق به تلاش ضد ایرانی امریکا در سازمان ملل, 
آن هم در آستانه سالروز ترور سرداران مقاومت توسط امریکا در فرودگاه بغداد و 
همچنین اخراج ترامپ از کاخ سفید,  حرکتی آشکار از ناپختگی سیاسی کاظمی 
وسرسپردگی او به امریکا حکایت می کند و بر آیند چنین  اقداماتی فقط می تواند 
به نقض استقلال عراق و سلطه امریکا بر این کشور و تهدیدی  همیشگی برای 

ملت عراق منجر شود.
پیش از این هم صدام با شعارهای ناسیونالیستی  و کمک های مالی عربستان 
وبرخی دیگر از کشورهای عربی و همچنین چراغ سبز امریکا جنگ 8 ساله را به 
ایران تحمیل کرد و خسارت های جبران ناپذیر به دوملت ایران وعراق وارد نمود. 
بر این اساس به نظر می رسد مسیری را که کاظمی طی می کند می تواند به 
سرانجامی چون سرنوشت صدام ختم شود اما  آیا این بار ملت عراق اجازه خواهند 
داد؟ به ویژه اینکه دوران افول امریکا فرا رسیده و این کشور ناچار است خاورمیانه 
را ترک نماید اما ایران و عراق با ویژگی های مشترک بسیار برای همیشه همسایه 

هستند.
احتمالا اگر کاظمی دچار آلزایمر نشده باشد باید به خاطر بیاورد که بغداد در 
سایه چراغ سبز امریکا در معرض  و اشغال گروه تروریستی داعش بود اما این 
ایران بود که با وجود خسارت بیش از ۱۰۰۰میلیارد دلاری در جنگ تحمیلی رژیم 
صدام علیه ایران, به یاری ملت عراق شتافت وبا ارسال تسلیحات و کمک به تشکیل 

حشدالشعبی , به خلافت داعش پایان داد.

سخنی با مخالفان الحاق 56۰ هکتاربه حریم شهرقم ؛

دولت ازکجا برای ساخت 
مسکن زمین تهیه کند!

بچه که بودیم،  بزرگ ترها، برایمان قصه می گفتند. قصه های خوب برای بچه 
های خوب. قصه های آن روز دیرین، خوب و شیرین. برنامه کودک تلویزیون هم، 
در لابلای داستان شخصیتهای کارتونی - که همیشه خدا دنبال مادرشان می 
گشتند تا ما دهه شصتی های زیادی سرخوش هم بدانیم بدبختی چه مزه ای 
دارد- داستانهای  قشنگی برایمان پخش می کرد  که گذشت زمان نشان داد مثال 

های عینی هم دارند.
یادم است تلویزیون کارتون پدر و پسری را پخش کرد که با الاغ خود به سفر رفتند. 
آنها،  با شادمانی به دنبال آن زبان بسته به راه افتادند. اما هنوز چند قدمی نرفته 
بودند که یکی پیدایش شد و سرزنششان کرد که چرا با وجود اینکه مرکبی دارند 
سوارش نمی شنوند. پدر سوار الاغ شد. اما کمی جلوتر، یکی گفت : عجب مرد 

بی رحمی!  خودش سوار و پسرش پیاده است.
 این بار پسر سوار الاغ شد. اما باز هم دیگری گفت: چه بچه بی ادبی! 
خودش سوار و پدرش پیاده است. وقتی هم هر دو سوار آن حیوان شدند 
کسی پیدا شد و به آنها اعتراض کرد که عجب آدم های بی انصافی هستند که 
دو نفری سوار آن حیوان بی زبان شده اند. دست آخر، پدر و پسر، آن حیوان 
را به دوش کشیدند و مضحکه شدند. القصه، مردم از طعنه و سرزنش دست 

برنداشتند.
تامین  برای  دولت  وقتی  تا  ای  عده  است.  مسکن  و  دولت  حکایت  حالا 
مسکن اقشار کم درآمد،برنامه منسجمی نداشت، می گفتند که این دولت ، 
بی خیال مردم است. وقتی دولت در چارچوب طرح مسکن اقدام ملی، شهر 
امیر کبیر اراک را برای تامین مسکن قمی ها در نظر گرفت، بعضی مانند آقای 
سخنگوی شورای شهرقم، به این تصمیم اعتراض کردند. وقتی دولت زمین 
۴8 هکتاری پردیسان را برای احداث مسکن ملی انتخاب کرد، باز هم افرادی 
مانند جناب سخنگو زبان به انتقاد باز کردند که دولت دبه کرده و  زمینی را که 
برای ساماندهی بافت فرسوده مرکز شهر در نظر گرفته بود، به طرح مسکن ملی 

اختصاص داده است.
اما پرده آخر ماجرا هیجان انگیزتر شد. آنگاه که دولت تصمیم گرفت 5۶۰ هکتار 
از زمینهای حریم شهر را برای اجرای طرح مسکن اقدام ملی به محدوده، الحاق 
کند، غوغا به پا شد. یکی در یک سخنرانی چند دقیقه ای، از هر دری سخنی گفت 
و با ربط دادن مسائل بدون ربط، بارها، به استاندار خطاب کرد. آن دیگری  گفت 
اینکه یک نفر تصمیم بگیرد و دیگران حق اظهار نظر نداشته باشند، قرون وسطایی 

است و لابد خود به عمق کلامش آگاهی داشت. 
 و جالبتر آنکه، کسانی که روزی به اشاره رییس جمهور پیشین، با همه توان 
نام منوریل روی دوش شهر قم بماند، امروز درباره  به  کمک کردند جنازه ای 
ضرورت بررسی های کارشناسی، افاضه می کنند. آن جماعت نشستند و  گفتند و 
برخاستند اما هیچ کدامشان به این سوال ساده پاسخ نداد که دولت بالاخره از کجا 

برای تامین مسکن هزاران شهروند متقاضی، زمین تهیه کند؟ 

اخبار

رضا محمد مراد*

 

رئیس جمهور تاکید کرد: عادی انگاری کرونا؛ معضلی بزرگ در ماه های آینده 
خواهد بود و اگر رعایت نکنیم وارد موج جدیدی از ابتلا به این ویروس خواهیم 

شد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی صبح روز شنبه در ستاد ملی مقابله 
با کرونا از مردم به خاطر رعایت پروتکل های بهداشتی در ایام سوگواری حضرت 
زهرا)س( و سالروز شهادت سردار سلیمانی گفت: مردم علاقه مند بودند که در ایام 
شهادت سردار سلیمانی برای این عزیز، مراسم باشکوه تری در سراسر کشور برگزار 
کنند. از مردم تشکر می کنم ضمن ابراز احساسات پاک شان نسبت به این شهید، 

پروتکل های بهداشتی را در همه رده ها رعایت کردند.
وی با تاکید بر اینکه موضوع کرونا یک بیماری عادی یا اپیدمی معمولی نبود 
بلکه پاندمی بود که تقریبا سراسر جهان را فراگرفت، اظهار داشت: کرونا یک 
آزمایش تاریخی برای کشورها و رهبران کشورها نیز بود. برخی از کشورها وقتی 
این پاندمی شیوع یافته بود، فقط به فکر مسائل اقتصادی بودند و می گفتند به 
هیچ عنوان اجازه محدودیت های اقتصادی را نمی دهیم اما در نهایت، مردم و 

اقتصادشان را گرفتار کردند.
رئیس  دولت تدبیر و امید ادامه داد: در برخی از کشورها در آغاز این پاندمی 
که هنوز این ویروس به آنها وارد نشده بود، کشورهای گرفتار و شیوه های مقابله را 

مسخره می کردند که بعد از مدت کوتاهی آنها دوباره گرفتار شدند.
روحانی گفت: برخی از کشورها فکر می کردند با ایجاد شرایط پلیسی و قرنطینه 
سختگیرانه می توانند این ویروس را در زمان کوتاه کنترل کنند ولی بعد دیدند 
مثمرثمر واقع نشد و دیدند شرایط قرنطینه طولانی را نمی توانند اجرا کنند و 
ویروس دومرتبه فعال شد. وی ادامه داد: برخی از رهبران پروتکل های بهداشتی از 
ماسک و فاصله گذاری اجتماعی را به باد مسخره می گرفتند. در میان این کشورها 
مردمی که همکاری بیشتری کرده، اعتماد بیشتری به رهبران شان داشتند و 

رهبران شان توجه به بیماری داشتند، موفق تر عمل کردند.
رییس دولت تدبیر و امید با تاکید بر اینکه در ایران موفقیت خوبی در موج اول 
و دوم و اخیرا در موج سوم داشتیم، خاطرنشان کرد: با فعالیت همه ارگان ها که 
به صحنه آمدند، موج سوم را سریعتر از آنچه دیگران پیش بینی می کردند،مهار 

کردیم.
 بجز چهار شهرستان اغلب شهرستان ها زرد و نارنجی هستند

روحانی اظهار کرد: به جز چهار شهرستان، اغلب شهرستان ها، زرد و نارنجی 
هستند و با شرایط مساعد و مناسبی مواجه هستیم.

وی با بیان اینکه در موفقیت این کار نقش رهبری را باید همیشه مد نظر قرار 
دهیم اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی از آغاز بر پروتکل های بهداشتی 
تاکید و هم تکلیف کردند شرعا و قانونا به همه که باید مراقبت کنند، هم شخص 
خود ایشان بیشتر از همه توجه و مراعات کردند. دیدیم که ایشان مجلس عزایی 
تشکیل می دادند و خودشان و کسی که مداحی  یا سخنرانی می کرد، بود. این در 

واقع الگوی تاثیرگذاری برای کشور و برای همه ما بود.
رییس جمهور در ادامه به تشکیل ستاد ملی کرونا اشاره کرد و گفت: امروز 
ستاد ملی کرونا پنجاه و یکمین جلسه خود را تشکیل داد و در کنار آن کمیته های 
مختلف قرارگاه همه دست به دست هم دادند و شرایط مناسبی که ما امروز شاهد 

هستیم را به وجود  آوردند.
روحانی افزود: در موجی که گرفتار آن بودیم، اروپا و آمریکا هم گرفتار بودند و 
آنها همچنان در مسیر تصاعدی این ویروس و بیماری هستند و به کنترل و مهار 
نرسیدند. این عمدتاً به خاطر این است که مردم ما در صحنه مسئولیت پذیر 
بودند، همکاری کردند و کادر درمان با همه قدرت به صحنه آمد و مخصوصاً 

افزایش تست ها بسیار تاثیرگذار بود که باعث شد شرایط را کنترل و مهار کنیم.
وی با بیان اینکه رسیدن به روند کاهشی بسیار سخت و برای اقتصاد، فرهنگ، 
آموزش و روابط اجتماعی جامعه پرهزینه است، گفت: نزولی شدن پیک و رسیدن 
آن به شرایط مناسب برای همه خیلی نفس گیر است. کادر درمان از یک سو، 
از طرف دیگر آنهایی که برای نظارت و مراقبت و کمک در جامعه فعال هستند 
و از سمت دیگر آنهایی که لحاظ اقتصادی خسارت می بینند. همه اینها بسیار 

پ رهزینه و سخت و زمانبر است. 
رییس جمهوری اضافه کرد: اگر به دلیل عدم مراعات پروتکل ها در مناسبت های 
خانوادگی ملی و یا مذهبی شرایط مناسب به هم بریزد این بار جبران آن بسیار 

سختتر از قبل خواهد بود.
 احتمال شیوع موج دیگر کرونا در بهمن و اسفندماه

روحانی افزود: هم وزیر بهداشت و هم معاونین و هم سخنگوی وزارت بهداشت 
در هفته اخیر بارها تذکر دادند که اگر همه مردم همچنان مراقبت نکنند، احتمال 
دارد با موج دیگری در بهمن یا اسفند درگیر شویم. باید به این نکته توجه کنیم که 
هزینه در اواخر بهمن و در اسفند از لحاظ اقتصادی بسیار سنگین است چرا که 
تمام کسب و کار عده ای اواخر بهمن و اسفند است بنابراین باید تلاش کنیم بهمن 

و اسفند شرایط مناسب تری باشد.
رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: امیدواریم که فعالان اقتصادی ما هم در این 
فرصت بهترین استفاده را داشته باشند و شب عید خوب و مناسبی را داشته باشیم 
و شرایطی باشد که مردم در ایام عید بتوانند سفر بروند چرا که شرایط مطلوب 

دلخواه ما است. 
وی اضافه کرد: این شرایط مطلوب در صورتی امکان پذیر است که از امروز که 
سیزدهم دی ماه هستیم تا بهمن و اسفند مراعات کنیم. چرا که مسئله عادی 

انگاری یک معضل بزرگ برای ماه های آینده ما خواهد بود.
روحانی خاطرنشان کرد: مردم باید در رفت و آمدهای خانوادگی و شب نشینی ها 
و هم در وسائل حمل و نقل مثل اتوبوس، مترو بیشتر مراقب باشند چرا که بسیاری 
از سرایت ها یا در وسایل حمل و نقل یا در محل هایی که برای خرید یا برای امور 

دیگر تجمع و اجتماع می کنند، یا در دورهمی های خانوادگی رخ می دهد. 
باید مراقب ویروس جدید باشیم

رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به نگرانی مردم از ویروس 
جهش یافته انگلیسی گفت: ویروس جدید، ویروسی جهش یافته است که نام 
آن را می توان ویروس انگلیسی یا هر نام دیگری گذاشت. اگر ما مراعات نکنیم، 
دروازه ها را محکم نگیریم و این ویروس جدید وارد کشور شود با مشکل بسیار بزرگی 
مواجه می شویم و کنترل کردن مجدد این ویروس بسیار سخت است بنابراین باید 
خیلی مراقبت کنیم.  روحانی با اشاره فصل سرما به عنوان مساله دوم خاطرنشان 
کرد: اکنون ایام سرد و زمستانی است. در این ایام اگر از بودن یا نبودن آنفلوانزا هم 
بگذریم خود به خود به خاطر سرما درها بسته می شود و خانواده ها کنار هم قرار 

می گیرند و خطر ابتلا بیشتر است.
وی با اشاره به مساله آلودگی هوا  اظهار کرد: وقتی در فصل سرما باد و باران 
وجود ندارد ما با مشکل وارونگی هم مواجه هستیم. بنابراین تقاضای من از مردم 
عزیز و همه آنهایی که مسئولیت نظارت و مراقبت دارند این است که با توجه و 
مراقبت بیشتر بتوانیم این ایام را بگذرانیم و اسفند و فروردین خوبی در انتظار ما 

باشد.

فرمانده کل سپاه گفت: هیچ تهدید و تعرضی از سوی 
دشمنان را رها نخواهیم کرد و در عمل نشان داده ایم و 
در بیان هم می گوییم که هر عملی از سوی دشمن علیه 
ما سر بزند، آن را با ضربه ای متقابل، قاطع و مستحکم 

پاسخ می دهیم. 
سردار سرلشکر حسین سلامی روز شنبه در نخستین 
سالگرد شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی در 
بازدید از یگان ها، سامانه ها و تجهیزات نظامی مستقر 
و  دفاعی  آمادگی های  ارزیابی  و  بوموسی  جزیره  در 
رزمی آنان، اظهارداشت: همانطور که در پایتخت کشور 
عزیزمان یعنی تهران هر یک وجب خاک به اندازه جان 
همه ملت ایران ارزشمند است، یک وجب خاک جزایر 
اندازه  به  ایران  مختلف  مردم  همه  برای  هم  گانه  سه 

جانشان ارزشمند است.
وی ادامه داد: همانطور که در پایتخت کشور عزیزمان 
یعنی تهران هر یک وجب خاک به اندازه جان همه ملت 
ایران ارزشمند است، یک وجب خاک این جزایر هم 
برای همه مردم مختلف ایران به اندازه جانشان ارزشمند 

است.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در این 

بازدید درباره راهبرد دفاع دریایی سپاه در دفاع از جزایر 
سه گانه به ویژه بوموسی گفت: جزایر سه گانه بوموسی، 
تنب بزرگ و تنب کوچک اجزای جدایی ناپذیر استقلال 
ملی و پیشانی دفاعی ما در مقابله با دشمنان فرامنطقه ای 
است. سردار سلامی وضعیت و آمادگی های دفاعی و 
رزمی در این جزایر را اطمینان بخش، قاطع، محکم و 
خلل ناپذیر توصیف کرد و افزود: امروز برای ارزیابی و 
اطمینان از آمادگی های قدرتمندمان در دریا و در مقابله 
لفاظی هایی  و  رجزخوانی ها  گاهی  که  دشمنانی  با 
همراه با تهدید انجام می دهند، در اینجا حاضر شده ایم، 
تا ان شاالله از نزدیک با آمادگی های مدافعان آب های 
آسمانی سرزمین خود که در سطح مطلوبی قرار دارد، 

آشناتر شویم.
و  دفاعی  آمادگی های  و  توانمندی ها  تشریح  با  وی 
دریایی سپاه  نیروی  ابرازداشت:  دریایی  نیروی  رزمی 
بویژه در سال های اخیر به توانمندی ها و دستاوردهای 
آن  امروز شاهد  آنچه  و  است  آمده  نائل  فوق العاده ای 

هستیم بخشی از توان و اقتدار سپاه در دریا است.
فرمانده کل سپاه اضافه کردک برخورداری از مین های 
هوشمند زیردریایی انبوه و تولید شده در این نیرو که از 

قابلیت های عملیاتی فوق العاده برخوردار است را در 
کنار قابلیت رهایی بمب های هوشمند، از فراز آسمان 
توسط پرنده های با سرنشین و یا بدون سرنشین که قادر 
است اهداف متخاصم در عمق دریا را منهدم کند، بخش 

دیگری از اقتدار نیروی دریایی سپاه است.
به گفته سرلشکر سلامی، نسل جدید پهپادهای عمود 
بردهای  در  به عملیات  قادر  روی شناورها  از  که  پرواز 
مختلف هستند از دیگر اجزای اصلی توانمندی های 
نیروی دریایی سپاه است و همچنین طیف متنوعی از 
موشک اندازهای بیشمار همراه با نیروی انسانی مؤمن 
و رشید دریا دل که قادر هستند صحنه دریا را به میدانی 
برای نشان دادن شجاعت ها و شهامت های ملت تبدیل 

کنند، از دیگر جلوه های این اقتدار است.
فرمانده کل سپاه همچنین با اشاره به ظرفیت معنوی 
و رزمی رزمندگان و دریادلان جوان نیروی دریایی سپاه 
برای حضور در میدان های سخت و پرخطر، یادآور شد: 
می دهد  نشان  که  هستند  رویش هایی  همان  این ها 
و در حال  زنده  سردار سلیمانی ها همچنان در سپاه 
رویش هستند و این سرزمین هرگز از این گونه مردان 

خالی نخواهد شد.

فرمانده کل سپاه :
به هر عمل دشمن پاسخ قاطع و مستحکم می دهیم

رئیس جمهور تاکید کرد 

عادی انگاری کرونا معضلی بزرگ در ماه های آینده 

فرمانده نیروی انتظامی گفت:  با هدایت های داهیانه مقام معظم رهبری)مدظله 
العالی(، هوشیاری دستگاه های امنیتی، انتظامی و همچنین همکاری بسیار خوب 

مردم، وضعیت امنیتی کشور مطلوب است. 
سردار حسین اشتری در نشستی با محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسلامی گزارشی از اهم اقدامات و عملکرد ناجا، برنامه های اولویت دار، نیازهای 

افزود:  تقویت نیروی  و  ارائه کرد  انتظامی و وضعیت اعتبارات  ماموریتی نیروی 
انتظامی به منزله تقویت امنیت کشور است.

وی ضمن تاکید بر ضرورت توجه مجلس یازدهم به عنوان مجلس »انقلابی« به 
معیشت مردم، افزایش اعتبارات معیشتی نیروی انتظامی را نیز مطرح کرد و گفت: 
بنده و هیئت رئیسه ناجا به جد دغدغه بهبود و ارتقاء وضعیت معیشتی نیروهای 
خدوم و پر تلاش  ناجا را داریم زیرا همکارانم به صورت شبانه روز در اقصی نقاط 
کشور از نقطه صفر مرزی تا مرکز شهرها، ایثارگرانه در حال خدمت رسانی و ایفای 
نقش هستند و رفع دغدغه های معیشتی سبزپوشان ناجا به ارتقاء انگیزه خدمتی و 
روحیه آنان منتهی می شود. سردار اشتری با اشاره به تنوع و گستردگی جغرافیای 
ماموریتی پلیس خاطرنشان کرد: لازمه اجرای ماموریت ها علاوه بر وجود نیروهای 
متعهد ومتخصص، به کارگیری تجهیزات و امکانات به روز بر مبنای نیازسنجی ها از 
 ـامنیتی است؛ امروز در نیروی انتظامی  جرم و جغرافیا و سایر مولفه های  انتظامی 
برای تحقق هوشمند سازی پلیس گام های اساسی برداشته شده که این اقدامات 
موجب  تسهیل و تسریع روند خدمات دهی به مردم و کسب رضایت مندی آنان شده 
است. عالی ترین مقام انتظامی کشور تاکید کرد: شایسته است که در تخصیص 
منابع مالی، اعتباری و بودجه ای، اهمیت و حساسیت مــاموریت های پلیس 
لحــاظ شود، این ماموریت ها نه تنها تعطیل بردار نیست بلکه به فراخور شرایط 
کشور چون شیوع ویروس کرونا، وقوع زلزله، سیل، حوادث گوناگون و غیر قابل 
پیش بینی، نیروی انتظامی بایستی علاوه بر ایفای نقش ذاتی و قانونی خود، در 
سنگر دیگری به ماموریت ها و ایفای نقش بپردازد که لازمه اجرا و عملیاتی شدن آن، 
بهره مندی از اعتبارات کافی و تجهیزات است. سردار اشتری افزود: تقویت نیروی 
انتظامی به منزله تقویت امنیت کشور است؛ امروز پلیس در سنگر خدمت به مردم، 
در همه عرصه ها حضور فعالی دارد و تلاش کرده با اجرای مطلوب ماموریت ها، 

اعتماد مردمی را  به عنوان  بالاترین سرمایه ، ارتقاء دهد.

فرمانده نیروی انتظامی :

وضعیت امنیتی کشور مطلوب است

زهرا سعادتی*
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 همه چیز درباره ذات الریه

سلامت 

تغییراتی که به واسطه افزایش سن انسان رخ می دهند بر فعالیت سیستم ایمنی 
بدن تاثیر می گذارند. از این رو، افراد پیرتر احتمال بیشتری دارد به عفونت ها، 

سرطان، و بیماری های مختلف مانند آنفلوآنزا و سینه پهلو مبتلا شوند. 
هرچه بر سن انسان افزوده می شود، به نظر می رسد از کارایی بدن در واکنش موثر 
به بیماری ها نیز کاسته می شود. از این رو، پیری سیستم ایمنی بدن خطرات ناشی 

از بیماری هایی که فرد به آنها مبتلا می شود را افزایش می دهد.
روند پیری سیستم ایمنی بدن به طور کامل برگشت ناپذیر نیست. عادات خوب و 
سبک زندگی سالم به افراد در حفظ عملکرد مطلوب سیستم ایمنی بدن با افزایش 

سن کمک می کنند.
سیستم ایمنی از بدن در برابر عوامل خارجی که می توانند مضر بوده و موجب 
بیماری شوند، محافظت می کند. در این مورد، ما به مواردی مانند میکروب ها 
)باکتری ها، ویروس ها، قارچ ها، پارازیت ها(، سلول های غیر طبیعی خود بدن و 

آلرژن ها )مواد حساسیت زا( اشاره داریم.
برای تحقق این هدف، پادتن ها توسط سیستم ایمنی بدن تولید می شوند. پادتن 
ها مواد مضر را تخریب و خنثی می کنند. این  دفاع ما در برابر هر گونه تهدید و حمله 
است. با این وجود، سیستم ایمنی بدن همواره شرایطی یکسان را حفظ نکرده و در 
طول زندگی فرد تغییراتی را تجربه می کند. به عنوان مثال، نوزادان تازه متولد شده 

هنوز از ایمنی کامل برخوردار نیستند.
کودکان کوچک تنها دارای پادتن هایی هستند که از مادر خود دریافت کرده اند. 
آنها این پادتن ها را طی دوران باردرای از طریق جفت و همچنین طی دوران تغذیه 
از طریق شیر مادر دریافت می کنند. با گذشت زمان و قرار گرفتن در معرض عناصر 

مختلف، کودکان به تدریج تقویت مکانیزم های دفاعی خود را تجربه می کنند.
عمکلردهای سیستم ایمنی بدن پس از بلوغ جنسی تا حدودی کاهش می یابد. 
مهم ترین تغییرات در این مورد مربوط به سلول های بنیادی هستند. پیر شدن 

سیستم ایمنی بر در دسترس بودن سلول های T نیز تاثیرگذار است.
اما زمانی که افراد بزرگ تر می شوند، تحولی بزرگ رخ می دهد. به طور کلی، ما 
می توانیم پیری سیستم ایمنی بدن را به عنوان تاثیر سن بر سلول های این سیستم 
تعریف کنیم. با افزایش سن، سیستم ایمنی بدن افت کارایی خود را تجربه می کند 

که می تواند با از دست رفتن برخی عملکردهای آن از جمله موارد زیر همراه باشد:
افت توانایی تشخیص بین عوامل حارجی و سلول های خود بدن. از این رو، 
سیستم ایمنی در تشخیص عوامل خارجی ناموفق بوده یا سلول های بدن را به 

عنوان عوامل متخاصم در نظر می گیرد.
کاهش لکوسیت ها. این شرایط نه تنها از نظر تعداد لکوسیت ها، بلکه از نظر 

توانایی واکنش آنها به عفونت ها رخ می دهد.
کند شدن ماکروفاژها. مدت زمان بیشتری طول می کشد تا سلول های سرطانی و 

باکتری ها توسط ماکروفاژها نابود شوند.
افت عملکرد پادتن ها. آنها قادر به ارائه واکنش و پاسخگویی موثر نیستند.

پیامدهای پیری سیستم ایمنی 
تغییراتی که به واسطه افزایش سن انسان رخ می دهند بر فعالیت سیستم ایمنی 
بدن تاثیر می گذارند. از این رو، افراد پیرتر احتمال بیشتری دارد به عفونت ها، 

سرطان، و بیماری های مختلف مانند آنفلوآنزا و سینه پهلو مبتلا شوند.
در حقیقت، بسیاری از بیماری های خودایمنی اغلب در نیمه دوم بزرگسالی شکل 

می گیرند.
همچنین، در دوران پیری، از آنجایی که سلول های کمتری وجود دارند که روند 
بهبودی را امکان پذیر سازند، بدن به بهبودی کندتر تمایل دارد. این می تواند به یک 

چرخه معیوب تبدیل شود. از آنجایی که بهبودی کند است، بدن در معرض خطر قرار 
دارد، از این رو، می تواند دوباره بیمار شود.

باید به این نکته اشاره داشت که پیری تنها چیزی نیست که واکنش سیستم ایمنی 
بدن را تضعیف می کند. بی تعادلی در دو مورد ایمنی ذاتی و ایمنی تطبیقی نیز باید 

مد نظر قرار بگیرند.
ایمنی ذاتی نخستین خط دفاعی بدن در برابر عفونت است. به طور همزمان، 
ایمنی تطبیقی به بدن اجازه می دهد عوامل بیماری زای خاص را به یاد آورده و به 

آنها حمله کند.
به واسطه از دست دادن ایمنی تطبیقی عوامل بیماری زای غیر فعال که پیش از این 
توسط بدن سرکوب شده اند می توانند دوباره فعال شوند. از نمونه های کلاسیک در 

این زمینه می توان به هرپس زوستر )زونا( و سل اشاره کرد.
نکته هایی برای مبارزه با پیری سیستم ایمنی بدن 

با وجود سناریوی که توضیح داده شد، همچنان می توان خطرات مرتبط با پیری 
سیستم ایمنی بدن را کاهش داد تا آثار آنها به حداقل برسد. همچنین، امکان به 

تاخیر انداختن ظهور این روند وجود دارد.
در این مورد، جنبه های مختلفی وجود دارند که از نظر سبک زندگی باید به آنها 
توجه کرد. اینها با چهار مورد اساسی شامل ورزش، غذا، عادات، و مدیریت استرس 

و عواطف مرتبط هستند.

فعالیت بدنی منظم 
پژوهش ها نشان داده اند که ورزش اثر چشمگیری بر حفظ سلامت سیستم ایمنی 
بدن دارد. از نظر فیزیولوژیکی، بافت عضلانی برخی پروتئین ها به نام میوسین ها را 
تولید می کند. این پروتئین ها التهاب را کاهش می دهند و به حفظ عملکرد ایمنی 
بدن کمک می کنند. برخی مطالعات نشان داده اند که افرادی که از نظر بدنی فعال 
هستند، نسبت به افرادی با فعالیت بدنی کم، پادتن های بیشتری در واکنش به 
واکسیناسیون تولید می کنند. همچنین، ورزش به محافظت در برابر عفونت ها و 
بیماری های مزمن دیگر که ممکن است به ضعف سیستم ایمنی بدن منجر شوند، 
کمک می کند. افزون بر این، ورزش از طریق افزایش سطوح هورمون های شادی 
)سروتونین، دوپامین، اُکسی توسین( به کاهش استرس و نگرانی کمک می کند. 
ورزش به حفظ خلق و خوی خوب انسان کمک می کند که در بهبودی بیماری یا 

پرهیز از بیمار شدن اهمیت دارد.
رژیم غذایی سالم 

هیچ مدرک مستقیمی که نشان دهد رژیم غذایی سالم پیری سیستم ایمنی بدن را 
کاهش می دهد، وجود ندارد. با این وجود، شواهد بسیاری آسیب یک رژیم غذایی 
ناسالم را نشان می دهند. به بیان دیگر، مصرف بیش از حد چربی های ترانس، 
قندها، و کربوهیدرات های پالایش شده به بروز بیماری منجر می شود. و هر چه 

بیشتر بیمار شوید، سیستم ایمنی نیز فشار بیشتری را متحمل خواهد شد.
در مقابل، یک رژیم غذایی سالم شامل میوه ها و سبزیجات، روغن زیتون، ماهی 
و ماکیان بیشتر نسبت به گوشت قرمز، و میزان شکر و آرد سفید کمتر می شود. 
این رژیم غذایی با خطر کمتر چاقی، بیماری قلبی عروقی، دیابت، و انواع مختلف 

سرطان پیوند خورده است.
همچنین، یک رژیم غذایی متعادل به حفظ وزن سالم کمک می کند. در افراد 

مسن، انباشت چربی می تواند اثر منفی بر التهاب مزمن داشته باشد.
التهاب تقریبا با تمام بیماری های دوران پیری از دیابت نوع ۲ تا بیماری قلبی عروقی 
و سرطان مرتبط است. همچنین، التهاب مزمن در ابتلا به بیماری های خودایمنی 

در افراد مسن نقش دارد.
عادات سالم و مدیریت استرس و عواطف 

زمانی که درباره عادات سالم صحبت می کنیم، افرون بر ورزش که پیشتر به آن 
اشاره کرد، باید خواب خوب را نیز مد نظر قرار دهید. استراحت به بازیابی انرژی مورد 

نیاز بدن و کسب آرامش کمک می کند.
به طور همزمان، ما باید از مصرف موادی که به بدن آسیب می رسانند، پرهیز کنیم 
که از آن جمله می توان به الکل، سیگار و مواد مخدر اشاره کرد. حتی کافئین بیش از 
حد نیز می تواند مضر باشد. همچنین، باید از کار زیاد، نگرانی ها، استرس و عواطف 

منفی تا حد امکان پرهیز کرد.
هر چیزی که موجب بی تعادلی شده و ما را بیمار کند بر توانایی بدن برای بهبودی 
تاثیر می گذارد. به بیان دیگر، این شرایط بر طول عمر سیستم ایمنی بدن ما تاثیر 

می گذارد.
سخن پایانی 

برای جلوگیری از خطرات پیری سیستم ایمنی بدن نباید تا فرا رسیدن دوران پیری 
صبر کنیم. اگر هنوز جوان هستید یا به اوایل دوران بزرگسالی رسیده اید، می توانید 

مراقبت از سیستم ایمنی بدن خود را آغاز کنید.
این کار دشوار و پر هزینه نیست. ورزش، رژیم غذایی سالم، پرهیز از الکل و سیگار 
و نگرانی ها و خواب خوب آن چیزهایی هستند که باید مد نظر قرار دهید. فواید بلند 

مدت آنها بسیار ارزشمند خواهد بود.

پیری سیستم ایمنی بدن چیست؟ 

چگونه با پیری سیستم ایمنی بدن مقابله کنیم 

سیستم ایمنی بدن همراه با داشتن یک شیوه زندگی سالم پشتیبانی می 
شود. خواب کافی، ورزش و البته رژیم غذایی مناسب به حفظ سیستم ایمنی 

بدن در دفاع از بیماری ها کمک می کند.
کمبود برخی مواد غذایی بخصوص ویتامین دی، در معرض مواد شیمیایی 
مصنوعی قرار گرفتن، عدم تعادل در باکتری های مفید روده و ... عوامل خطر 

کلیدی برای تضعیف سیستم ایمنی بدن است.
ماست های طعم دار: ماست های حاوی شکر اضافه و غیر پروبیوتیک منجر 
به ایجاد مشکلات گوارشی می شوند. قند موجود در این ماست ها مهار 
عملکرد سیستم ایمنی را به همراه دارد و مواد تشکیل دهنده مصنوعی آنها 

خالی از ریزمغذی ها است.
میوه های خشک: اگرچه میوه ها یک میان وعده بسیار ضروری هستند اما 
نوع خشک شده آنها و حتی میوه های کنسرو شده حاوی قند اضافی هستند 

که سالم بودن آنها را زیر سوال می برد.
الکل: جای تعجب نیست که مصرف الکل برای سیستم ایمنی بدن خطرناک 
است. الکل حاوی قند بالایی است و مصرف آن یکپارچگی مخاط روده را تغییر 
می دهد. ضمن این که میکروارگانیسم های روده را نیز تحت تاثیر قرار می دهد.
نوشابه های کافئین دار: مقدار کافی از خواب برای حفظ سیستم ایمنی 
سالم ضروری است و مصرف نوشابه های کافئین دار به ویژه قهوه و نوشابه های 
گازدار درست اثر برعکس برای سیستم ایمنی بدن دارد. سطوح اسیدیته در 

قهوه ممکن است منجر به افزایش التهاب در بدن شود.
سوپ های کنسرو: سوپ غذایی است که به راحتی می تواند فیبر و پروتئین 
مورد نیاز بدن را فراهم کند با این حال مصرف کنسرو شده این غذا اگرچه 
راحت است اما بهترین گزینه نیست. بسیاری از این سوپ ها حاوی مواد 

تشکیل دهنده مصنوعی و سطوح بالای سدیم هستند.
غذاهای شور: در حالی که غذاهای شور مانند کلم ترش عطر و طعم زیاد و 
کالری کمی دارند، اما سدیم بالای موجود در آنها می تواند منجر به کم شدن 
آب بدن و احتباس مایعات شود. حتی در شرایطی مانند بیماری های کلیوی 

مصرف این غذاها اصلا مناسب نیست.
غلات پردازش شده: انتخاب غلات سبوس دار بهتر از دانه های پردازش 
شده است چون این دانه ها اثر سوء بر قند خون دارند و عملکرد سیستم ایمنی 

بدن را تضعیف می کنند.
روغن های فرآوری شده: این روغن ها شامل روغن سویا، ذرت، کلزا، آفتاب 
گردان، بادام زمینی و ... سبب کاهش سطوح کلسترول می شود که از بیماری 
های قلبی جلوگیری می کند. با این حال بسیاری از مطالعات در مورد این 
روغن ها نشان می دهد روغن های گیاهی، امگا ۶ اسید لینولئیک بسیار 
بالایی دارند، اسید لینولئیک سبب تقویت غشای سلولی می شود، خوردن 
اسید لینولئیک استرس اکسیداتیو را افزایش می دهد، در روغن های گیاهی 
سطح کلسترول بد پایین است اما سطح کلسترول خوب نیز پایین است. این 
روغن ها التهاب را در بدن افزایش می دهند و منجر به تضعیف عملکرد سیستم 

ایمنی بدن می شوند.

هشت ماده غذایی، ایمنی بدن را 
تضعیف می کنند!

چگونه می توان عرق سرد را درمان کند؟ 

دلایل عرق سرد چه هستند؟ 

موارد مختلفی می توانند موجب عرق سرد شوند، اما به طور کلی، این شرایط می 
تواند با یک عفونت، تب، یا مشکل سلامت زمینه ای، مانند حمله قلبی یا قند خون 

پایین مرتبط باشد. 
تعریق یکی از عملکردهای طبیعی بدن انسان است. در بیشتر مواقع، تعریق به 
واسطه گرم شدن بدن و نیاز به کاهش دمای آن صورت می گیرد. گرمای هوا، انجام 
ورزش، یا حتی ترس، اضطراب یا عصبی شدن از جمله مواردی هستند که می 

توانند به تعریق منجر شوند.
اما گاهی اوقات، بدن می تواند با شرایطی به نام عرق سرد مواجه شود.

عرق سرد چیست؟ 
به طور معمول، تعریق یکی از واکنش های بدن به عوامل استرس زای داخلی و 
خارجی است. تعریق عادی به کاهش دمای بدن از طریق تبخیر کمک می کند و در 

واکنش به گرما یا اعمال فشار بیش از حد به بدن شکل می گیرد.
اما شرایط عرق سرد کمی متفاوت است. عرق سرد را می توان برای توصیف لرز، 
تعریق شبانه )تعریق هنگام خواب( یا دیافورز - تعریق در واکنش به یک بیماری یا 

دارو - استفاده کرد.
به طور کلی، کارشناسان اتفاق نظر دارند که عرق سرد زمانی است که فرد با تعریق 
و احساس لرز مواجه است که آن را متفاوت از تعریق عادی می کند که تعریق شکل 

گرفته اما فرد احساسی عادی دارد.
به گفته دکتر کاترین بولینگ، پزشک مراقبت های اولیه در مرکز پزشکی بالتیمورز 
مرسی، موارد مختلفی می توانند موجب عرق سرد شوند، اما به طور کلی، این 
شرایط می تواند با یک عفونت، تب، یا مشکل سلامت زمینه ای، مانند حمله قلبی 
یا قند خون پایین مرتبط باشد. همچنین، عرق سرد می تواند نشانه ای از تغییرات 
هورمونی مانند گرگرفتگی طی دوران یائسگی یا تنظیم مجدد سطوح هورمون ها 
پس از بارداری باشد. احساس استرس یا اضطراب نیز می تواند به عرق سرد منجر 
شود. در مورد تب، عرق سرد احتمالا زمانی که تب فروکش می کند، شکل می گیرد. 
شما می توانید در وضعیتی باشید که به واسطه تب گرمای زیاد بدن خود را تجربه 
کرده، سپس تب فروکش کرده و عرق سرد و احساس لرز شکل بگیرد. ابتلا به یک 

عفونت می تواند دلیل تبی باشد که به عرق سرد منجر می شود.
همچنین، امکان تجربه عرق سرد هنگام ورزش یا زمانی که تمرینات ورزشی خود 
را به پایان می رسانید، وجود دارد. اگر عرق کرده باشید و سپس به طور ناگهانی 
دمای بدن خود را کاهش دهید یا وارد آب و هوای سرد شوید، این شرایط می تواند 
موجب عرق سرد شود. این مورد همانند تغییرات هورمونی و قند خون پایین، نمونه 
ای از مواردی است که عرق سرد می تواند بدون تب رخ دهد. در موارد نادر، عرق 
سرد می تواند نشانه ای از بیماری های غیر عفونی دیگر مانند سرطان بوده یا می 
تواند حتی به واسطه داروهای مصرفی فرد شکل بگیرد. اما دلیل بروز این شرایط هر 
چه که باشد، به طور معمول تعریق ابتدا شکل می گیرد. شما ابتدا احساس سرما 
نکرده و در ادامه به واسطه آن تعریق را تجربه کنید بلکه ابتدا عرق کرده و سپس با 

احساس سرما مواجه می شوید زیرا رطوبت روی پوست وجود دارد.
عرق سرد چگونه احساس می شود؟ 

برای  باشد  یکسان  افراد  همه  برای  که  پاسخی  دیگر،  موارد  بسیاری  همانند 
این پرسش وجود ندارد. علائم از فردی به فرد دیگر و همچنین با توجه به دلیل 
شکل گیری می توانند متفاوت باشند. اما به طور کلی، زمانی که با عرق سرد مواجه 

هستید می تواند موارد زیر را تجربه کنید:
- تعریق - لرز - پوست مرطوب - ناراحتی

چگونه می توان عرق سرد را درمان کند؟ 
روش درمان عرق سرد به دلیل شکل گیری آن بستگی خواهد داشت. از این رو، 
توجه به علائم دیگر که فرد ممکن است با آنها مواجه باشد و حتی یادداشت کردن 
آنها اگر فرد احساس نمی کند که با یک وضعیت اضطراری پزشکی مواجه است، 
اهمیت دارد. در بیشتر موارد، توصیه می شود که از چند لایه برای گرم کردن بدن 
استفاده شود تا زمانی که احساس راحتی در فرد شکل بگیرد. و اگر تب دارید، کم 

کردن لایه ها و استفاده دوباره از آنها در صورت احساس سرما غیر معمول نیست.
برای کاهش تب می توان از داروهای کاهنده تب مانند استامینوفن استفاده 
کرد تا احساس بهتری در فرد شکل بگیرد. تب می تواند نشانه ای از یک عفونت 
ویروسی مانند آنفلوآنزا یا کووید-۱۹ باشد، از این رو، بهترین اقدام صحبت با یک 
پزشک درباره اقداماتی است که می توانید برای مقابله با این شرایط انجام دهید. 
اگر به طور منظم با عرق سرد مواجه هستید یا همراه با آن علائم دیگری مانند سینه 
درد، دشواری در تنفس، احساس غش، یا درد را تجربه می کنید، باید کمک پزشکی 
فوری دریافت کنید زیرا ممکن است به یک رویداد جدی مانند حمله قلبی اشاره 
داشته باشد. عرق سرد می تواند برای هر فردی رخ دهد، اما نباید یک مساله عادی 

و منظم باشد.

خطرهایی که به دنبال حذف وعده های 
غذایی بدن را تهدید می کند

عدم دریافت هر کدام از وعده های غذایی نه تنها کمکی به کاهش وزن نمی کند، 
بلکه یکی از عوارض آن، بروز چاقی بخصوص در ناحیه شکم است.

حتی صرف نظر کردن از وعده شام، به هر دلیلی که باشد، عواقب خوبی برای 
بدن ندارد:

بی نظمی قاعدگی: زنانی که به طور مرتب از وعده های غذایی بخصوص صبحانه 
صرفنظر می  کنند بیشتر در معرض بی نظمی  های قاعدگی قرار می گیرند. به 
عقیده محققان این افراد علاوه بر سندرم پیش از قاعدگی از مشکل یبوست نیز 
رنج می  برند. احساس گرسنگی دائم: زمانی که از وعده های غذایی صرف نظر 
می کنید معده شما سیگنال  هایی به مغز فرستاده و اعلام خالی بودن می  کند؛ در 
نتیجه از همان ابتدای روز حس گرسنگی در بدنتان شکل گرفته و باقی می  ماند. 

صبحانه نخورها در واقع بیشتر در دام تغذیه ناسالم می افتند.
اندازه ی کافی  به  اگر در زمان مناسب  پرخوری: تحقیقات نشان داده است، 
صبحانه میل کنید در ادامه  روز پرخوری نخواهید کرد، زیرا صبحانه اولین وعده بعد 
از بیدار شدن از خواب است، بنابراین حذف صبحانه زمان گرسنگی از شب گذشته 
را افزایش می  دهد، میزان قند خون پایین آمده و ترشح انسولین با مشکل مواجه می 
 شود، زمانی که انسولین زیاد شود اسیدهای چرب بیشتری ذخیره بدن خواهد شد. 

در نتیجه احساس خستگی در نیمه روز به سراغ شما خواهد آمد.
از بین رفتن تعادل هورمونی: پرهیز از هر کدام از وعده های غذایی، منجر به 
افزایش هورمون کورتیزول در بدن می شود. هورمونی که اضطراب و استرس را 
در بدن افزایش می دهد. در این میان عدم تعادل هورمون انسولین در بدن نیز، 
منجر به نوسانات قند خون و بی ثباتی آن خواهد شد. مشکلات گوارشی: با حذف 
وعده های غذایی، بدن به مواد مورد نیاز برای تامین انرژی و فعالیت دسترسی 
ندارد. مصرف سه وعده غذایی اصلی و دو میان وعده در روز برای عملکرد صحیح 
متابولیسم و سیستم گوارشی بدن ضروری است. افزایش چربی در بدن: نخوردن 
وعده های غذایی باعث می شود بدن برای جلوگیری از کمبودهای تغذیه ای به 
جای مصرف چربی های بدن، آنها را ذخیره کند نه مصرف. همین روند، چاقی و 
بخصوص بروز چاقی شکمی را افزایش می دهد که خود خطری برای ابتلا به سندرم 
متابولیک، بیماری های قلبی، سکته مغزی و دیابت است. تحلیل رفتن بدن: با 
حذف وعده های غذایی، متابولیسم بدن کند می شود و بیشتر احساس خستگی و 
کج خلقی می کنید. نتایج پژوهش ها نشان می دهد بزرگسالانی که صبحانه کاملی 

مصرف می کنند خوش خلق تر و مثبت تر از افراد دیگر هستند.
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آیت الله محمد تقی مصباح یزدی عضو مجلس خبرگان رهبری و رئیس موسسه 
آموزش پژوهشی امام )ره( پس از عمری تلاش و مجاهدت خالصانه درعرصه های 
مختلف انقلاب اسلامی و خدمت به حوزه های مقدس علمیه و تربیت و پروش 
شاگردان و طلبه های متعهد و متدین شامگاه روز جمعه ۱۲ دی ماه به دیدار حق 

شتافت.
به گزارش پایگاه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، آیت الله محمد تقی مصباح 
یزدی در یازدهم  بهمن  ماه  سال  ۱۳۱۳برابر با هفدهم  ربیع الاول  هزار و سیصد 

و پنجاه  و سه  قمری  در خانواده ای  مذهبی  در شهر یزد به  جهان  چشم  گشود.
زندگی  مادی  خانواده استاد مصباح  در سطح  پائینی  بود ولی  عشق  به  خاندان  
پیامبر)ص ( در دل  و جان  این  خانواده  موج  می زد و در دورانی  که  خفقان  رضاخانی  
بر همه  جا سایه  گسترده  بود و بر پایی  هر گونه  مراسم  عزاداری  جرم  به  شمار 
می آمد در شب های  محرم در زیرزمین  منزل  ایشان  مجلس  سوگواری  برای  سالار 
شهیدان  بر پا می شد و نیز شب های  جمعه  در منزل  پدر بزرگ  ایشان  حاج  علی  
اکبر گیوه چی  یزدی  دعای  کمیل  خوانده  می شد و هر صبح  جمعه  نیز دعای  ندبه  

برگزار می گشت  به  گونه ای  که  پدر استاد، دعای  ندبه  را از حفظ  قرائت  می کرد.
دوران تحصیل

 استاد مصباح  یزدی  که  در دامان  چنین  خانواده ای  پرورده  شده  بود با ورود به  
دبستان ، همه  ساله ، شاگرد ممتاز مدرسه  شناخته  می شد و این  مساله  باعث  شده  
بود که  مورد محبت  فراوان  معلمان  واقع  شود در روزگاری  که  استاد، دوره دبستان  
را می گذرانید جامعه  اقبالی  به  علوم  دینی  نشان  نمی داد تبلیغات  رضاخانی ، 

می کوشید تا نسل  جوان  را نسبت  به  روحانیت بدبین  کند.
 پر واضح  است  در چنین  فضایی ، چنانچه  شاگرد ممتازی  چون  محمد تقی  
مصباح  یزدی  بخواهد به  تحصیلات  حوزوی  روی  آورد، شگفتی  هم شاگردی ها و 
استادان  و معلمان  را بر خواهد انگیخت  از سوی  دیگر، جذبه  معنوی  »مرحوم  حاج  
شیخ  احمد آخوندی « که  از خویشاوندان  مادری  استاد و مقیم  نجف  بود و گهگاه  
برای  سرکشی  موقوفه ای  که  متولی  آن  بود، به  یزد می آمد و میهمان  خانواده  استاد 

می شد، شیفتگی  وی  به  تحصیل  علوم  دینی  را دو چندان  می ساخت.
 ورود به  حوزه  علمیه 

 ـ۱۳۲5 که  دوره  ابتدایی  ایشان  پایان  یافته  بود،  در تابستان  در سال  تحصیلی  ۲۶ 
فصلی  که  نوجوانان  را به  تفریح  و سرگرمیهای  جذّاب  فرا می خواند، اما شیفتگی  
استاد، او را به  یکی  از حجره های  مدرسه  شفیعیة  یزد کشاند همت  و جدیت  او باعث  
شد که  مقدمات  و سطوح  متوسطه  را در مدت  چهار سال  فرا گیرد در همین  سال 
ها بود که  حاج  شیخ  احمد آخوندی  دیگر بار به  یزد آمد و با مشاهده تلاش  شایان  
طلبه  جوان ، او را برای  هجرت  به  نجف  اشرف  و ادامه  تحصیل  در آن  حوزه سترگ ، 
تشویق  کرد. همچنین  خانواده  او را به  منظور حمایت  از او به  مهاجرت  به  نجف ، 
ترغیب  نمود. این  گونه  بود که  اعضای  خانواده ، همگی  در اواخر سال  ۱۳۳۰ 

رهسپار نجف  شدند.
۶ ماه  گذشت  و وضع  مالی  خانواده  نابسامان  شد و تلاشهای  پدر برای  کسب  
در آمد کارگر نیفتاد و آنان  مجبور به  بازگشت  به  ایران  شدند والدین  استاد به  دلیل  
دلبستگی  فراوان  به  وی ، حاضر نشدند که  او به  تنهایی  در نجف  بماند و به  ناچار، 
ایشان  نیز رهسپار ایران  شد پس  از پا نهادن  به  ایران  به  تهران  آمد و تابستان  آن  سال  

را همراه  با خانواده  در تهران  ماند.
۲۰  روز مانده  به  آغاز درس ها در حالی  که  توانسته  بود رضایت  خانواده  را جلب  
کند، راهی  قم  شد و پس  از مدتی ، با سختی  فراوان ، توانست  در مدرسة  فیضیه ، 

حجره  بگیرد و در دروس  مکاسب، کفایه  و منظومه  شرکت  کند.
در این  دوره  چنان  مطالعه  و مباحثه  وقت  او را پر کرده  بود که  به  گفته  خود در 
شبانه  روز پنج  یا شش ساعت  برای  خواب  باقی  مانده  بود هنوز کفایه  و مکاسب  را 
به  پایان  نبرده  بود که  گهگاه  برای  کسب  آمادگی  در درس  امام  خمینی  )ره ( حاضر 
می شد و شخصیت  امام  تاثیر شگرفی  در زندگی  ایشان  گذاشت  در کنار درس  امام  
)ره ( در درس  فقه  »آیت الله العظمی  بروجردی « نیز شرکت  می جست  و در همین  
سالها، با شخصیت  علامه طباطبایی  )ره ( انس  فراوانی  پیدا کرده  بود و در مجالس  

درس  عمومی  و خصوصی  ایشان  حضور می یافت .
از دیگر کسانی  که  ایشان  سال های  متمادی  را به  تحصیل  نزد او گذراند، آیت الله 
العظمی بهجت  بود، وی  در طول  این  سال ها بنا به  گفته  هم  دوره ای ها با دقت  
فراوان  و با جهد و تلاش  شایان  به  تحصیل  علوم  می پرداخت  و همزمان  به  تهذیب  

نفس  و ایجاد سجایای  اخلاقی  اهتمام  ویژه  نشان  می داد.
استادان مرحوم آیت الله مصباح یزدی

مرحوم آیت الله مصباح یزدی  پیشرفت های  خود را مرهون  عنایات  و زحمات  
استادان  خود می دانست و نقش  مرحوم  حاج  شیخ  محمد علی  نحوی  در حوزه  یزد 
را که  وقت  بسیاری  برای  تدریس  خصوصی  به  ایشان  و سپس  مباحثه  با شاگرد خود 

صرف  می کرد، در پیشرفت  خود بسزا می دانست.
استاد، ادبیات  عرب  و بخش  چشم گیری  از سطوح  را نزد مرحوم  نحوی  آموخت  
و شرح  نظام  را نزد شیخ  عبدالحسین  عجمین  فرا گرفت  مقداری  از شرح  لمعه  و 
رسائل  را از مرحوم  حاج  سید علیرضا مدررسی  فرا گرفت  همچنین  استاد، بخشی  
از قوانین  الاصول را نزد حاج  میرزا محمد انواری  آموخت  پس  از حضور در قم  نیز 
به  درس  مکاسب  مرحوم  حاج  آقا مرتضی  حائری  رفت  همچنین  جلد دوم  کفایه  را 
نیز نزد ایشان  خواند جلد اول  کفایة  الاصول  را نزد شیخ  عبدالجواد جبل  عاملی  
آموخت . برای  فراگیری  درس  خارج  اصول ، به  درس  امام   )ره ( می رفت  و در درس  
خارج  فقه  آیت  الله العظمی بروجردی  حاضر می شد ایشان  ویژگی  علمی  بارز امام  
را دقت  نظر و آزادی  اندیشه  می دانست  که  در درس های  استادان  دیگر، کمتر 

یافت  می شد.
آشنایی  با علامه  سید محمد حسین  طباطبایی  بارقه ای  آسمانی  بود که  جان  
استاد را شعله ور ساخت  در درس  تفسیر و فلسفه  ایشان  با جدیت  تمام  شرکت  
می جست  و پرسش های  خود را در پایان  درس  در راهی  که  به  منزل  علامه  ختم  
می شد، می پرسید تا اینکه  سرانجام  پرسش های  موشکافانه  او، توجّه  صاحب  

تفسیر المیزان  را به  خود جلب  کرد و او را انیس  خلوت  و جلوت  علامه  ساخت .
دیگر استاد ایشان آیت  الله بهجت  بود که  در آن  زمان  عالمی  ناشناخته  بود و 
کمتر کسی  را به  حضور می پذیرفت  درخواست  استاد و جمعی  دیگر از طلبه ها از 
آیت الله بهجت  باعث  شد ایشان  درس  فقه  را آغاز کنند و این  فرصتی  بود تا استاد 
و دیگر طلاب ، از ویژگی های  اخلاقی  ایشان  نیز بهره  برند و این  بهره  بردن  برای  

استاد ۱5 سال  به  طول  انجامید.
علوم  گوناگون  اسلامی  را در محضر استادان  حوزه  آموخته اند و به  مطالعه  و تدبّر 
فراوان  در آن  پرداخت ایشان  در فقه  و اصول  با بهره  بردن  از محضر استادانی  چون  

آیات  عظام  بروجردی ، اراکی ، امام  و بهجت  در سن  بیست  و هفت  سالگی  به  درجة  
اجتهاد رسید.

در علم  تفسیر نیز با بهره  از دیدگاه ها و سفارش های  خصوصی  علامه  طباطبایی  
توانست روش  صحیح  تعمق و تفکر در قرآن  را بیاموزد تا آنجا که  علامه  کار بازخوانی  

تفسیر المیزان  پیش  از چاپ  را به  او سپرد.
استاد خود نیز ضمن  برگزاری  دروس  تفسیر موضوعی  قرآن ، کتاب هایی  در این  

زمینه  نگاشته که  بدان  اشاره  خواهد شد.
آیت  الله مصباح  یزدی  در فلسفه  اسفار و شفا را نزد علامه  )ره ( فرا گرفت و خود، 
سال ها به  تدریس  فلسفه  اسلامی  و غرب  در حوزه های  علمیه  پرداخت به  گونه ای  
که  امروزه ، یکی  از برجسته ترین  استادان  فلسفه  به  شمار می آید و کتاب  آموزش  

فلسفه یشان  در مراکز مختلف  فرهنگی  تدریس  می شود.
 ـبه  گفته  اهل  فن  نوآوری هایی  نیز انجام  داده  و  وی در بسیاری  از مسائل  فلسفه  

شاگردان  بسیاری  را تربیت  نمود.
استاد ضمن  تحصیل  دروس  حوزه  در کلاس های  فیزیک ، شیمی  و غیره شرکت  

نموده ، زبانهای  خارجی  فرانسه  و انگلیسی  را نیز تا حدی  آموخت.
 تدریس  ایشان  تدریس  منظم  خود را، در مدرسه  علمیه  حقانی  آغاز کرد در آغاز 
به  تدریس  مباحث  قرآنی ، تفسیر و مباحث  اخلاقی  و تربیتی  پرداخت  از جمله ، 
کتاب  فلسفتنا نوشته  شهید سید محمد باقر صدر را برای  نخستین  بار در حوزه  

تدریس  کرد.
آثار استاد مصباح یزدی 

آن مرحوم تاکنون  کتاب های فراوانی  در زمینه های  گوناگون  اسلامی ، نگاشته  
است  که  بخشی  از آنها مربوط  به  پیش  از انقلاب  و برخی  مربوط  به  بعد از انقلاب  

می باشد.
راهنماشناسی ،   و  راه   انسان شناسی ،  کیهان شناسی ،  خداشناسی ، 
قرآن شناسی ، اخلاق  در قرآن ، جامعه  و تاریخ  از دیدگاه  قرآن ، حقوق  و سیاست  
در قرآن ، آموزش  فلسفه ، شرح  نهایة  الحکمه ، شرح  جلد اول  اسفار الاربعه ، شرح  
جلد هشتم  اسفار الاربعه ، دروس  فلسفه  اخلاق ، خودشناسی  برای  خودسازی  بر 
درگاه  دوست ، نقدی  فشرده  بر اصول  مارکسیسم ، آموزش  عقاید، قرآن  در آینه نهج  
البلاغه ، نگاهی  گذرا به  نظریة  ولایت  فقیه  و ده ها کتاب  دیگر از جمله آثار ایشان 

می باشد.
هم  اکنون  کتاب ها و آثار استاد در مراکز مختلف  فرهنگی  تدریس  می شود و 

بخشی  از آثار ایشان  نیز در حال  تدوین  و چاپ  است .
فعالیت های  سیاسی

 در دوره رژیم  ستمشاهی ، وی مبارزه های  گسترده ای  را بر ضد آن  رژیم  و عوامل  
آن  انجام  داد که  بخش  شایان  توجهی  از زندگی  ایشان  را در بر می گیرد.

امام   به  رهبری   ایالتی  و ولایتی  و نهضت  روحانیت   در ماجرای  انجمن های  
راحل  مشارکت  فعالی  داشت ایشان  در ماجرای  دستگیری  و حبس  امام  در زندان  
قیطریه ، نامة  مفصلی  خدمت  ایشان  ارسال  داشت که  در آن ، ضمن  تایید و تشویق  
امام  برای  ادامه  نهضت  و گزارش  اوضاع  پس  از دستگیری  ایشان ، آزادی  ایشان  از 

زندان  را پیش  بینی  کرد.
این  نامه  موجب  خرسندی  امام  شد و ایشان  از طریق  آقای  حاج  حسن  صانعی ، 

از استاد مصباح  تشکر کرد.
از دیگر فعالیت های مصباح یزدی شرکت در جلسه های بحث  درباره  حکومت  
اسلامی  بود که آن مرحوم دبیری  این  جلسات  را بر عهده  گرفته  بود. این جلسه ها 
با حضور آقایان  شهید بهشتی، مشکینی ، ربانی  شیرازی ، باهنر، مفتح ، مکارم ، 
سبحانی  و جمعی  دیگر برگزار می شد و آنان  برای  آنکه  رژیم  به  ماهیت  آن  پی  نبرد و 

درصدد به  تعطیلی  کشاندن  آن  بر نیاید نام  آن  را مباحث  ولایت  نهادند.
در اثنای  کار برخی  از آقایان  زندانی  یا تبعید شدند و شهید بهشتی  نیز به  آلمان  
سفر کرد که  سفر او پنج  سال  به  طول  انجامید؛ اما استاد مصباح  برای  ادامة  کار 
از آقایان  مظاهری ، محمدی  گیلانی  و یزدی  دعوت  به  همکاری  کرد. با بازگشت  
شهید بهشتی ، محصول  تلاشهای  چند ساله  به  تهران  انتقال  می یابد که  مع الاسف ، 
ساواک  آن  دفتر را تعطیل  می کند و فیشهای  تحقیقاتی  و دست نوشته ها را از بین  

می رود.
دیگر از فعالیتهای  ایشان  در مبارزه  با استبداد، همکاری  با نشریه  مخفی  »بعثت « 
و سپس  تأسیس  نشریه  انقلابی  »انتقام « بود. نشریة  انتقام  با انگیزة  مبارزه  با دستگاه  
طاغوت ، و گسترش  اندیشه های  امام )ره ( و حمایت  از روحانیت ، با همکاری  برخی  
از علاقه مندان  به  امام )ره ( و با مدیریت  استاد مصباح  چاپ  می شد. آنان  از ابتدا 
عهد بسته  بودند که  در هیچ  شرایطی  دوستان  خود را معرفی  نکنند. این  نشریه  که  
مفاد آن  گاه  با واسطه هایی  از رادیوهای  خارجی  پخش  می شد، بارقة  امیدی  در 
سرزمین  دل  شیفتگان  امام  ایجاد کرده  بود که  آنها را به  مبارزه  تشویق  می کرد و از 

سوی  دیگر، رعب  و خشم  رژیم  شاه  را افزون  ساخته  بود.
مبارزه  با جریانهای  انحرافی 

تاریخ  زندگی  استاد مصباح ، بیانگر حساسیت  ایشان  در برابر جریانهای  انحرافی  
بوده  است . هر گاه  جریانی  سعی  در تحریف  اسلام  یا انقلاب  اسلامی  داشته  است ، 
ایشان  چون  رزمنده ای  دلیر به  میدان  آمده ، از مبانی  اسلام  و انقلاب  دفاع  کرده  
است . پیش  از پیروزی  انقلاب  اسلامی ، بیشتر مبارزان  بر این  باور بودند که  در 
آغاز باید مبارزات  سیاسی  را پیش  برد و بعد از پیروزی  انقلاب ، به  پالایش  فرهنگی  
جامعه  برآمد. اما در این  میان  بزرگانی  چون  آیت  الله  مطهری  و استاد مصباح  یزدی ، 
معتقد بودند که  ریشة  انحراف  را در همان  دورة  مبارزه  باید خشکانید و اسلام  ناب  و 

راستین  را به  ایرانیان  و جهانیان  شناساند.
ایشان  پیش  از انقلاب  اسلامی ، خطر نفوذ مارکسیسم  را گوشزد کرده ، خود با 
تدوین  کتابها و جزوات  و تشکیل  کلاسهای  نقد مبانی  مارکسیسم ، به  گفتار خود 
جامة  عمل  می پوشاندند. همچنین  با پرده  برداری  از سخنان  برخی  روشنفکران ، 
و نیز نقد تز »اسلام  منهای  روحانیت « پرده  از افکار شوم  دشمنان  اسلام  و انقلاب  
برمی داشتند. حساسیت  و قاطعیت  ایشان  در برخورد با این  مسائل ، چنان  بود 
که  گاه  برخی  از دوستان  انقلاب  نیز بر ایشان  خرده  می گرفتند و ایشان  را به  
نرمش  در برابر مسائل  پیش  آمده  سفارش  می کردند؛ اما استاد با عزمی  پولادین ، 
از مبانی  دین  مقدس  اسلام  و از اصول  آن  از جمله  توحید، معاد و نبوت  که  در 
آن  روز مورد هجمه  التقاط  گرایان  بود، دفاع  می کردند و در این  راه  از سخنرانی ، 
مناظره ، نگاشتن  کتاب  و مقاله  و دیگر ابزارهای  تبلیغی  بهره  می بردند و از توهین  و 
تهمت  و تهاجم  احدی  نمی هراسیدند.  سرانجام آیت الله محمدتقی مصباح یزدی 
عضو خبرگان رهبری و رییس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( پس 

از مدتی تحمل بیماری، عصر روز جمعه به لقاء الله پیوست.

درپی درگذشت آیت الله مصباح یزدی صورت گرفت

پیام تسلیت مسئولان و نهادهای قم
شخصیت ها، مسئولان و نهادهای حوزوی و سازمان های قم در پیام های 
جداگانه ای، درگذشت آیت الله محمدتقی مصباح یزدی عضو فقید خبرگان 

رهبری و رییس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( را تسلیت گفتند.
آیت الله سیدمحمد سعیدی، تولیت حرم حضرت معصومه)س( با صدور پیامی 
ضمن تسلیت ارتحال آیت الله مصباح یزدی، آورده است: ایشان پرچمدار بصیرت 
افزایی و مشهور به عمار انقلاب بودند و عروجشان در سالگرد سرداری که به مالک 
اشتر انقلاب شهرت داشت، ما را بر آن می دارد تا چون سلاح حاج قاسم، پرچم 

روشنگری علامه نیز بر زمین نماند.
در این پیام آمده است: ارتحال ملکوتی عالم عارف و مجاهد، فیلسوف و فقیه 
بصیر علامه مصباح یزدی رحمت الله تعالی علیه موجب تاثر و تالم فراوان قلوب 

مومنین گردیده و خلائی جبران ناپذیر در عرصه های گوناگون به شمار می رود.
پیام افزوده است: آن مجاهد نستوه که یار دیرین امامین انقلاب اسلامی بودند با 
صراحت و صداقت و طهارت باطن، عمر پر برکت خویش را با فعالیت های گسترده 
و مسئولیت های مهمی چون عضویت در مجلس خبرگان، تأسیس مرکز آموزشی 
و پژوهشی امام خمینی)ره( در مسیر تعالی نظام اسلامی و دفع فتنه های فکری، 

فرهنگی، سیاسی و اجتماعی خرج نمودند.
آیت الله مصباح، مرزبان اندیشه های ناب اسلامی و ولایی بود

علمیه  های  حوزه  مدیر  پور  بهجت  عبدالکریم  والمسلمین  الاسلام  حجت 
خواهران نیز با صدور پیامی آورده است: رحلت اندیشمند بزرگ جهان اسلام 
استاد کامل ،علامه مجاهد و انقلابی فیلسوف گرانمایه و مفسر گرانقدر حضرت 
آیت الله حاج شیخ محمد تقی مصباح یزدی )رضوان الله علیه( غمبار و موجب 

تالم و تاثر فراوان شد.
پیام ادامه یافته است: این متفکر برجسته که از پیشگامان نهضت اسلامی و از 
یاران وفادار بنیانگذار کبیر انقلاب حضرت امام خمینی قدس الله نفسه الزکیه و 
مقام عظمای ولایت حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای مدظله العالی بود، 
پرورش یافته محضر بزرگانی همچون حضرت امام خمینی ، علامه طباطبایی و 
آیت الله العظمی بهجت رحمهم الله بود. بحق میتوان آن مرحوم را مرزبان اندیشه 
های ناب اسلامی و ولایی دانست که با همه ی وجود در فراز و فرودها و فتنه ها از 

اصل ولایت فقیه شجاعانه و عمار صفت دفاع می کرد.
آیت الله مصباح مرید امام و رهبری بود 

آیت الله احمد مبلغی عضو مجلس خبرگان رهبری نیز در پیامی به مناسبت 
ارتحال آیت الله مصباح یزدی تاکید کرد: او دانشمندی از نسل اول اساتید تحول گرا 
در حوزه است که نقشی مؤثر در این میدان از حیث فکری، تربیتی، مدیریتی و 
تاسیس رشته ای برجای نهاد. پیام ادامه یافته است: خبر درگذشت فقیه و حکیم 
مجاهد، مفسر و متکلم اندیشمند، استاد پرسابقه و پرآوازه حوزه علمیه قم حضرت 
آیت الله حاج شیخ محمدتقی مصباح یزدی قدس سره موجب تاسف و تاثر فراوان 
گردید. این دانشمند فقید، فلسفه اخلاق تطبیقی را در حوزه علمیه قم بنیان نهاد 
و نظریه مهم و ویژه ای را در زمینه فلسفه اخلاق براساس مبانی کلامی و آموزه های 

دینی ارائه کرد.
آیت الله مصباح فیلسوفی ژرف اندیش بود

حجت الاسلام و المسلمین احمد واعظی رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 
علمیه قم نیز با صدور پیامی تصریح کرد: مرحوم آیت الله مصباح یزدی یاور صدیق 

ولایت و رهبری و مجاهدی استوار در دفاع از ارزش های دینی و انقلابی بود.
و  ژرف اندیش  فیلسوف  و  زمان آگاه  ارتحال مجتهد  آمده است:  پیام  این  در 
معارف پژوه قرآنی حضرت آیت الله محمدتقی مصباح یزدی تأسف و تأثر فراوان 
خیل عظیم شاگردان و علاقه مندان را بر انگیخت. مجاهدت علمی و عملی، ذهن 
خلّاق و نقّاد، شاگردپروری و ملاطفت و مؤانست پدرانه، تواضع و سلوک زاهدانه، 
قدرت تقریر نافذ در بیان و بنان، مرزبانی عقیدتی و حضور اثرگذار و فداکارانه در 
عرصه فرهنگ و اجتماع و پاسداری عالمانه از انقلاب اسلامی و مبانی آن تنها 

گوشه هایی از ابعاد شخصیت بزرگمردی است که امروز به سوگ او نشسته ایم.
مبارزات سیاسی بصیرت آفرین آیت الله مصباح فراموش نمی شود

حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی و رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، نیز با صدور 
پیامی ضمن تسلیت ارتحال آن عالم مجاهد آورده است: ارتحال ملکوتی فقیه 
پارسا، مجاهد نستوه، عمار ولایت، پرچمدار بصیرت و معرفت، محقق ، مروج و 
پاسدار فرهنگ ناب اهل البیت)ع(، فیلسوف مبرز و علامه شهیر حضرت آیه 
الله محمد تقی مصباح یزدی را بر پیشگاه نورانی حضرت حجت ابن الحسن 
العسگری)عج(، نائب برحق آنحضرت، ولی امر مسلمین، رهبر فرزانه و داغدار 
انقلاب اسلامی، مراجع عظام تقلید، اساتید، فضلا و حوزه های گرانسنگ علمیه، 
فرهیختگان، اساتید و دانشگاهیان، ملت شریف ایران اسلامی، مردم شریف و 
ولایت مدار قم و بویژه به بیت مکرم، خانواده معظم و فرزندان عزیز، عالم و فرهیخته 

این عالم فرزانه تسلیت و تعزیت عرض می نمایم .
پایمردی در راه حق از ویژگی های آیت الله مصباح یزدی بود

حجت الاسلام و المسلمین سیدمحمود مدنی، مدیر جامعه الزهرا)ع( نیز با 
صدور پیامی به همین مناسبت،  پایمردی در راه حق و مقاومت در برابر التقاط و 

انحراف را از ویژگی های آن فقیه فقید دانست.
در پیام مدیر جامعه الزهرا آمده است: پایمردی در راه حق، مقاومت در برابر 
التقاط و انحراف، شجاعت در بیان حقایق، تخلق به اخلاق اسلامی، تواضع و 
فروتنی، حرکت در مسیر امام و رهبری و دفاع از انقلاب اسلامی و حضور موثر در 
مسئولیت های مختلف نظام اسلامی از ویژگی های این فقیه متکلم و فیلسوف 

زاهد بود.
آیت الله مصباح یار راستین رهبر معظم انقلاب بود

حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری رئیس کل دادگستری استان قم نیز به 
مناسبت ارتحال آیت الله محمدتقی مصباح یزدی ضمن صدور پیام تسلیتی آورده 
است: خبر درگذشت حکیم فقیه، عضو فقید مجلس خبرگان رهبری، آیت الله 

محمدتقی مصباح یزدی پس از تحمل دوره بیماری موجب تاثر گردید.
پیام افزوده است: آیت الله مصباح یزدی، یار راستین رهبری معظم و وزنه ای 
سنگین برای حفظ ارزش های انقلاب اسلامی بودند، آن عالِم عامل، افزون بر 
مجاهدت مستمر در راستای صیانت و حراست از حریم آموزه های بلند دینی 
و اسلامی از حضور در میدان جهاد سیاسی نیز غافل نماند و با تأسّی به سیره 
حضرت امام خمینی)ره(، تلاش در مسیر تحقّق اهداف نهضت اسلامی و استقرار 
نظام جمهوری اسلامی را وجهه همت خویش قرار داد و در طول چهار دهه گذشته 
نیز در جایگاه ها و مناصب گوناگون، نسبت به خدمت خالصانه و مجدانه به نظام 

مقدس اسلامی اهتمام نمود.
عمر با برکت آیت الله مصباح در خدمت به اسلام ناب و انقلاب سپری شد

شورای اسلامی شهر قم نیز با صدور پیامی آورده است: ارتحال فقیه عالیقدر 
و مجاهد نستوه حضرت آیت الله علامه محمد تقی مصباح یزدی )رضوان الله 
 تعالی علیه( یار و مدافع خستگی ناپذیر ولایت و همراه ثابت قدم نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران موجب تالم و تاثر فراوان گردید.
پیام ادامه یافته است: آن عالم بزرگوار سراسر عمر با برکت خود را در خدمت 
به اسلام ناب و انقلاب و خدمت به حوزه های علمیه و ترویج فرهنگ اهل بیت 
علیهم السلام و پرورش شاگردانی عالم در موسسه ای بزرگ و تاثیر گذار سپری 
نمود و قدمی از موضع حق و دفاع از نظام و مقام معظم رهبری)مدظله العالی( 
عقب ننشست. شورای اسلامی شهر مقدس قم این مصیبت بزرگ را به محضر 
مقام معظم رهبری، علمای اعلام، حوزه های علمیه، شاگردان و علاقمندان به 
ویژه بیت مکرم آن عالم وارسته تسلیت عرض نموده و از درگاه خداوند متعال برای 
ایشان رحمت و رضوان الهی و برای عموم بازماندگان صبر و سلامتی مسألت دارد.

آیت الله مصباح نقش بزرگی در گسترش آرمان های معمار انقلاب داشت
محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در پیامی آورده است: بی  
شک درگذشت حکیم فقیه، عضو فقید مجلس خبرگان رهبری، آیت الله محمدتقی 
مصباح یزدی نقصانی شگرف در حوزه ی علمیه و حوزه ی معارف اسلامی بشمار 
می آید.   پیام ادامه یافته است:  اینجانب با تألم و تأثر فراوان رحلت این عالم ربانی 
را به پیشگاه مقدس حضرت ولی عصر )عج(، مقام معظم رهبری و عموم شیعیان 
جهان تسلیت گفته و برای آن عالم مرحوم از خداوند متعال علو درجات واسعه 

الهی و برای خاندان گرامی ایشان صبر و شکیبایی مسالت می نمایم.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

آیت الله مصباح یزدی از پایه گذاران
 تحول در علوم انسانی بود

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیام تسلیتی به مناسبت درگذشت آیت الله 
محمدتقی مصباح یزدی از وی به عنوان یکی از پایه گذاران تحول در حوزه و علوم 

انسانی و ایجاد پیوند بین حوزه و دانشگاه یاد کرده است.
در این پیام آمده است: رحلت فقیه عالیقدر و اندیشمند بزرگ جهان اسلام 
حضرت آیت الله حاج شیخ محمد تقی مصباح یزدی )ره( عضو برجسته، موثر و 
دیرینه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم موجب تام و تاثر بسیار گردید. پیام ادامه داده 
است: این عالم ربانی با قدرت اجتهاد و اندیشه صائب خود در جهادی عالمانه به 
مقابله با تفکرات الحادی غرب و انحرافات فرهنگی پرداخت و اندیشه ناب اسلامی را 
روشن و پاکیزه به جامعه ارائه کرد.  پیام جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حاکی است: 
تسلط ایشان به علوم نقلی و عقلی و همچنین توانمندی های فکری و اندیشه ای 
این عالم متخلق، نقش به سزایی در رشد فکری و هویتی فضلای حوزه داشته است.
در ادامه پیام بیان شده است: بینش  بالای سیاسی  و خلوص انسانی  این عالم 
شجاع و مبارز تصویری روشن  و واقعی  از ابعاد مختلف  شخصیت  این  اندیشمند 
بزرگ است. پیام افزوده است: این استاد برجسته علوم اسلامی با ذهنی عمیق 
و جامع نگر اندیشه های  فلسفی  را در پرتوی از نور توحید و معنویت به جویندگان و 
طالبان حقیقت ارائه می کرد و درس های اخلاق عارفانه و سلوک زاهدانه این معلم 
اخلاق، طلاب جوان را با ایشان مانوس و جمع کثیری را از اخلاق، عرفان، معنویت 
و معارف الهی بهره مند کرده بود. در ادامه پیام جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
آمده است: مبارزات انقلابی و همراهی بی نظیر ایشان با امام و رهبری و همچنین 
کوشش وافر علمی در دفاع و حمایت از ولایت فقیه از ممیزه های این شخصیت 
انقلابی است. پیام ادامه داده است: منطق قوی و مستحکم آیت الله مصباح یزدی 
در نقد جریانهای سیاسی آلوده موجی از اهانت ها و هتاکی ها را از سوی برخی 
جریانات  سیاسی متاثر از دشمنان برانگیخت، اما این شخصیت برجسته در تمام 
دورانی که مورد هجمه قرار می گرفت صبورانه تحمل کرد و ثابت قدم و استوار در خط 
مستقیم انقلاب اسلامی به روشنگری پرداخت. پیام افزوده است: این نماینده فقید 
مجلس خبرگان رهبری قهرمان بصیرت افزایی ،روشنگری و دفاع از دین و مکتب 
اهل بیت )ع( بود و تا پایان عمر پر برکت خود یک انقلابی ولایتمدار و صادق ماند.  
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پایان رحلت این عالم عارف پرهیزگار را به محضر 
حضرت امام زمان )عج(، مقام معظم رهبری، مراجع عظام تقلید، حوزه های علمیه 
و همچنین به بیت مکرم به خصوص آقازادگان محترم، شاگردان و ارادتمندان وی 

تسلیت گفته است.

 مدیر حوزه های علمیه:

آیت الله مصباح یزدی مدافع آرمان ها و 
ارزش های اصیل انقلاب بود

 مدیر حوزه های علمیه در پیامی به مناسبت ارتحال آیت الله مصباح یزدی آورده 
است: آیت الله مصباح یزدی اندیشه ناب اسلامی و مدافع آرمان ها و ارزش های 

اصیل انقلاب و استوار در همه فراز و فرودها و حوادث و فتنه ها بود.
در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: ارتحال علامه مجاهد و فیلسوف 
گرانمایه و مفسر فرزانه و فقیه انقلابی حضرت آیت الله مصباح یزدی اعلی الله مقامه 

الشریف برای حوزه های علمیه تکان دهنده و غمبار و اسف انگیز بود.
پیام ادامه یافته است: این چهره تابناک از پیشگامان نهضت و انقلاب اسلامی و 
از یاران وفادار امام خمینی )ره( و رهبر عظیم الشان انقلاب اسلامی مدظله العالی 
و مرزبان اندیشه ناب اسلامی و مدافع آرمان ها و ارزش های اصیل انقلاب و استوار 
در همه فراز و فرودها و حوادث و فتنه ها بود و در دفاع از اصل ولایت فقیه و رهبری 
معظم انقلاب اسلامی شجاع و پیشگام و عمارصفت اقدام می کرد. پیام حاکی است: 
آن شخصیت بزرگ در فلسفه اسلامی از صاحب نظران برجسته و دارای نظریات بکر و 
نو و برخوردار از اندیشه ای دقیق و نقاد و آگاه به اندیشه های فلسفی غرب و فلسفه های 
مضاف بشمار می آمد و دقت ها و موشکافی های ایشان فراموش شدنی نیست و آثار 
ماندگار فلسفی و فکری ایشان گنج فاخر و دستمایه وزین برای حوزه های علمیه و 
دانشگاه ها و مراکز علمی و فلسفی داخل و خارج از کشور است. پیام می افزاید: آن 
فقید سعید در قلمروی فلسفه های مضاف و علوم انسانی و اجتماعی از منظر اسلامی 
پیشگام و آغازگر و در طراحی نظامات فکری اسلام مبتکر و پیشاهنگ بود. در ادامه 
خاطرنشان شده است: از لطائف بارز در زیست پر برکت ایشان می توان به نوآوری های 
برجسته و اندیشه های مبتکرانه در قلمرو نظامات آموزشی و پژوهشی و مدیریتی 
حوزه و پیشگامی در تحول حوزه اشاره کرد و از رهگذر فکر عمیق آن مرحوم مرزهای 
دانش های اسلامی و حوزوی گسترش یافت. پیام ادامه پیدا کرده است: از نقاط مهم 
زندگی ایشان سلوک معنوی و روحانی و اخلاقی و بهره گیری از استادان معرفت و 
معنویت مانند امام خمینی ره، علامه طباطبایی ره و آیت الله بهجت ره بود افزون بر آثار 
و نوشتار نور افشان ایشان، خیل عظیم شاگردان و دست پروردگان گواه بر کارنامه فاخر 
و ارزشمند وی است. مدیر حوزه ها در ادامه پیام خود تصریح کرده است: آن استاد 
سفرکرده و به لقای الهی پیوسته با کوله باری از توشه های معنوی و عرفانی ان شاء 
الله در پیشگاه خداوند مهربان سرافراز و مأجور و برای حوزویان و دانشگاهیان مصباح 
هدایت خواهد بود. پیام ادامه یافته است: آن فقیه پارسا به مجاهدان راه خدا و ایثارگران 
و محور مقاومت و شهیدان سرافراز و شهید حاج قاسم سلیمانی عشق می ورزید و مقدر 

بود تا در ایام فاطمیه و سالگرد شهادت آن شهید مقاومت به دیار ابدیت بپیوندد.
 

آیت الله علوی گرگانی:

تبیین معارف اسلام و انقلاب گوشه ای از 
خدمات آیت الله مصباح  است

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید در پیامی با تسلیت ارتحال 
آیت الله مصباح یزدی تاکید کرد: تبیین معارف اسلام و انقلاب گوشه ای از خدمات 
ارزشمند ایشان است. در پیام این مرجع تقلید آمده است: خبر درگذشت عالم 
ربانی، فقیه عالیمقام، فیلسوف متبحر حضرت آیت الله حاج شیخ محمد تقی 
مصباح یزدی که عمر خود را در راه ترویج معارف دینی و رفع شبهات اعتقادی و دفاع 
از مبانی اسلام و انقلاب صرف نمودند، موجب تأثر و تألم گردید. پیام حاکیست: 
تألیف کتب متعدد در زمینه قرآنی،کلامی، فلسفی، اخلاقی و اعتقادی و تربیت 
شاگردان وارسته همچنین مبارزه با خط انحراف اعتقادی در جامعه و تبیین معارف 
اسلام و انقلاب و حمایت از ولایت فقیه و حضور در جامعه مدرسین حوزه علمیه 
و مجلس خبرگان رهبری و مجمع جهانی اهل بیت علیهم السلام گوشه ای از 
خدمات ارزشمند ایشان است. پیام ادامه یافته است: اینجانب این ضایعه مولمه را در 
درجه اول به محضر امام عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف همچنین مقام معظم 
رهبری، مراجع عظام تقلید، حوزه های علمیه مخصوصا حوزه علمیه قم، علما و 
شاگردان و ارادتمندان ایشان و بیت مکرم آن مرحوم تسلیت گفته و علو درجات و 

رحمت الهی را برای آن فقید سعید از خداوند خواستارم.

آیت الله مکارم شیرازی:

آیت الله مصباح یزدی همواره از نظام 
اسلامی دفاع نمود

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در پیامی به مناسبت رحلت آیت الله 
مصباح یزدی تاکید کرد: زندگی او سراسر خدمت به اسلام و مکتب اهل بیت)ع( بود و 
همواره از نظام اسلامی دفاع نمود. در این پیام که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار 
ایمان قرار گرفت، آمده است: خبر رحلت عالم ربانی، مجاهد خستگی ناپذیر حضرت 
آیت الله آقای حاج شیخ محمدتقی مصباح موجب تأثر و تاسف گردید. عالمی فرزانه، 
فاضل و با تقوا که همواره از نظام اسلامی دفاع نمود. شاگردان فاضلی تربیت کرد و 
سخنرانی های بسیار سودمندی داشت و زندگی او سراسر خدمت به اسلام و مکتب 
اهل بیت)ع( بود. پیام حاکیست: اینجانب این ضایعه ی بزرگ را به حوزه های علمیه، 
شاگردان و خصوصاً بیت مکرم ایشان تسلیت عرض می کنم و علو درجات او را از 

خداوند مسألت نموده و برای تمامی وابستگان ایشان صبر و اجر فراوان خواهانم.

اجتماعی

به مناسبت درگذشت رئیس موسسه آموزش پژوهشی امام  خمینی)ره( ؛

نگاهی به زندگینامه مرحوم آیت الله مصباح یزدی
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به دنبال پیگیری طرح جهش تولید مسکن از سوی نمایندگان که بر احداث سالانه 
یک میلیون واحد مسکونی تاکید دارد، نمایندگان مجلس از دولت خواستند تا اولویت 
بازار مصالح ساختمانی را تامین نیاز بخش ساخت و ساز داخلی قرار دهد و مازاد تولید 

را صادر کند.
طرح جهش تولید و تامین مسکن از سوی کمیسیون عمران مجلس برای اعمال 
نظر به هیئت رئیسه پارلمان تقدیم شده است. این در حالی است که دولت با توجه به 
ابهامات این طرح از جمله چگونگی تامین نقدینگی و نرخ سود تسهیلات آن تمایل 

چندانی به این طرح ندارد.
هدف گذاری اولیه طرح جهش تولید و تامین مسکن احداث سالانه یک میلیون 

واحد مسکونی است که طبیعتاً نیاز به مصالح ساختمانی را تشدید می کند.  
در این خصوص نمایندگان مجلس به رزم حسینی، وزیر صنعت معدن و تجارت اعلام 
کرده اند که باید ابتدا نیاز های داخلی کشور به مصالح ساختمانی تامین و سپس مازاد 
تولید به خارج از کشور صادر شود. اما رزم حسینی پاسخ داده که من چنین اختیاری 
ندارم از این رو مقرر شده مکاتبه ای از طرف وزیر صمت با کمیسیون عمران برای 

این خبر را محمدرضا رضایی کوچی رئیس  افزایش اختیارات وزیر صورت گیرد. 
کمیسیون عمران مجلس اعلام کرده و همچنین گفته است: جهش تولید مسکن در 
مجلس مطرح شده و باید در چهار سال آینده سالی یک میلیون واحد مسکونی بسازیم 
و قطعاً نرخ مصالح ساختمانی نقش بسیاری در قیمت تمام شده مسکن دارد، بنابراین 
با توجه به افزایش قیمت مصالح  از وزیر صمت خواستیم که به مجلس آمده و توضیح 
دهد چرا در یک سال گذشته قیمت سیمان و فولاد افزایش یافته است. رضایی کوچی 
گفت: وزیر صمت در پاسخ به مطالبات نمایندگان گفت که باید مصالح ساختمانی به 
بورس عرضه شده و قیمت در آنجا مشخص شود، اما به نظر ما شرایط بورس عادی 
نیست و به همین دلیل این قیمت نمی تواند واقعی باشد؛ به عنوان مثال قیمت قیر 
در طول چند ماه گذشته در هر تن ۲ میلیون تومان افزایش یافته و با اینکه قیمت اولیه 
قیر در کشور افزایش نیافته کاملًا مشخص است که قیمت قیر در بورس به صورت 
کاذب افزایش یافته است. رئیس کمیسیون عمران مجلس تأکید کرد:  وزیر صمت در 
کمیسیون عمران مطرح کرد که قیمت مصالح ساختمانی مخصوصاً فولاد و سیمان 
واقعی نیست و باید کاهش یافته و واقعی شود، از طرفی تلاش می کنیم اختیارات لازم 

را به وزیر صمت بدهیم چرا که حضور وزیر بدون اختیار در مجلس دستاوردی ندارد، 
ولی قرار است در مجلس و دولت به او اختیار دهند تا شاهد کاهش قیمت سیمان و 
فولاد در بازار باشیم. طرح جهش تولید مسکن در شرایط مطرح شده که بازار ساخت 
و ساز در حالت رکود قرار دارد. مطابق آمار در ۶ ماهه ابتدایی سال جاری صدور پروانه 
های ساختمانی در تهران ۱۴ درصد نسبت به سال قبل ۷۶ درصد نسبت به سال 
۱۳۹۲ کاهش نشان می دهد. این در حالی است که وزارت راه و شهرسازی طرح اقدام 
ملی مسکن را با هدف احداث ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در دستور کار قرار داده و 
البته تفاهم نامه هایی را هم با دستگاههای دولتی برای تامین مسکن کارکنان به امضا 
رسانده که تعهدات دولت برای احداث مسکن را به بیش از 8۰۰ هزار واحد رسانده 
است. با این وجود به دلیل پایین آمدن بازده سرمایه در بخش ساخت و ساز این حوزه 
از طرف بخش خصوصی با رکود مواجه شده است.   طی دهه های گذشته همواره 
بیش از ۹۰ درصد تولید مسکن توسط بخش خصوصی انجام شده است. به همین 
دلیل کارشناسان معتقدند تا زمانی که انبوه سازان و  فعالان حوزه ساخت و ساز  برای 
ورود جدی به حوزه تولید مسکن نشوند دولت توانایی رونق دهی به این بخش را ندارد.

تاکید مجلس بر صادرات مازاد نیاز داخلی؛

اول تولید مسکن، بعداً صادرات مصالح

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

تولید خودرو در نیمه دوم امسال
 ۵۰ درصد افزایش می یابد

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سیر صعودی تولید خودرو در ماه های 
اخیر اعلام کرد: افزایش 5۰ درصدی تولید خودرو را در شش ماهه دوم در دستور 

کار داریم.
علیرضا رزم حسینی جمعه شب در دیدار با امام جمعه تبریز افزود: به دنبال 
شکستن گام به گام انحصار خودروها برای ایجاد بازار رقابتی هستیم تا مصرف 

کنندگان خودرویی با کیفیت و با قیمت مناسب دریافت کنند.
وی اضافه کرد: در حوزه اکتشافات معدنی هن باید کارهای بیشتری انجام بشود 
و پهنه  های امیدبخش معدنی در حوزه فلزات سنگین و مس در آذربایجان شرقی 

وجود دارد که توسعه اکتشافات آنها در دستور کار است.
وی به اجرایی شدن پروژه نفیلین سینیت سراب نیز اشاره و بر انجام اقدامات لازم 

برای تکمیل و نهایی شدن آن تاکید کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه عرضه و فراوانی کالا در دستور کار 
وزارت صمت است، گفت: ثبات نسبی نیز به وجود آمده است و با ابلاغیه های 
جدید ستاد اقتصادی دولت و تسریع در ترخیص کالاهای رسوبی در گمرکات این 

روند تسریع شده است.
وی همچنین با تأکید بر لزوم حذف قوانین زائد اداری ادامه داد: باید قوانین 

دست و پاگیر برداشته شود تا مدیران کشور ریسک پذیر باشند.
رزم حسینی، همدلی و هم افزایی میان مردم و مسئولان را رمز موفقیت استان 

آذربایجان شرقی دانست.
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی و امام جمعه تبریر هم در این دیدار، 
مشکلات گمرکی را یکی از جدی ترین دغدغه های تولیدکنندگان و چالش های 
فعلی بخش صنعت دانست و گفت: امیدواریم با توجه به انباشت دراز مدت برخی 
مواد اولیه مورد نیاز تولید کنندگان در گمرکات کشور، هماهنگی هرچه بیشتر 

وزارت اقتصاد و دارایی و وزارت صمت به چنین مشکلاتی پایان دهد.
حجت الاسلام والمسلمین آل هاشم با اشاره به سابقه درخشان آذربایجان شرقی 
در حوزه تولید و صنعت اضافه کرد: ماشین سازی از جمله کارخانجاتی است که 
نیاز به توجه بیشتر دارد و با توجه به واگذاری این مجموعه از صندوق بازنشستگی 
به وزارت صمت، هرچه سریع تر هیات مدیره این مجموعه نیز انتخاب و معرفی 

شود.
وی معدن مس سونگون را امتیاز و نعمتی بسیار باارزش برای استان دانست و 
گفت: انتظار داریم با تدبیر وزارت صمت تمامی فرآیندهای مربوط به فرآوری مس 
همچون ذوب با راه اندازی کارخانه ذوب و سایر بخش های مورد نیاز در صنایع 

پایین دستی در همین استان ایجاد شود.
وی یادآوری کرد: در زمان وزارت آقای رحمانی، پیگیری های خوبی در این 
زمینه وجود داشت که امیدواریم در دوره مدیریت جدید وزارتخانه نیز مورد توجه 
قرار گیرد. وی با انتقاد از گرانی خودرو گفت: کیفیت برخی از خودروهای داخلی 
در شان مردم ایران اسلامی نیست و باید وزارت صمت با سوءاستفاده  کنندگان بازار 

خودرو و بازارهای سیاه این بخش به شدت برخورد کند.

رییس اتحادیه کشوری طلا و جواهر:

فروش طلای کمتر از ۱۸ عیار ممنوع است
 رییس اتحادیه کشوری طلا و جواهر با اشاره به افزایش تقاضا برای خرید نقره به 

جای طلا گفت: فروش طلای کمتر از ۱8 عیار در ایران ممنوع است.
ابراهیم محمدولی درباره وضعیت تقاضا در بازار طلا و جواهر اظهار داشت: داد 
و ستد در بازار در هفته گذشته بسیار کُند بود و به دلیل نوسانات بسیار زیاد قیمت 
طلا و سکه، شاهد کاهش تقاضا در بازار هستیم. البته قبل از این موج رکود در 
هفته گذشته، به مدت ۱۰ روز تقاضا برای خرید مصنوعات طلا بالا رفته بود و خرید 
و فروش انجام می شد. وی ادامه داد: افزایش تقاضا برای خرید مصنوعات طلا به 

نفع تولید است و باعث حفظ اشغالزایی در کارگاه های تولیدی می شود.
رییس اتحادیه کشوری طلا و جواهر با اشاره به تقاضای مردم برای طلای آب 
شده،  گفت: عده ای با هدف حفظ سرمایه خود با توجه به افزایش قیمت طلا، به 
سمت خرید طلای آب شده رفتند و این باعث شد تقاضا برای مصنوعات طلا به 

شدت کاهش پیدا کند.
محمدولی گفت: مردم در خرید طلای آب شده مالیات و اجرت نمی پردازند اما 
باید بدانند که سودی هم عایدشان نخواهد شد و اغلب در این معاملات دچار ضرر 
و زیان شده اند و ریسک خرید طلای آب شده بالا است چراکه حتی تشخیص 
طلای نو با طلای دست دوم هم بسیار سخت است و گاها متاسفانه طلای دست 
دوم را در قالب طلای نو به مردم می فروشند. بنابراین توصیه ما به مردم این است که 

برای حفظ ارزش سرمایه خود به سمت خرید طلای آب شده نروند.
وی افزود: از سوی دیگر داد و ستد طلای آب شده کمکی به تولید در این 
صنعت نمی کند. باید توجه داشته باشیم که اساسا هزینه تولید طلا در کارگاه های 
کشورمان بسیار بالاست چراکه ۷۰ درصد مواد اولیه طلا، ماشین آلات و مواد 
مصرفی آن وارداتی است و افزایش نرخ دلار بر روی تمام مراحل تولید طلا اثرگذار 

بوده و در نهایت باعث افزایش هزینه های تولید شده است.
رییس اتحادیه کشوری طلا و جواهر با اشاره به افزایش تقاضای مردم به سمت 
خرید نقره به جای طلا اظهار داشت: پس از افزایش قابل توجه قیمت طلا، شاهد 
افزایش خرید نقره و بدلیجات هستیم. اما مردم بدانند که خرید نقره هیچ تضمینی 
ندارد و دقیقا پس از خرید آن، در صورت هر گونه مشکلی حتی امکان برگشت آن 
به فروشنده نیست و هیچ فروشنده ای نقره فروخته شده را قبول نمی کند اما طلا 
با فاکتور همواره قابل داد و ستد است و فروشنده باید پاسخگوی هر گونه مشکل 
احتمالی پس از فروش باشد. در نقره هر مشکلی پیش آید خریدار دیگر باید قید 
آن را بزند و داخل جوب بیندازد. محمدولی با اشاره به فروش طلای کمتر از ۱8 
عیار در بازار تاکید کرد: فروش طلای کمتر از ۱8 عیار تخلف است و همکاران مجاز 
به فروش طلای کمتر از ۱8 عیار نیستند چراکه مبنای استاندارد طلا درایران عیار 
۱8 یا همان ۷5۰ است. وی افزود: البته اگر فردی دارای طلای کمتر از ۱8 عیار 
از سال های گذشته است، می تواند با فاکتور موجود آن را در بازار بفروشد چراکه 
معمولا برای صادرات طلا با عیار مختلف ۱۴ ،۱۲ و ۱۷ از این نوع طلاها استفاده 

می کنند و برخی از کشورها خریدار طلا با عیار کمتر هم هستند.
رییس اتحادیه کشوری طلا و جواهر درباره افت چشم گیر صادرات طلا در 
کشورهای  فارس،  خلیج  حوزه  کشورهای  داشت:  اظهار  و۹۹  سال های ۹8  
آفریقایی و حتی کشورهای اروپایی خریدار طلای ایران بودند اما به دلیل تحریم ها، 

کرونا و موانع و مشکلات داخلی صادرات طلا از ایران کاهش یافته است.

بازدهی  بلندمدت  در  بازار سرمایه  اینکه  بیان  با  بازار سرمایه  یک کارشناس 
معقولی را در اختیار سهامداران قرار می دهد، گفت:  در ۶ ماه نخست سال، 
جریان نقدینگی باعث انحراف بسیاری از سهام از روند معقول خود شد و بعد از آن 
در یک روند اصلاحی بزرگ،رشد اضافه ای که به دست آورده بودند را از دست داد.
معاملات بازار سهام در دومین هفته دی ماه برخلاف پیش بینی اکثر کارشناسان 
که گمان می کردند تا حدودی روند معاملات بورس رو به بهبود رود و شاهد کاهش 
نوسان در این بازار باشیم اما شاخص بورس به روند اصلاحی خود ادامه داد و این 
امر بیش از گذشته سهامداران را نگران از وضعیت فعلی بازار و مردد برای تداوم 

سرمایه گذاری کرد.
شاخص بورس در آخرین روز معاملاتی هفته گذشته از کانال یک میلیون و ۴٠٠ 
هزار واحد عقب نشینی کرد و به کانال یک میلیون و ٣٩٨ هزار واحد رسید. به گفته 
کارشناسان اکنون شاخص بورس در محدوده مقاومت مهمی قرار گرفته است 
و روند معاملات امروز )شنبه( بازار می تواند تعیین کننده مسیر اصلی بازار برای 

روزهای آینده باشد.
موضوعی که در معاملات اخیر بازار به وضوح مشخص است اقبال بازار به سمت 
سهام شرکت های کوچک و وجود رکود در سهام شرکت های بزرگ و بنیادی است 
که به نظر اکثر کارشناسان این موضوع موقتی است و اکنون سهام شرکت های 
سهام  به  آنها  شدن  نزدیک  و  خود  عقب ماندگی های  جبران  حال  در  کوچک 

شرکت های بزرگ از لحاظ بازدهی هستند.
به اعتقاد فعالان حاضر در بازار به دلیل انتشار گزارش مثبت آذرماه و وضعیت 
بازار  آنها، اکنون وجود چنین روندی در  مطلوب شرکت ها در گزارش ٩ ماهه 
کمی عجیب به نظر می رسد و با توجه به اینکه در شرایط فعلی هیچ خطری روند 
معاملات بازار را تهدید نمی کند؛ بنابراین در پیش گرفتن روند اصلاحی شاخص 

بورس در بازار چندان منطقی نیست.
اصلاح سهام شاخص ساز بعد از رشدی پرشتاب

در این زمینه »امیرعلی امیرباقری« با اشاره به نوسان موجود در روند اخیر 
معاملات بورس افزود: بازار هفته گذشته به دلیل برخورد با سطوح مقاومتی اقدام 

به اصلاح کرد که براساس پیش بینی های صورت گرفته ممکن است این روند برای 
مدتی کوتاه در بازار ادامه دار باشد.

وی اظهار داشت: در دو هفته گذشته شاهد بودیم که با توجه به پیروی سهام 
بزرگ و بنیادی بازار از تحلیل تکنیکالی و چشم انداز تورم اقتصادی، احتمال 
وجود رکود در کشور در میان مدت،  تورم و از طرف دیگر به دلیل ایجاد انضباط 
اقتصاد نسبی که در دولت به وجود آمده حرکت پرشتابی را تجربه نکردند و 
نقدینگی های جدید وارد شده به بازار به دلیل عدم رشد سهام بنیادی وارد سهام 

کوچک شدند.
امیرباقری گفت: سهام بزرگ بازار بعد از رشد غافلگیرکننده ای که تجربه کردند 
وارد مدار اصلاحی شدیدی شدند و بعد از این اصلاح به قیمت هایی رسیدند که 
با شرایط حاضر در اقتصاد کشور دارای همخوانی هستند، به همین دلیل در 
وضعیت فعلی نمی توان در انتظار روند پرشتابی از سهام شرکت های بزرگ در بازار 

بود.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: انتظار می رود کلیت بازار با توجه به 
ثبات موجود در نرخ دلار و عدم روند قوی در این بازار رشد چندان پرشتابی را تجربه 

نکند و گاهی پول ها برای سرمایه گذاری وارد سهام کوچک بازار شوند.
 وی گفت: همیشه یکی از مشکلات تهدیدکننده معاملات بورس این بوده است 
که هر گاه بازار با نوسان و حرکت فرسایشی مواجه می شود سهام شرکت های 
کوچک به سرعت از ارزش ذاتی خود فاصله می گیرند و وارد فضای سفته بازانه 

می شوند.
دارای  اینکه  دلیل  به  همیشه  کوچک  شرکت های  سهام  افزود:  امیرباقری 
سهامداران کمتری هستند و  به راحتی امکان هماهنگی بین سهامداران وجود 
با ورود  را  تازه وارد  افراد  و  تبدیل شده  نوسان گیرها  برای  به عنوان محلی  دارد 

نقدینگی های خود به این سهام دستخوش زیان کرده است.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، این موضوع از جمله مقوله هایی است که 
سازمان بورس و ارکان بازار سرمایه باید چاره ای برای آن بیندیشند تا شاهد این 

قبیل رفتارها در بازار سرمایه نباشیم.

پیش بینی روند معاملات بورس در هفته جاری
وی روند معاملات بورس در بازار هفته جاری را مورد پیش بینی قرار داد و افزود: به 
نظر می رسد در بازار هفته آینده روند فرسایشی و نوسانی ادامه دار باشد و براساس 
پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد که حرکت پرشتابی را در معاملات 

بازار شاهد نخواهیم بود.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: به مرور زمان راه سهام براساس 
پارامترهای بنیادی شرکت ها از یکدیگر جدا می شود و اقبال بازار بیشتر به سمت 
سهام شرکت های بزرگ که از چشم  انداز خوبی در اقتصاد کشور برخوردارند، 

خواهد رفت.
وی به روند معاملات در بازار جهانی اشاره کرد و گفت: در بازار جهانی همچنان 
کامودیتی ها در حال تبعیت از روند معقولی هستند و انتظار روند فرسایشی 
در شاخص دلار وجود ندارد، همین امر می تواند کمک کننده به رشد مضاعف 

کامودیتی ها در بازار باشد.
ایجاد انحراف در معاملات بورس 

امیرباقری خاطرنشان کرد: در ۶ ماه نخست سال، جریان نقدینگی باعث 
انحراف بسیاری از سهام از روند معقول خود شد و بعد از آن در یک روند اصلاحی 

بزرگ، رشد اضافه ای که به دست آورده بودند را از دست دادند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه به نظر می رسد از این به بعد حقوقی ها و 
حقیقی های بازار با نگاه تحلیل گرایانه نسبت به خرید و فروش سهام اقدام کنند، 
افزود: در روندهای صعودی ۶ ماه نخست سال شاهد بودیم که حقوقی های بازار 
رفتار منفعلانه ای را از خود در معاملات نشان دادند، در حالی که این رفتار، روش 

مناسبی برای مدیران سرمایه گذاری نبوده است.
امیرباقری اظهار داشت: مدیران همیشه باید وزنه عقلانیت را به بازار بازگردانند و 
نباید تحت تاثیر جریان نقدینگی حقیقی ها در بازار قرار بگیرند و باعث ایجاد نوسان 

در معاملات بازار شوند.
بورس، محلی مناسب برای سرمایه گذاری

وی معتقد است، انتظار داریم در میان مدت و بلندمدت بازار سرمایه به روند 
معقول خود بازگردد و محل مناسبی برای سرمایه گذاری سهامداران باشد.

امیرباقری افزود: یک بررسی تاریخی از کلیت بازار سرمایه نشان می دهد که در 
بازه زمانی 5 ساله و ١٠ ساله این بازار بازدهی بهتری را نسبت به سایر بازارها در 
اختیار سرمایه گذاران قرار داده است و افراد حرفه ای در قیمت های پایین اقدام 
به خرید در این بازار می کنند. این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه با اتلاف 
منابع نباید بازار را مثبت نگه داشت بلکه بهتر است بازار به صورت خودجوش 
روند اصلی خود را پیدا کند، گفت: هر چقدر که منابع بیشتری صرف نگهداری 
قیمت ها در سطوحی مشخص شود در نهایت روند بازار حالت با ثباتی را به خود 

می گیرد  و باعث از بین رفتن منابع در بازار خواهد شد.
وی اظهار داشت: با توجه به چنین اتفاقی دیگر شاهد اتفاقی مثبت در بازار 
نخواهیم بود و بعد از مدتی، حقوقی ها به دلیل آنکه هیچ روندی در بازار شکل 
نمی گیرد در قیمت های منفی اقدام به فروش سهام می کنند و فشار مضاعفی را 

به بازار اعمال خواهند کرد.
هماهنگی بورس با واقعیت های اقتصادی

امیرباقری با بیان اینکه بازار به صورت هوشمند خود را با واقعیت های اقتصاد 
هماهنگ می کند، گفت: سرمایه گذاران باید توجه داشته باشند که بازار سرمایه 
همیشه با روند صعودی و نزولی قوی همراه نیست، بلکه وجود این روندها در 
بازار موقتی است و سرمایه گذاران حرفه ای می توانند از این فرصت معقول برای 

سرمایه گذاری در این بازار استفاده کنند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: همچنین افرادی که دانش کافی 
برای ورود نقدینگی های خود به این بازار ندارند باید از ابزارهای جایگزین برای 

سرمایه گذاری در این بازار استفاده کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

تاثیر جریان نقدینگی بر روند اصلاح شاخص بورس

رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه هم اکنون فروشندگان مسکن چند برابر خریداران هستند گفت: نرخهای 
پیشنهادی در بعضی مناطق بیش از ۱۰ میلیون تومان در هر متر مربع کاهش یافته و خریدار نیست اما می بینیم که عده ای 

بساز و بفروش عنوان می کنند نرخها پایین نیامده؛ معلوم است که اینها نفع دارند.
مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: قیمت مسکن در تهران ۱۰ تا ۱5 درصد کاهش یافته و آمار افت ۱.۱ درصدی را قبول 

ندارم؛ زیرا من از کف بازار درباره بازار مسکن صحبت می کنم.
وی افزود: بعضی بساز و بفروشها یا بخر و بفروشها می گویند قیمتها پایین نیامده یا دوباره بالا می رود که معلوم است نفع 
دارند. فروشنده ای که تا دو ماه قبل آپارتمانش را متری 55 میلیون نرخ گذاری کرده بود، حالا ۴5 میلیون تومان قیمت 
گذاشته و کسی نمی خرد. آن وقت بعضی سازندگان و فروشندگان می گویند قیمت پایین نیامده است. عده ای هم به 
عمد یا غیرعمد با ارایه  بعضی آمارها به آنها کمک می کنند. این اشتباه است؛ بگذاریم کسانی که خانه ندارند مقداری 

نفس بکشند.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه تعداد فروشنده ها چند برابر خریداران است تصریح کرد: متاسفانه در کشور 

ما بعضی افراد دوست دارند قیمت خودرو و خانه شان بالا برود اما در نظر نمی گیرند که تورم به سود هیچکس نیست.
خسروی، نیاز کنونی بازار مسکن را آرامش بخشی دانست و گفت: همه مسئولان، فعالان بخش مسکن و مردم باید از ارایه 
اخباری که التهاب در بازار مسکن ایجاد می کند بپرهیزند. نفع خریداران باید در اولویت باشد. اگر متقاضیان واقعی توان 
خرید نداشته باشند هیچ سازنده ای سود نمی کند. خوشبختانه قیمتهای کذایی محو شده و بازار به سمت ثبات و کاهش 

قیمت پیش می رود.
بازگشت قیمت به آگهی ها یعنی بازگشت نرخهای کاذب

وی با انتقاد از برخی صحبتها مبنی بر اینکه مجددا قیمت مسکن در سایتهای اینترنتی قابل مشاهده شود گفت: از 
اردیبهشت ماه که دادستانی در اقدامی اصولی و به موقع جلوی درج قیمت مسکن و خودرو در سایتها را گرفت نرخهای 
کاذب به تدریج حذف شد. اما اینکه قیمت مسکن از آن زمان تا کنون بالا رفته ناشی از تاثیرات بازارهای موازی شامل ارز، 

طلا و حاملهای انرژی است. نمایندگان مجلس باید تحقیق کنند که علت افزایش قیمت چه بوده است.
رییس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: اینکه فعالان کسب و کارهای مجازی عنوان می کنند عدم درج قیمت، 
شفافیت را از بازار می گیرد یا از اردیبهشت تا کنون قیمتها بالا رفته، دلشان برای خریداران مسکن نسوخته بلکه فقط 
بازدید سایتهای خودشان برایشان اهمیت دارد. اگر قیمت مجددا به سایتها برگردد باید دوباره شاهد نرخهای کذایی و 

آگهی های بدون هویت باشیم.
خسروی در بخش دیگری از صحبتهای خود به ماده 8۰ قانون نظام صنفی اشاره و خاطرنشان کرد: طبق ماده 8۰ قانون 
نظام صنفی، صدور پروانه کسب برای اماکن با کاربری اداری، تجاری و کارگاهی بلامانع است. ما به دفاتر املاک که در 
اماکن اداری قرار دارند مجوز می دهیم و شهرداری مزاحمت ایجاد می کند. در سه دوره شهرداری آقایان احمدی نژاد، 
قالیباف و حناچی این قانون اجرا نشده و نمی شود. این در حالی است که هر سه این عزیزان در مجلس، دولت و شهرداری 

حضور داشته اند. انتظار این است که قانون از طرف مسئولان، محترم شمرده شود. شهرداری نباید قانون فروشی کند.

معاون فناوری سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه لیست اطلاعات خانه های خالی ناقص است، گفت: در صورت 
تکمیل اطلاعات اخذ مالیات از خانه های خالی از دو هفته دیگر شروع می شود.

هادی خانی درباره روند بررسی فهرست ارایه شده از سوی وزارت راه و شهرسازی از خانه های خالی برای آغاز اخذ 
مالیات اظهار داشت: بحث ارسال پیامک و احراز خالی بودن خانه ها بر عهده سازمان امور مالیاتی نیست و این اقدامات 
باید توسط وزارت راه و شهرسازی انجام شود. سازمان امور مالیاتی صرفا لیست اسامی افراد و اطلاعات ملک آنها را 
برابر توافقی که با وزارت راه و شهرسازی داریم، دریافت می کنیم و بدون اینکه دخالتی در احراز خالی بودن خانه ها 

داشته باشیم، مطالبه مالیات را انجام می دهیم.
وی با بیان اینکه برابر قانون مقام احراز خالی بودن خانه ها و تشخیص آن وزارت راه وشهرسازی است، ادامه داد: به 
طور مستمر جلساتی با وزارت راه و شهرسازی درباره رسمیت پیدا کردن لیست خانه های خالی برگزار می کنیم. در 
این اطلاعات نواقصی وجود دارد و سازمان امور مالیاتی اطلاعاتی را به ویژه اطلاعاتی مانند سال ساخت، مدت زمان 

خالی بودن خانه را درخواست کرده است.  
 معاون سازمان امور مالیاتی تاکید کرد: این اطلاعات برای سازمان امور مالیاتی برای محاسبه مالیات بر خانه های 
خالی بسیار مهم است و می توانند در میزان مالیات بسیار اثرگذار باشند که بعضا در لیست ارسالی از سوی وزارت راه و 

شهرسازی نواقصی در این اطلاعات وجود دارد.
خانی با بیان اینکه با همکاری وزارت راه و شهرسازی در حال تکمیل این نواقص موجود در اطلاعات هستیم، افزود:  
به محض اینکه طبق قانون اطلاعات درباره خانه های خالی از سوی وزارت راه و شهرسازی به صورت رسمی به سازمان 
امور مالیاتی تحویل شود، مطالبه مالیات را آغاز می کنیم. در حال حاضر اطلاعات به صورت غیر رسمی از طریق 
دسترسی کاربری به سامانه، در اختیار سازمان امور مالیاتی گذاشته شده اما در شرف رفع نواقص هستیم تا با تکمیل 

اطلاعات وارد فاز عملیاتی و اجرایی شویم.
وی گفت: اگر اطلاعات کامل نشود و مراحل اجرایی آن را به صورت کامل نتوانیم طی کنیم، مطالبه مالیات از افرادی 
که دارای خانه های خالی هستند، می تواند تبعات و اعتراضاتی را به همراه داشته باشد، ممکن است بر پایه این 
اطلاعات دریافتی برای فردی به ازای خانه خالی، مالیاتی را مقطوع کنیم در حالی که اطلاعات کاملی از آن در اختیار 

نداریم البته با قانون جدید مجلس بخشی از این نگرانی ها و دغدغه ها برطرف شده است.
معاون فناوری سازمان امور مالیاتی کشور تاکید کرد: با برطرف سازی این نواقص تا دو هفته آینده اولین لیست برای 

آغاز اخذ مالیات از خانه های خالی به اجرا می رسد.
خانی با بیان اینکه لیست اولیه ۱۰۹ هزار خانه خالی به طور مستمر در حال افزایش است، اظهار داشت: وزارت راه 
وشهرسازی سامانه ای را راه اندازی کرده است و اطلاعات خانه های خالی در این سامانه بارگذاری می شود و سازمان 
امور مالیاتی به این سامانه دسترسی دارد و به طور مرتب اطلاعات از خانه های خالی در این سامانه مشاهده می کنیم 
اما بخواهیم این اطلاعات را برای محاسبه مالیات از خانه های خالی مرجع قرار دهیم حتما این اطلاعات باید به صورت 

رسمی با تکمیل نواقص موجود به سازمان امور مالیاتی تحویل شود.   

رییس اتحادیه مشاوران املاک:
فروشندگان مسکن متری ۱۰ میلیون تخفیف می دهند، کسی نمی خرد!

معاون فناوری سازمان امور مالیاتی کشور :

لیست اطلاعات خانه های خالی ناقص است 

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 1۳99۰4۰۳۰۰11۰۰2922/1
بدینوسیله به ابوالفضل یوسفی صرمی نام پدر: محمد تاریخ تولد: 

۱۳۴8/۰8/۰۲ شماره ملی: ۰۳8۱۳۰۱۴۹۴ شماره شناسنامه: ۱۶۳۰۲ 
بایگانی  بشماره   ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۹۲۲/۱ کلاسه  پرونده  بدهکار 
۹۹۰۳۱۳۶ که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد 
بین   ۱۳85/۱۱/۱۳ مورخ   ۲۰585۰۱۲۴ شماره  بانکی  قرارداد  برابر  که 
شما و بانک کشاورزی مبلغ ۲۹/۷۷۷/۶۱۷ ریال بابت اصل و خسارت تاخیر 
و خسارت روزانه که تا روز تسویه به اصل بدهی اضافه می گردد بدهکار می 
باشید که براثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس 
از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد 
لذا طبق ماده ۱8 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از 
تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت 
در روزنامه درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی 
خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق 

مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
لازم به ذکر است که طبق ماده ۱8 اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ شونده 
می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام نمائید و کلیه ابلاغها از 
طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسئولیت عدم ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و 

اخطاریه ها بر عهده شما خواهد بود. )م الف ۱۳۴8۴(
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»من نمی  خواهم به آنها بگویم اینستاگرام شان را ببندند. اعتقادی هم به این 
نوع رفتار ندارم اما مطمئن باشید مِن بَعد همه چیز کنترل شده خواهد بود. 
بازیکن استقلال باید پاسخگوی هوادار باشد، فضای مجازی و مصاحبه  های غیر 
معقول و خیلی چیزهای دیگر او را از هدفش دور خواهد کرد و حواس بازیکنان و 
مجموعه تیمی ما باید به استقلال باشد نه اینستاگرام و مسائل حاشیه  ای. برای 
پست و استوری گذاشتن وقت زیاد است ولی برای قهرمانی با یک اشتباه همه 
چیز از دست می  رود. مطمئنا در همین یکی دو روز این موضوع را به بچه  ها 
منتقل می  کنم. نه فقط بازیکنان تیم بلکه تمام افرادی که کنار ما هستند باید 
این مسائل را رعایت کنند. یک تیم برای قهرمانی همدلی و تلاش و سختی می 
 خواهد. در تمرین چند هفته پیش هم به خبرنگاران گفتم من حواسم باید به همه 

چیز باشد حتی صفحات مجازی بازیکنان.«
این بخشی از صحبت های چندروز پیش محمود فکری، سرمربی تیم استقلال 

بود. فکری که قبل از بازی با گل گهر به این نکات اشاره کرده بود، در این بازی 
حساس و سرنوشت ساز یکی از ستاره های تیمش یعنی هروویه میلیچ را نیمکت 
نشین کرد و محمد دانشگر را به پست دفاع چپ برد. اتفاقی که اصلا به کام میلیچ 
خوش نیامد و واکنش دفاع چپ آبی ها را به همراه داشت که منجر به برخورد 

فکری با او شد.
میلیچ چه گفت؟

دفاع چپ کروات استقلال یک روز پس از برتری ۲-۱ آبی ها در سیرجان مقابل 
گل گهر در اینستاگرامش نوشت:» نیمکت نشینی بدون دلیل! اشکالی ندارد 
همیشه از تیم حمایت کنید، دیروز برد خوبی به دست آوردیم و هم تیمی هایم 
خوب کار کردند.« این مسئله اما ظاهرا اصلا از نظر کادرفنی استقلال قابل قبول 
نبوده و باعث شده تا با دستور فکری، میلیچ در اختیار باشگاه قرار بگیرد. اتفاقی 
که در فاصله کمتر از ۱۰ روز تا دربی حساس پایتخت، تعجب هواداران استقلال 

را در بر داشته است و آن ها معتقدند که صحبت های میلیچ چندان صحبت 
های تند و بدی نبوده و او علی رغم نارضایتی از نیمکت نشینی، به حمایت از تیم 

پرداخته است و مستحق چنین برخوردی نیست.
دفاع فکری از تصمیمش

تمرین روز جمعه استقلال تحت الشعاع تصمیم کادرفنی آبی ها در خصوص 
کنار گذاشته شدن میلیچ قرار داشت و همین مسئله باعث شد تا فکری به 

صحبت در این خصوص بپردازد.
سرمربی تیم استقلال در جمع بازیکنان گفت:» بارها گفته ام نظم و انضباط در 
تیم اهمیت زیادی دارد و کسی بی نظمی کند در تیم جایی ندارد. از طرفی، گفته 

بودم که در صفحه های شخصی تان در فضای مجازی پست نگذارید.«
ظاهرا سرپیچی میلیچ از دستور کادرفنی فارغ از محتوای مطالب منتشر شده 
توسط او، اصلی ترین دلیل تصمیم سرمربی استقلال بوده است. البته میلیچ 
قرار است امروز در باشگاه استقلال حضور پیدا کند و در خصوص مسائل مطرح 
شده با مسئولان باشگاه صحبت کند و باید دید این ماجرا در نهایت به کجا خواهد 

رسید.
آیا فکری بین بازیکنانش فرق می گذارد؟

استقلال از زمان حضور فکری با چالش های متعددی در خصوص عملکرد 
بازیکنانش مواجه بوده است و بعضی بازیکنان در مقاطع متفاوتی،حاشیه هایی 
را برای تیم ایجاد کرده اند. به عنوان مثال فرشید باقری پس از باخت استقلال 
به فولاد، با انتشار یک استوری به شکلی تند به هواداران استقلال حمله کرد و 
حتی از باشگاه خواست که رضایت نامه اش را بدهند. یا در مثالی دیگر فرشید 
اسماعیلی از کادرفنی استقلال خواست که به دلیل اختلافات مالی با مدیریت 
باشگاه، روی او حساب نکنند و حتی در کامنتی، باشگاه را دروغگو نامید. با این 
حال هردوی این بازیکنان خیلی زود دوباره به جمع نفرات استقلالی ها بازگشتند. 
رفتار دو فرشید استقلال به مراتب تندتر و غیرقابل قبول تر از رفتار میلیچ بوده اما 

آن ها خیلی سریع به جایگاه خود بازگشتند.
با این حال میلیچ به باشگاه معرفی شده و فعلا امکان تمرین کردن ندارد. 
همچنین، اتفاق مشابهی هم برای شیخ دیاباته افتاده بود و نیمکت نشینی او در 
دیدار با فولاد و سوتفاهمی که در هنگام ورود او به زمین پیش آمد، خیلی راحت 
پای شیخ را به ساختمان باشگاه باز کرد اما در خصوص نسخه های داخلی، 
چنین برخوردهایی چندان صورت نگرفت. اتفاقاتی که باعث می شود عده ای 
تصور کنند که نحوه برخورد فکری با بازیکنان خارجی اش، با بازیکنان داخلی 
متفاوت است و این نکته ای است که کادرفنی استقلال می تواند در مورد آن 

توضیح دهد.

از باقری و اسماعیلی تا میلیچ و دیاباته؛

آیا فکری بین بازیکنانش فرق می گذارد؟
معاون توسعه وزارت ورزش و جوانان : 

رییس آینده فدراسیون فوتبال نباید 
بازنشسته باشد

جوانان  و  ورزش  وزارت  توسعه  معاون 
از  شستا  شکایت  روند  اینکه  بیان  با 
است،  شده  متوقف  فوتبال  فدراسیون 
گفت: مذاکراتی انجام شد تا فدراسیون 
بتواند در چند ماه آینده مطالبات شستا 

را پرداخت کند.
جمع  دیروز  علی نژاد«   »مهدی 
خبرنگاران در خصوص روند شکایت از 
فدراسیون فوتبال، تصریح کرد: موضوع 
روشن است و شکایت شستا به خاطر دو میلیون یورویی است که برای پرداخت به 
ویلموتس در اختیار فدراسیون قرار داده است. صحبت های انجام پذیرفت و روند 
شکاست فعلا متوقف شده تا فدرسیون بتواند در چند ماه آینده بدهی را پرداخت 

کند.
وی افزود: اکنون فدراسیون ۱۶ میلیارد تومان را پرداخت کرده اما اینکه بدهی 
ریالی یا به صورت یورو پرداخت شود موضوعی بود که موجب شد تا شستا کار را از 

طریق مراجع قضایی پیگیری کند.
علی نژاد در خصوص روند خصوصی سازی سرخابی های پایتخت، عنوان کرد: 
روز چهارشنبه مجمع پرسپولیس را داشتیم که صورت های مالی به تصویب رسید 
و حسابرسی شد. در چند روز آینده با همکاری باشگاه اقدامات لازم برای پذیرش 
باشگاه در فرابورس انجام می شود و از آنجا به بعد کار از طریق سازمان خصوص سازی 

و فرابورس انجام می شود.
معاون وزارت ورزش ادامه داد: امروز هم مجمع استقلال برگزار می شود و اقدامات 
این باشگاه هم انجام خواهد شد. خوشبختانه در پرسپولیس اقدام مربوط به افزایش 
سرمایه انجام شده و برای استقلال هم بعد از حسابرسی، اعلام خواهد شد. برگزاری 
مجمع این باشگاه ها قدم بزرگی برای واگذاری است. تقریبا یک یا دو هفته دیگر 
بیشتر در وزارت ورزش برای این باشگاه ها کار نداریم و بقیه روند واگذاری باید در حوزه 

خصوص سازی و فرابورس انجام گردد.
وی در خصوص اینکه ساختمان پرسپولیس نیز از سوی شستا توقیف شده است، 
توضیح داد: سند ساختمان باشگاه های پرسپولیس و استقلال به نام فدراسیون 
است و شستا دنبال اسنادی بوده که برای فدراسیون باشد. اکنون نگرانی در این 

خصوص وجود ندارد.
علی نژاد در مورد حضور بازنشسته ها در انتخابات فدراسیون فوتبال، گفت: طبق 
تاکید فیفا و براساس قوانین جمهوری اسلامی ایران، فدراسیون فوتبال نهاد عمومی 
غیردولتی است و بازنشسته ها نمی توانند برای ریاست و پست های اجرایی که شغل 
محسوب می شود ثبت نام کنند. اما برای هیات رئیسه که پاره وقت بوده و شغل 

نیست، مانعی وجود ندارد.
این مقام مسوول در پاسخ به این سوال که آیا هشت نفری که قرارداد ویلموتس را 
امضا کرده اند امکان حضور در انتخابات را دارند؟ عنوان کرد: فرایند روشنی است و 
نهادهای نظراتی مشخص هستند. اینکه این افراد می توانند شرکت کنند در اختیار 

من و وزارت ورزش نیست.
نام  ثبت  گفت:  ورزشی،  فدراسیون های  انتخابات  برگزاری  روند  مورد  در  وی 
تایید  آمدن  بحث  دادیم.  انجام  را  داشتند  انتخابات  به  نیاز  که  فدراسیون هایی 
صلاحیت ها و موج سوم کرونا موجب شد روند با تاخیر روبرو شود و امکان برگزاری 

نبود.
علی نژاد گفت: خوشبختانه با رعایت پرتکول های بهداشی از سوی مردم، شرایط 
بهتر شد و توانستیم امکان برگزاری مجمع چهار فدراسیون را فراهم کنیم. مجمع 
روستایی روز چهارشنبه و پروش اندام، امروز برگزار شد. دوشنبه پزشکی ورزشی را 
داریم و چهارشنبه هم اسکی را خواهیم داشت که نشان دهنده عزم وزارت ورزش 

است. نگاه وزارتخانه این است هرچه سریعتر انتخابات ها برگزار شود.
معاون وزارت ادامه داد: برای فدراسیون های اتومبیلرانی و نجات غریق هم در انتظار 
آمدن تایید صلاحیت ها هستیم. شطرنج هم موضاعاتی دارد که در حال بررسی است 
و با حل شدن آن، برگزار خواهیم کرد. تلاش می کنیم در صورتیکه شرایط کرونا نرمال 

باشد، این سه انتخابات را تا پایان سال انجام دهیم.

محمدرضا شکورزاده:

استقلال و گل گهر بهترین بازی لیگ بود
مدافع سابق تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه از ابتدای فصل تاکنون بازی جذابی 
را تماشا نکرده بودیم، گفت: دیدار استقلال و گلگهر سیرجان فنی ترین بازی لیگ 

بود.
محمدرضا شکورزاده  در مورد پیروزی دو بر یک تیم فوتبال استقلال برابر گل گهر 
سیرجان اظهار داشت: پس از هفته ها شاهد یک بازی جذاب و دیدنی از دو تیم لیگ 
برتری بودیم، استقلال و گل گهر هر دو به سه امتیاز این دیدار نیاز داشتند و هر کدام 
که پیروز می شدند، به صدر جدول می رسیدند؛ همه انتظار این را داشتند که یک 

بازی تهاجمی را از این دو تیم شاهد باشند.
مدافع سابق تیم فوتبال استقلال افزود: آبی پوشان در نیمه اول فوق العاده ظاهر 
شدند، آنها در دقایق ابتدایی با ارائه یک بازی هجومی به گل رسیدند، این روند ادامه 
پیدا کرد و توانستند به گل دوم هم دست پیدا کنند. شاهد بودیم که در دقایق پایانی 
نیمه اول باز هم استقلال صاحب یک پنالتی شد که متأسفانه وریا غفوری نتوانست 
همانند گل اول، آن را وارد دروازه حریف کند. در نیمه دوم گل گهر به دنبال رسیدن به 
سه امتیاز بازی بود. این تیم با تلاش فراوان، یک بار به گل دست پیدا کرد اما حضور 
یک دروازه بان آماده به نام »مظاهری« درون دروازه استقلال باعث شد تا گل گهر از 

رسیدن به تساوی ناکام بماند.
شکورزاده تأکید کرد: استقلال می داند که داشتن دو دروازه بان خوب برای این تیم 
مفید است. من و همه اهالی فوتبال اعتقاد داریم که در حال حاضر رشید مظاهری 
بهترین دروازه بان کشورمان است و بی شک می تواند شماره یک تیم ملی ایران هم 
باشد. او با سیوهایی که در چند بازی گذشته استقلال برابر حریفان انجام داده، 
آمادگی خود را به رخ اهالی فوتبال کشیده است و حالا سرمربی تیم ملی ایران 
می تواند از داشتن یک دروازه بان فوق العاده آماده، احساس رضایت و خوشحالی 

کند.
وی با انتقاد از عملکرد مدافعان استقلال گفت: از آنجایی که آبی پوشان توانستند 
به سه امتیاز این بازی دست پیدا کنند اما هنوز نقایص خط دفاع برطرف نشده 
است. متأسفانه مدافعان استقلال چندین بار در برابر گل گهر اشتباه داشتند که اوج 
اشتباهشان، ضربه لحظات پایانی گادوین منشا بود البته مظاهری توانست به خوبی 
آن را دفع کند. محمود فکری که یکی از بهترین هافبک های دفاعی فوتبال ایران 
بوده است، باید سروسامان بیشتری به خط دفاعش بدهد و حتی اگر نیاز است آنها 
را بیشتر در تمرینات نگه دارد. اگر این روند ادامه دار شود، استقلال در آینده دچار 
مشکل خواهد شد بنابراین کادر فنی استقلال باید بیشتر از گذشته تمرینات را برای 

مدافعان این تیم بگذارد.
مدافع سابق تیم فوتبال استقلال در خصوص دیدار تیم فوتبال استقلال برابر 
آلومینیوم اراک که روز دوشنبه )۱5 دی ماه( برگزار خواهد شد، گفت: تیم آلومینیوم 
در هفته های گذشته روند رو به رشد و عملکرد قابل قبولی در لیگ داشته است. 
استقلال هم باید پیروزی برابر گل گهر را فراموش و خود را آماده دیدار برابر آلومینیوم 
اراک کند. مطمئناً بازیکنان خطیبی، انگیزه های بالایی دارند که بتوانند استقلال را 
در تهران شکست داده یا به تساوی دست پیدا کنند بنابراین محمود فکری باید به 
خوبی حریفش را آنالیز و نقاط قوت و ضعف حریف را پیدا کند. وی همچنین باید 
تمرینات تیمش را بر اساس شرایط آلومینیوم اراک برگزار کند که بتواند در این بازی به 

پیروزی رسیده و صدرنشینی خود را تداوم ببخشد.
شکورزاده در پایان خاطرنشان کرد: برد برابر آلومینیوم اراک می تواند شرایط روحی 
و روانی استقلال را برای دیدار برابر پرسپولیس آماده کند زیرا حال که پرسپولیس در 
دو بازی گذشته به دو تساوی دست پیدا کرده و چهار امتیاز را از دست داده، به طور 
حتم به دنبال آن است که بتواند ابتدا برابر سپاهان و سپس برابر استقلال به پیروزی 

رسیده تا خود را به بالای جدول برساند.

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با بیان اینکه تا رقابت های 
کسب سهمیه هفت مرحله اردو برگزار خواهد شد گفت: 
ملی پوشان از مسابقات لیگ گزینش نمی شوند. عدالت این 
است که بدون غرض انتخاب شوند و بالاترین عدالت برای 
من پیروزی و برافراشته شدن پرچم کشورمان در میادین 

بین المللی است.
محمد بنا روز شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: پس 
از مسابقات لیگ، اردوی تیم ملی کشتی فرنگی بلافاصله 

برگزار شد. در این شرایط زمانی و با این فاصله ای که به 
خاطر شیوع کرونا ملی پوشان در این ۱۰ روز نشان دادند 
که از انگیزه ی بالایی برخوردار هستند و این انگیزه به آنان 

کمک می کرد که حرکت و پیشرفت کنند.
وی با بیان این که تا رقابت های کسب سهمیه المپیک در 
فروردین ماه هفت مرحله اردو را پیش رو داریم، گفت: باید 
این اردوها را به خوبی و مانند اردوی قبل برگزار کنیم و تا 
آن زمان کشتی گیران به شرایط مطلوبی می رسند و راهی 

رقابت های قهرمانی آسیا و گزینشی المپیک می شوند.
پس  کرد:  تصریح  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
در  حضور  برای  منتخب  نفر   ۶ گزینشی،  رقابت های  از 
بازی های المپیک را مشخص و برای آماده کردن آنان تلاش 
باید  نمی روند  المپیک  به  ورزشکارانی که  البته  می کنیم 
بدانند که ۲ ماه بعد از المپیک مسابقات جهانی است و باید 
در آن مسابقات شرکت کنند و اگر موضوع کرونا حاد نشود 

در مجموع روند پیشبرد کارها را خوب می بینم.
وی در مورد مسابقات صربستان عنوان کرد: آن زمانی 
که رقابت های انتخابی را برگزار کردیم، در شرایط حساسی 
بودیم و با توجه به شیوع ویروس کرونا مشخص نبود که 

مسابقات برگزار می شود و بعد از آن نیز رقابت ها تبدیل به 
جام جهانی شد. هیچکسی حدس نمی زد که با انصراف 
یکسری از تیم ها این مسابقات در این سطح و با این کیفیت 
برگزار شود اما با توجه به اینکه قصد داشتیم با اتحادیه 
جهانی همراهی کنیم، تصمیم بر این شد که چند کشتی 
گیر به این رقابت ها اعزام کنیم. من نیز برای اینکه در ۳ وزن 
سهمیه المپیک نگرفته ایم تصمیم گرفتم که در اوزان ۶۷، 

8۷ و ۹۷ کیلوگرم نماینده به این رقابت ها اعزام کنیم.
البته به خاطر اینکه محمدرضا گرایی و  بنا ادامه داد: 
حسین اسدی ۲ کشتی گیر خوب ما در وزن ۶۷ کیلوگرم 
درگیر ویروس کرونا شدند نتوانستیم در این وزن کشتی گیر 
اعزام کنیم و در نهایت حسین نوری و محمدهادی ساروی 
راهی این مسابقات شدند. البته در تیم آزاد نیز قرار بود که 
عموزاد و یزدانی به خاطر اینکه این شانس را دارند تا ۷ ماه 
آینده به شرایط المپیکی شدن برسند به این رقابت ها اعزام 
شوند که امیرمحمد یزدانی نیز به خاطر مثبت شدن تست 

کرونا از این مسابقات باز ماند.
وی درخصوص اینکه چرا با تیم کامل راهی این مسابقات 
نشدند، اظهار داشت: آنان که کارشناس هستند، بررسی 

می   برگزاری  عدم  یا  برگزاری  از  خبر  یک  روز  هر  کنند. 
آمد و هیچ چیز صد درصد نبود و این مساله کار را برای 
تصمیم گیری سخت می کرد. روزهای آخر دیدم روسیه با 
ترکیب اصلی می آید و اگر می توانستیم روادید تهیه کنیم و 
وقت داشتیم حتما تعداد بیشتری کشتی گیر برای اینکه با 
کشتی گیران روس رقابت کنیم اعزام می کردم و برد و باخت 
مهم نبود. اما الان می گویند تیم کامل باید اعزام می شد که 
باید بگویم اول باید مستقیما در جریان مسابقات، اردوها و 
مسائل کرونا قرار بگیرند و بعد این بحث ها را مطرح کنند که 

آیا تشخیص برای اعزام به این رقابت ها درست بوده یا نه.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی خاطرنشان کرد: حسین 
نوری اصلا یک جلسه حریف نداشت که تمرین خاک کند 
و به من هم اعلام کرد که شرایط خوبی ندارم اما گفتم باید 
اعزام شود چرا که هم برد و هم باختش به نفع او است. 
کلا ۲ نفر اعزام کردیم و آنها در حد آمادگی که داشتند، 
خوب کشتی گرفتند و برای من برد و باخت مهم نبود و این 
مسابقات برایم یک نگاه فنی و عالی داشت و خیلی چیزها 
از این مسابقات درک و حس کردم که می تواند بعدها به ما 

کمک کند.

لیگ معیار سنجش نفرات تیم ملی نیست؛
بنا: ۷ مرحله اردو تا گزینشی المپیک برگزار می شود

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با تاکید بر اینکه قبول دارد سرمربی این تیم باید 
کیفیت فنی را بالا ببرد، گفت: امیدوارم معدود پیشکسوتانی که از تیم شان حمایت 

نمی کنند رویکردشان را تغییر بدهند.
محمد مومنی با اشاره به پیروزی استقلال مقابل گل گهر اظهار داشت: شاید بعضی ها 
بگویند در این دیدار گل گهر بهتر از استقلال بازی کرد و همه آمارها به سود آن تیم 
بود، اما در یک بازی بسیار مهم و تعیین کننده ۳ امتیاز از هر چیزی مهم تر بود که آن را 
استقلال به دست آورد. اگر غفوری پنالتی دوم را از دست نمی داد و فاصله دو تیم ۳ گل 

می شد، قطعاً گل گهر آن فشار نیمه دوم را هم نمی توانست وارد کند.
وی اضافه کرد: ما نباید این روزها که تیم مان به صدر جدول رسیده مته به خشخاش 
گذاشته و دلگرمی را از اعضای تیم و هواداران بگیریم. کیفیت بازی یک چیز است و 

امتیاز گیری چیز دیگری و همواره جدول بر اساس امتیاز گیری تنظیم می شود نه بر 
اساس کیفیت بازی. مهاجم پیشین آبی پوشان گفت: این صحبت ها را انجام ندادم تا 
بگویم موافق این موضوع نیستم که فکری باید کیفیت بازی های تیمش را هم بالا بیاورد، 
اما معتقدم استقلال به اصل اول که امتیاز گیری است رسیده و حالا به جای آنکه ما 
پیشکسوتان برای تیم خودمان شمشیر ببندیم، کمک کنیم تا کیفیت بازی های تیم هم 

بهتر شود.
مومنی در ادامه بیان داشت: من از برخی از پیشکسوتان گله دارم که می آیند و از 
کیفیت فنی تیم رقیب صحبت می کنند و دل هواداران را می شکنند. تا به حال کدام 
پیشکسوت از کدام تیم آمده از استقلال تعریف و تمجید کرده که دوستان ما این کار را 
می کنند. این رفتار نشان دهنده فنی بودن افراد نیست. بلکه بالا بودن کیفیت بازی و 

نتیجه گیری تیمی که در آن کار می کنند می تواند نشان دهنده بار فنی آنها باشد.
پیشکسوت آبی پوشان تاکید کرد: من خودم به عنوان یک پیشکسوت از همه هم 
نسل ها و بزرگترهای خودم در استقلال خواهش می کنم با یکدیگر همدل شده و از این 
تیم و کادر فنی اش دفاع و حمایت کنند. ما پیشکسوتان نباید اجازه دهیم بین خودمان 
اختلاف بیفتد و برای دیده شدن بیشتر حرف هایی بزنیم که نه به صلاح خودمان است، 
نه به صلاح تیمی که برای آن کار می کنیم و نه به صلاح استقلال. مدیر پیشین آکادمی 
آبی پوشان خاطرنشان ساخت: منِ پیشکسوت استقلال اوج کار مربیگری ام این است 
که به نیمکت همین تیم برسم و هرگز مرا برای مربیگری به تیم رقیب نخواهند برد. لذا 
باید در گفتار امروزمان دقت کنیم که فردا برای بازگشت به خانه خودمان دچار مشکل 

نشویم. چرا که هواداران هرگز گفتار امروز ما را فراموش نخواهند کرد.

محمد مومنی  :

کیفیت فنی استقلال باید بالا بیاید

بازیکن پیشین پرسپولیس می گوید: کادر فنی این تیم باید برای جای خالی بشار رسن و بازیکن جانشین او فکر می کرد.
محسن خلیلی درباره عملکرد پرسپولیس در دیدار برابر ذوب آهن اظهار کرد: بعد از این که تیم از قطر بازگشت به خاطر 
شکست در دیدار فینال تیم از نظر روحی شرایط مناسبی را نداشت و بعد از بازی فینال تیم از یکی از مدرنترین ورزشگاه های 
آسیا به یکی از ورزشگاه های نامناسب ایران رفت. نباید در آن جا فوتبالی برگزار می شد. با این حال بازیکنان پرسپولیس در دیدار 
برابر نساجی عملکرد خوبی داشتند و تلاش زیادی انجام دادند که پیروز میدان باشند. در دیدار برابر ذوب آهن هم پرسپولیس 
نیمه نخست عملکرد خیلی خوبی داشت و فرصت های گلزنی خوبی خلق کرد اما در بین دو نیمه کادر فنی ذوب آهن تغییراتی 
در تیمش ایجاد کرد که شرایط بازی را تغییر داد. در نیمه دوم بازیکنان ذوب آهن سعی داشتند بیش از این که خودشان بدوند 
توپ را به چرخش در بیاورند تا به اهداف خود برسند. در نیمه دوم پرس از سوی بازیکنان ذوب آهن بیش تر شد که این امر 
اجازه نمی داد بازیکنان پرسپولیس در بازی سازی موفق عمل کنند. به همین خاطر پرسپولیس در انتقال توپ از دفاع به حمله و 
همین طور حفظ توپ دچار مشکل شده بود. او ادامه داد: نبود یک بازیکن طراح مثل بشار رسن در این بازی کاملا مشهود بود. 
بشار رسن در بازی های قبلی پرسپولیس عملکرد چشمگیری در امر بازی سازی داشت اما در این بازی پرسپولیس نتوانست 
بازیکنی پیدا کند که وظیفه بشار رسن را به خوبی انجام دهد. البته این را هم باید بگویم بازیکنان پرسپولیس در نیمه دوم دیدار 
برابر ذوب آهن در حد و اندازه خود ظاهر نشدند. چون هم در ایجاد فرصت گلزنی ناموفق بودند و هم در حفظ کردن گلی که 
پیش بودند موفق عمل نکردند. او در پاسخ به این سوال که آیا پرسپولیس بعد از فینال لیگ قهرمانان آسیا دچار افت شده است؟ 
گت: طبیعی است که تیم بعد از یک تورنمنت بزرگ و یک رویداد افتخارآمیز که البته با موفقیت همراه نبود دچار افت شود. همه 
تیم های بزرگ دنیا وقتی از رسیدن به یک جام ناکام می مانند از نظر روحی دچار افت می شوند. به نظر من پرسپولیس می تواند 
دوباره به روزهای ایده آل خود باز گردد. همه باید از این تیم حمایت کنند و اجازه بدهند کادر فنی کار خودش را انجام بدهد تا 
تیم دوباره به روزهای اوج خود بازگردد. در حال حاضر هم تیم نتایج بد و یا غیر قابل جبران نگرفته است که باعث ناراحتی و 
نگرانی همه بشود. مطمئنا تمرکز بازیکنان هم باید بالاتر برود. البته این را هم بدانید در حال حاضر بازیکنان تحت فشار هستند. 
چرا که وقتی چند هفته از لیگ گذشته همه از نقل و انتقالات صحبت می کنند و به فکر جذب بازیکن جدید هستند در حالی که 
من معتقدم باید قدر بازیکنان فعلی را بدانیم و به آن ها روحیه بدهیم تا بهترین عملکرد خود را داشته باشند. همین شرایط باعث 
شده برخی بازیکنان تمرکز لازم را نداشته باشند. خلیلی در ادامه درباره روند جدایی بشار رسن از پرسپولیس هم گفت: بشار 
رسن طبق قراردادش نیم فصل می توانست با پرداخت مبلغی جدا بشود اما او اصرار داشت که زودتر برود. من فکر می کنم که 
جدایی بازیکنان در هر تیمی رخ می دهد و کادر فنی و همین طور کادر مدیریتی باید آمادگی این روزها را داشته باشند. کادر 
فنی باید پیش بینی کند که اگر بازیکنی به هر دلیلی جدا شد بازیکن جانشینش کیست و چگونه باید جای خالی اش پر شود. 

متاسفانه بعد از جدایی بشار بازیکن جانشینی برای پست او پیدا نشد که بتواند وظایفش را انجام بدهد.

رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال گفت: لیگ برتر ما باید در کلاس جهانی باشد و حداقل یک، دو یا سه 
بازیکن خارجی بیاوریم که در جام جهانی یا لیگ قهرمانان اروپا یا در یکی از تیم های مطرح دنیا بازی کرده باشند.

مرتضی محصص درباره عملکرد بازیکنان خارجی لیگ برتر با وجود تعداد کم آن ها اظهار کرد: ما بالاخره باید محک 
جدی ببینیم تا به کیفیت بالاتری در لیگ دست پیدا کنیم. باید ببینیم عوامل لیگ شامل داوران، مربیان، بازیکنان و 
مسئولان چگونه عمل می کنند. یک تعداد از بازیکنان ما خارجی هستند. تعدادشان کم است و یکی از دلایل به وجود 
آمدن این شرایط، مشکلات مالی باشگاه هاست. فکر نمی کنم هیچکدام از این بازیکنان در کلاس جهانی باشند و 
تاکنون بازیکن فوق العاده ای که در دنیا درخشیده است را در لیگ ایران نداشته ایم و نداریم. شاید بازیکنان خوب و با 
احترامی باشند اما بازیکنانی هم نبودند که از آن ها به عنوان بازیکن نخبه و سوپراستار نام برده شود. دلیلش واضح است 

و یکی از دلایلش مساله قراردادهاست.
او ادامه داد: این موضوع هیچ ربطی به کیفیت لیگ ما ندارد چرا که به جرات می توانم بگویم لیگ برتر ما با همه 
مشکلات و زیرساخت هایی که دارد، در آسیا صاحب احترام است. من به کشورهای مثل ژاپن، کره جنوبی، استرالیا 
و چین رفتم و این مساله را می دانم. مهم نیست که پرسپولیس، ذوب آهن، سپاهان و استقلال چند بار به فینال آسیا 
رفتند و باید بگویم لیگ ما قابل احترام است. اما تفاوت بزرگش استفاده نکردن از بازیکنان سطح بالاست و ما باید 

کیفیت بازیکنان مان را بالا ببریم.
او درباره وضعیت لیگ بیستم گفت: تمام لیگ های دنیا تحت تاثیر کرونا هستند و رو بازی شان تغییر کرده است. 
لیورپولی که امروز می بینیم دیگر لیورپول سال گذشته نیست و همینطور بارسلونا و دیگر تیم ها به همین صورت هستند. 
در لیگ ایران هم به همین شکل است و بازیکنان و مربیان ما با ترس و وحشت مقابل حریفان قرار می گیرند. کیفیت کم 
نشده اما شگفتی ها بیشتر شده است. یک تیم ضعیف می تواند یک تیم قوی را غافلگیر کند چرا که تمرینات و شرایط 
مثل گذشته نیست و نمی توانید برنامه ریزی کنید. امسال به نظرم سال شگفتی بود. در ادامه هم متوجه خواهید شد 

که نتایج و عملکردها چقدر عجیب و غریب ست. 
محصص با بیان این که تمام لیگ های دنیا از بازیکنان خارجی استفاده می کنند، گفت: اینگونه نیست که همه 
باشگاه ها از بازیکنان با ملیت کشور خود استفاده کنند و در همه جای دنیا نقطه ضعف وجود دارد و می توانیم از 
بازیکنان خارجی استفاده کنیم. اما یک سوال اینجا باقی می ماند. این که بازیکنانی که به لیگ مان می آوریم فقط با 
قیمت  مناسب شان جذب کردیم یا مناسب با شیوه و فرهنگ حاکم بر باشگاه مان را آوردیم؟ مهم نیست پاتوسی یا منشا 
یا کی روش استنلی را بیاوریم. البته من نمی توانم بگویم تاثیرگذار هم نیستند چرا که بازیکنانی بسیار با کیفیتی هستند 

اما آیا این ها مناسب فرهنگ باشگاه ها، روش و ذهنیت ما هستند؟ 

محسن خلیلی:

 پرسپولیس باید برای جایگزین رسن فکر می کرد
با بیان اینکه "باید بایکنان مطرح دنیا را به ایران بیاوریم"

محصص: کیفیت لیگ کم نشده، شگفتی ها بیشتر شده است
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تداوم امید اصلاحات به اقبال مردم؛

نهادسازی اصلاحات به امید موج پیروزی

نامزدهای  حضور  امکان سنجی  و  جدید  اجماع ساز  نهاد  تاسیس  برای  تکاپو 
اصلاح طلب، مهم ترین اقداماتی است که جریان اصلاحات این روزها انجام داده و 

امیدوار اند موجی شبیه خرداد ۷۶ آن ها را به ساحل پاستور برساند. 
سازوکاری که قرار است از جلسات حقیقی و مجازی شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات ایجاد شده و در انتخابات پیش رو نقش آفرینی کند، هنوز ابهام برانگیز 
است. اینکه اعضای حقیقی چه کسانی خواهند بود و چگونه انتخاب خواهند شد 
تاکنون مشخص نیست و اینکه سازوکار تازه چهل نفره می تواند اجماع مورد نیاز 
اصلاح طلبان برای رسیدن به یک نامزد مشخص و استراتژی روشن را ایجاد کند 
هم محل پرسش است. با این همه نامزدهای بالقوه همچنان در رسانه ها و میان 
خبرها دیده و شنیده می شوند و این بار نام »اسحاق جهانگیری« عضو ارشد حزب 
کارگزاران سازندگی بیشتر از دیگران مطرح است. با وجود اما و اگرهای موجود در 
مسیر انتخاباتی اصلاح طلبان، آن ها از تاثیرگذاری چندان ناامید نبوده و در پی ایجاد 

موجی هستند که بتواند ورق را برگردانده و آرا را به نفع آن ها روانه صندوقها سازد.
تازه ترین خبرها از نهاد اجماع ساز

۳۰ دبیرکل یا نماینده سی حزب اصلاح طلب در کنار ۱۰ تن از شخصیت های 
حقیقی و البته غیرحزبی، به عنوان نهاد اجماع ساز اصلاحات، قرار است فعالیت 
های انتخاباتی این جریان سیاسی را سامان داده و در سیزدهمین دوره انتخابات 
حدودی  تا  شده  اعلام  حزب  تکلیف ۳۰  بزنند.  را  آخر  حرف  جمهوری  ریاست 
مشخص است اما اینکه ۱۰ نفر باقی مانده چه کسانی خواهند بود و از چه طریق 
انتخاب خواهند شد؛ موضوع بحث برانگیز است و در تازه ترین این بحث ها، اعلام 
شده است که انتخاب آن ها با نظر و مشورت »سیدمحمد خاتمی« رییس دولت 

اصلاحات خواهد بود.
»علی محمد نمازی« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با اشاره به اینکه 
نهاد جدید چیزی بین پارلمان اصلاحات و شورای هماهنگی خواهد بود گفته است: 
»سی حزب به همراه ۱۰الی ۱۳ فرد حقیقی به عضویت این نهاد در می آیند و همه 
یک رای خواهند داشت بنابراین احزاب تحت تاثیر اشخاص حقیقی قرار نمی گیرند. 
چه بسا رییس دولت اصلاحات کمک کند تا احزاب قوی تر سهم بیشتری از افراد 

حقیقی داشته باشند.«
اینکه شخصیت های حقیقی حاضر در نهاد اجماع ساز صاحب چه میزان تاثیری 
خواهند بود، هنوز مشخص نیست اما »احمد حکیمی پور« دبیرکل حزب اراده ملت 
ایران، گفته است: »قبلا اشخاص حقیقی عضو شورا بودند و حق رای داشتند. یعنی 
رای یک حزب و عضو حقیقی یکی بود اما در ساز و کار جدید علاه بر کم شدن تعداد 

اعضای حقیقی، این افراد باید عضو هیچ حزبی نباشند و حق رای هم ندارند.«
نفر   ۱۰« است:  کرده  تصریح  هم  طلب  اصلاح  فعال  دیگر  رسولی«  »حسن 
شخصیت حقیقی، اولا باید چهره ملی باشند و ثانیا حزبی نباشند و اینکه چگونه 
انتخاب شوند آن گونه که بنده شنیده ام، بناست با نظر مشورتی خاتمی این ۱۰ نفر 
انتخاب شوند. » »مصطفی کواکبیان« دبیرکل حزب مردم سالاری هم از تشکیل 
کمیته ای 5 نفره با مشورت رییس دولت اصلاحات برای تعیین ۱۰ نفر شخصیت 
حقیقی نهاد اجماع ساز جدید خبرداده است. نظرات مخالف حضور و تاثیرگذاری 
شخصیت های حقیقی هم از هم اکنون انتقادهای خود را مطرح می کنند. حجت 
الاسلام »رسول منتجب نیا« دبیرکل حزب جمهوریت با تاکید بر اینکه شخصیت های 
حقیقی اصلاح طلب نباید در کار احزاب دخالت کنند، گفته است: »اگر شخصیت 
های حقیقی را در کنار شخصیت های حقوقی و احزاب قرار دهیم، یعنی یک نفر 
غیرحزبی در کنار یک حزب سراسری قرار گیرد و این بی انصافی، بی عدالتی و یک 

کار غیر استراتژیک است.«
شخصیت های حقیقی اصلاح طلب که عضو احزاب این جریان نباشند گزینه 
هایی چون آیت الله »محمد موسوی خوئینی ها« هستند اما آیا در چنین سازوکاری 
که حق رایی برای آن ها قائل نیست؛ حاضر به مشارکت خواهند بود؟ ابهامات درباره 
سازوکار جدید همچنان پابرجاست و این برای جریان سیاسی که کمتر از ۶ ماه برای 
حضور اثرگذار در انتخابات زمان لازم دارد به معنای تسریع و شتاب در تصمیم گیری 

و نهادسازی است.
جهانگیری گزینه اصلی اصلاح طلبان

اردوگاه چپ سیاسی در ایران هم مانند جریان رقیب در حال آنالیز گزینه های 
موردنظر خود است و گاهی نامی از میان اصلاح طلبان توجه و دقت رسانه ها را به 
خود معطوف می کند. این نام به فاصله ۶ ماه تا انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم، 
»اسحاق جهانگیری« معاون رییس جمهوری است که مدتی پس از اعلام نظر مثبت 
وی برای حضور در انتخابات از سوی اصلاح طلبانی چون »علی صوفی« در تازه 
ترین اظهارات تقویت کننده این گمانه، از جریان رقیب »محمدرضا باهنر« دبیرکل 
جبهه پیروان خط امام و رهبری در گفت و گویی از تمایل جهانگیری برای حضور در 

انتخابات در صورت وجود درخواست سخن گفته است.
جهانگیری توان ایجاد توافق را دارد؛ وی از یک طرف با رییس دولت اصلاحات 
روابط نزدیک دارد و از سوی دیگر سال هاست که ردای اصلاح طلبی بر تن داشته 
است از این رو همان نامزد اصیلی است که اصلاح طلبان حضور در انتخابات را به 
وجود کسی مانند جهانگیری منوط و مشروط کرده اند. از سوی دیگر آن اندازه 
ای  ذره  سازندگی  کارگزاران  یعنی  است  آن  عضو  که  حزبی  که  است  تکنوکرات 
برای حمایت از وی تردید به خود راه ندهد. »محمدعلی ابطحی« عضو مجمع 
روحانیون مبارز در واکنش به گمانه زنی های حضور جهانگیری، وی را »همیشه یک 
اصلاح طلب« دانسته است و »اسماعیل دوستی« فعال اصلاح طلب هم جهانگیری را 
دارای شایستگی بیشتری برای ریاست جمهوری دانسته و اعتقاد دارد وی کاندیدای 
اصلاح طلبان خواهد بود. با این همه اما جهانگیری هم مانند بسیاری دیگر از اصلاح 
طلبان با چالشی بزرگ به نام اعتماد مردم روبرو است. اینکه جهانگیری البته با فرض 
کاندیداتوری برای ایجاد شور مورد نظر انتخاباتی پرشور چه خواهد کرد؛ مشخص 
نیست همانگونه که نظر بدنه اصلاحات و احزاب کوچکتر این جریان درباره حمایت 

از وی در انتخابات روشن نیست.
تداوم امید اصلاحات به اقبال مردم

سردی تاریخی فضای انتخابات ریاست جمهوری گرچه دلایل بسیاری دارد اما 
تقریبا هردو جریان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا را نگران تداوم این سردی تا 
خرداد ۱۴۰۰ و کاهش میزان مشارکت مردم در انتخابات می کند. اصلاحات بنا بر 
دلایل پیدا و پنهان بیش از رقیب نگران این موضوع است. با این همه اما امید خود 
را از افزایش مشارکت مردم و ایجاد موجی که اصلاح طلبان را به پاستور برساند قطع 
نکرده اند. »بهزاد نبوی« با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای کاهش امکان 
حضور اصلاح طلبان در میدان رقابت؛ تصریح کرده است: »این بدان معنی نیست 
که از الان دست ها را بالا بگیریم و تسلیم شویم! با بازگشت آمریکا به برجام و لغو 
حداقل بخشی از تحریم ها، ممکن است شاهد جو مثبت موجی از امید در داخل 
کشور باشیم. مردم ما با امواج مختلف به صحنه می آیند. خاتمی محصول یک موج 
در سال ۷۶ بود. روحانی محصول یک موج در ۹۲ بود.« »محمدجواد حق شناس« 
عضو شورای مرکزی حزب اعتمادملی هم معتقد است: »اگر فضا و فرصتی که جریان 
اصلاحات در ذات خود دارد، با تلاش و جدیت و با ارائه حرف و سخن تازه و برقراری 
پیوندی عمیق و جدی با بدنه اصلاح طلبی و مردم به کار گرفته شود، به خوبی 
می توان از این فرصت اندک باقیمانده استفاده کرد. اصلاح طلبان می توانند بار دیگر 

مردم را برای حضور در پای صندوق رای قانع کنند.«
امید به موجی که بتواند بار دیگر نشاطی از جنس ۷۶ برای اصلاحات به وجود 
بیاورد خوشبینانه ترین تحلیل این روزهای عرصه سیاست است اما نمی توان به طور 
قطع آن را رد کرد همانگونه که نمی توان به صراحت آن را تایید. باید منتظر برگ برنده 

اصلاحات برای ایجاد موج موردنظر نشست.

قاسم  ترور سردار شهید  اینکه  بیان  با  کارشناس مسایل سیاسی  زنگنه  صباح 
سلیمانی نقض آشکار حقوق بین الملل و حقوق انسانی است، اظهار داشت:  تمام 
تلاش سردار سلیمانی در راستای ایجاد وحدت میان مسلمانان، برقراری امنیت 

جهان اسلام و اعتلای کشور، تقویت جریان مقاومت و مبارزه با تروریسم بود. 
صلح و امنیت بین المللی و احترام به حقوق بشر ۲ هدف عمده ای است که ملل 
متحد پس از تجربه ۲ جنگ جهانی در راستای تحقق آن گرده آمده و هنجارها و 
نهادهایی را به منظور تحقق آن تدارک دیده اند. منع توسل به زور و تهدید به استفاده 
از زور و بکارگیری روش های مسالمت آمیز برای حل اختلافات بین المللی ۲ اصل 
مهم و ضروری برای نیل به آن اهداف محسوب می شود. برخی از قدرت های بزرگ 
به ویژه آمریکا کوشیده است تا با تفسیری متفاوت از مفهوم دفاع مشروع، دامنه آن را 
فراتر قانون منشور گسترش داده و با استفاده از زور در برابر حمله قطعی قریب الوقوع 
و حتی در برابر حمله محتمل آینده تعمیم دهد. توجیهات مطرح شده از طرف 
مقامات آمریکایی در ترور سردار سلیمانی یکی از جلوه های این رویکرد تعمیم گرایانه 

استثنای دفاع مشروع و به واقع تحدید کننده اصل منع متوسل به زور است.
دولت ترامپ با اقدام خطرناک ترور فرمانده عالی رتبه نظامی ایران و موثرترین 
فرمانده جبهه مبارزه با تروریسم در منطقه غرب آسیا، زنگ خطر جنگی تمام عیار 
را به صدا در آورد. در حقیقت ترور سردار شهید سلیمانی به دستور مستقیم رییس 
جمهوری آمریکا موضوع غیرقانونی بودن این ترور از منظر مقررات حقوق بین الملل 
و حقوق داخلی آمریکا را در محافل حقوقی مطرح کرد. همچنین شهادت سردار به 
سرعت واکنش اشخاص حقوقی و سیاسی کشورهای مختلف را به دنبال داشت و 
آنان ضمن اعلام مغایرت این اقدامات با موازین حقوق بشر از این سیاست با عنوان 

ترور نام بردند.
در ساعت های آغازین بامداد روز جمعه ۱۳ دی ۱۳۹8 خورشیدی، سردار قاسم 
سلیمانی و همراهان او در فرودگاه بغداد طی حمله پهبادی به فیض شهادت نائل 
آمدند. با توجه به نقش پررنگی که سردار رشید اسلام، قاسم سلیمانی در دفاع از 
اسلام و ایران علیه دشمنان ایفا کرد و به عنوان یک شخصیت بین المللی مساعدت 
های شایان توجهی به کشورهای منطقه در مقابله با تکفیر، اشغال خارجی و تروریسم 

داشت، شهادت او موجب شد تا هر انسان آزاده ای در اقصی نقاط دنیا متاثر شود.
به مناسبت نخستین سالگرد شهادت سردار شهید قاسم سلیمانی با سیدصباح 
زنگنه کارشناس مسایل غرب آسیا و دیپلمات پیشین، به گفت وگو پرداخته ایم  و این 
ترور ناجوانمردانه را از زوایای مختلف بررسی کردیم. در ادامه متن گفت وگو را می 

خوانیم.

 با توجه به فرا رسیدن نخستین سالگرد ترور سردار شهید قاسم سلیمانی 
آیا امکان پیگیری  حقوقی این ترور وجود دارد و مکانیزم پیگیری این جنایت در 

حقوق بین الملل چیست؟
تمام کشورها مکلف به رعایت قواعد و حقوق بین المللی هستند و هیچ بهانه ای 
برای نقض قوانین پذیرفته شده، وجود ندارد. دولت آمریکا نیز نمی تواند با استناد به 
قوانین داخلی خود ترور سردار سلیمانی را توجیه کند. ایران این حق را دارد که عوامل 
این ترور را محکوم و مجرم بشناسد و برای پیگیری آن به محاکم بین المللی شکایت 
کند. دولت آمریکا به دلیل این گونه اقدامات و جنایت ها تاکنون به عضویت دیوان یا 
دادگاه کیفری در نیامده و اساسنامه این دیوان را نیز امضاء نکرده است زیرا  می داند، 
ممکن است در کشورهای دیگر مرتکب جرم شود. این مسأله در عرف بین الملل 
ایجاد قاعده جدید است. در حقیقت حمله به نیروهای نظامی کشوری در کشور 
دیگر عرف جدید است. جمهوری اسلامی می تواند عوامل ترور شهید سلیمانی و 
همراهانش را تحت پیگرد قضایی قرار دهد. البته در محاکم قضایی آمریکا امکان به 

دادگاه کشاندن آنان هست و باید از این امکان استفاده کرد.
 به شهادت رساندن سردار سلیمانی و همراهان وی از منظر حقوقی یک 
اقدام تروریستی و نمونه بارز تروریسم دولتی است، اعتراف رسمی مقامات 
آمریکایی مبنی بر این که دونالد ترامپ، رییس جمهوری ایالات متحده دستور 
انجام این ترور را داده است، می تواند برای اثبات و استیفای حقوق ایران در 

مراجع ذی صلاح کافی باشد؟
: آمریکا با ترور شهید سلیمانی و حمله ای که در فرودگاه بغداد انجام داد، قواعد 
بازی و نظامی بین الملل را بهم ریخت و وضیعت جدیدی را آغاز کرد و همچنین 
ایجاد کرده  و جمهوری اسلامی  مقاومت اسلامی  نیروهای  برای  فصل جدیدی 
است. با توجه به جایگاه و قدرت آمریکا و اعتراف رییس جمهوری آمریکا به دستور 
حمله مستقیم به خودروی حامل سردار شهید سلیمانی و  ابومهدی المهندس  و 
دیگر همراهانش در فرودگاه بغداد، این موضوع باید مورد ارزیابی قرار بگیرد تا بتوان 
اظهار نظر قطعی کرد. ایران می تواند به شورای امنیت سازمان ملل شکایت کند و با 
تقاضای صدور قطعنامه دیوان کیفری بین الملل را مکلف کند تا جنایتکاران جنگی و 

تروریست ها بازداشت و در محاکم قضایی و بین المللی محاکمه شوند.   
 به گفته تحلیلگران سیاسی خروج آمریکایی ها از عراق بعد از شهادت 
سردار سلیمانی یکی از پیامدهای شهادت او است، تأمل در این موضوع تا چه 

اندازه ضرورت دارد؟ 
با توجه به جرم و جنایتی که آمریکایی ها در خاک عراق علیه سردار سلیمانی و 

همراهانش مرتکب شده اند، خروج این نیروها بسیار لازم است و در این زمینه نیز 
دولتمردان و ارتش عراق اظهار داشتند که نیازی به حضور نیروهای آمریکایی در 
خاک آنها نیست. خروج آمریکایی ها از عراق می تواند یکی از پیامدهای شهادت 
سردار حاج قاسم سلیمانی باشد زیرا نباید از خاک و فضای عراق علیه همسایگان یا 
کشورهای دیگر عملیاتی انجام بگیرد. البته بحث خرید تسلیحات و آموزش از جمله 
بهانه هایی است که آمریکایی ها آن را دلیل ماندن خود در خاک عراق می دانند. در 
نتیجه تا زمانی که این نیروها در عراق باشند، احتمال انجام چنین اقداماتی وجود 
دارد، بنابراین باید عامل ایجاد چنین فضایی با اخراج نظامیان آمریکا از عراق از میان 

برده شود.
خودباوری  در  سلیمانی  شهید  سردار  نقش  از  شما  ارزیابی  و  تحلیل 

کشورهای اسلامی در برابر استکبار چیست؟
همواره در طول تاریخ بیشتر کشورهای جهان اسلام مورد تعرض و مورد بی حرمتی 
مستکبران قرار گرفته اند و اگر مردم این کشورها بخواهند جنبش یا اعتراضی کنند، 
دولت هایشان مانع آنها می شوند و این مسأله ناشی از اتکای آنها به قدرت های 
زورگو و تجاوزگر است. اقدامات و مبارزات سردار شهید سلیمانی در جبهه مقاومت 
عملا روحیه خودباوری و امکان درگیر شدن با قدرت های زورگو را در جهان اسلام و 
کشورهای منطقه غرب آسیا تقویت کرد. مردم ستمدیده این مناطق به دلیل تحت 
حاکمیت قرار گرفتن دولت هایشان همواره از انجام کارهای سیاسی، اقتصادی و 
فرهنگی ناامید و مأیوس بودند و هر کاری را که دولت های استکبارگر به آنها دیکته 
می کردند، انجام می دادند اما سردار شهید زمینه را برای به فعلیت درآوردن توان ملت 
های ستمدیده مانند عراق، سوریه، لبنان و یمن فراهم کرد و با سازمان دهی منسجم، 

آنها را از ورطه شکست و نابودی رهانید.
قدرت های بزرگ معمولا یا با حضور نیروهای نظامی در کشورهای ستمدیده فضای 
سیاسی ملت ها را نابود می کنند یا به وسیله راه اندازی اختلاف ها و درگیری های 
داخلی یا با ایجاد گروه های تروریستی و مسلح کردن آنها سعی در نابودی و توان 
این کشورها دارند، چیزی که در سال های اخیر بسیار شاهد آن بودیم. تشکیل گروه 
القاعده در افغانستان و داعش در سوریه و عراق از جمله نمونه های بارز اقدامات 
زورگویانه قدرت های استکبارگر است. سردار سلیمانی توانستند با اقدامات سنجیده 
و بهنگام در برابر این تهدیدات بزرگ نیروهای مقاومت را تجمیع و بسیج و اینگونه 
علیه تهدیدات و تجاوزات آنها ایستادگی کنند. شهید سلیمانی با کمترین تجهیزات و 
امکانات، آمریکا را کنار زد و به مردم عراق این امکان را داد که حکومتی بر اساس رأی 
ملی شکل دهند. در واقع هوشمندی سردار سلیمانی سبب خروج نیروهای آمریکایی 

از خاک کشور عراق شد. 
 شهید سلیمانی در مدتی که در جبهه مقاومت فعالیت می کرد به چهره 

ای جهانی و بی مرز تبدیل شد، این موضوع نتیجه چه امری می تواند باشد؟
غرب آسیا منطقه ای است که همواره گرفتار توطئه های کشورهای قدرتمند 
و استعمارگر از چند سده پیش به این طرف بوده است و این حضور در سده ۲۰ و 
۲۱ نمود بیشتری پیدا کرد، به طوری که حضور نظامی زورگویانه گسترش یافت و 
به تهدیدات امنیتی، تروریستی و نظامی تبدیل شد. بنابراین در مقابل این تهدیدها 
یک همکاری منطقه ای و فرامرزی لازم است تا آنها را مهار کرد و توجه به این مساله 

گریز ناپذیر است.
شهید سلیمانی با رفتار و اعمالش مردم کشورهای مختلف را به خود جذب کرد که 
این موضوع از چهره و شخصیت جهادی وی نشأت می گیرد. سردار شهید سلیمانی 
توانست گام های موثری در جهت از میان بردن اهداف شوم استکبارگران و قدرت ها 
سلطه جو بردارد. حاج قاسم با همه آنها بر اساس مبدا و اصل اصیل جهان اسلام و 
وحدت مسلمین برخورد می کرد و همواره در تلاش بود تا همه گروه هایی را که معتقد 
به آزادی فلسطین و قدس شریف هستند، منسجم کند و روابط همکاری و دوستی 

بین آنها برقرار کند.
با اقدامات او اشغالگران آمریکایی در ۲۰۱۱ میلادی مجبور به خروج از عراق شدند 
و همچنین در سوریه، وی مانع از سقوط دولت و حکومت و فروپاشی کشور شد و در 
برابر داعش توانست خطر تشکیل دولت و اشغال سرزمین را دفع و از میان ببرد. اینها 

کارهای بسیار بزرگی است که سردار سلیمانی به انجام رساند.  
جنایت فجیع و دخالت مستقیم آمریکا در ترور سردار سلیمانی و بقیه همراهان 
ایشان که در مبارزه با داعش و گروه های تروریستی در منطقه سنگ تمام گذاشته 
بودند و ریخته شدن خون آنان به طور قطع به اقتدار بیشتر خط مقاومت و انسجام 

مردم ایران و منطقه منجر خواهد شد.

در گفت وگو با صباح زنگنه مطرح شد

وحدت و امنیت جهان اسلام؛ رهاورد مکتب شهید سلیمانی

یک تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: 
برخی از یاران و متحدان ترامپ تمایل دارند حتی در همین 
بیست روز باقی مانده از عمر دولت کنونی آمریکا، آتشی در 
منطقه و علیه ایران به پا کنند که امکان حل و فصل مناقشه 
مسدود شود. این خطر چندان جدی نیست، ولی ایران حتما 

باید چنین خطری را جدی بگیرد. 
»مجید تفرشی« درباره رویکرد اتحادیه اروپایی نسبت به 
برجام در شرایط کنونی گفت: نکته مهمی که باید ابتدا به آن 
نظر داشت، این است که توافق برجام اکنون در شرایط زمانی 
امضا شدن آن نیست. به عبارت دیگر، نه ایران و نه ۱+5 در 
شرایطی نیستند که بخواهند و بتوانند به نقطه صفر بازگردند 
چراکه هر دو طرف مدعی بدعهدی و نقض از سوی طرف 

مقابل هستند و شرایط را تغییر یافته می دانند.
وی با بیان اینکه نخستین بدعهدی گسترده با خروج آمریکا 
از توافق هسته ای با خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم ها 
و تهدید شرکت های مختلف درباره همکاری با ایران، رخ داد، 
اظهار داشت: کشورهای اروپایی هم از ابتدا هم نتوانستند یا 
نخواستند به تعهدات شان، به ویژه تعهدات مالی خود، عمل 
کنند. همین مسائل موجب شد تا ایران یک سال پس از 
خروج آمریکا از برجام، متقابلا شروع به کاهش تعهدات خود 
در این توافق بکند که این اقدام در پنج مرحله این کار انجام 
شد. در حالی که بدعهدی های طرف مقابل، از مدت ها قبل 

آغاز شده بود.
شرایط برای بازگشت کامل و آسان بایدن به برجام 

فراهم نیست
این کارشناس ارشد مسائل اروپا با بیان اینکه خواسته آمریکا 
و اروپا آن بود که با وجود خروج واشنگتن از برجام و ناتوانی 
اروپا در عمل به تعهداتش، ایران همچنان به تعهداتش به 
صورت کامل عمل کند، تصریح کرد: ریاست جمهوری ترامپ 
شوک بد و سهمگینی برای برجام و اروپا بود. در اروپا کسی 
در مقام نظر از کار ترامپ در خروج آمریکا از توافق هسته ای 
حمایت جدی نکرد، ولی در عمل، مجبور به پیروی از خواسته 

آمریکا شدند.
تفرشی ادامه داد: در بسیاری از جلساتی که نمایندگان، 
مقامات و اندیشمندان کشورهای اروپایی حضور داشتند، من 
در آنها تنفر از ترامپ و سیاست خارجی دولت او را مشاهده 
می کردم ولی آنها مجبور به تمکین از خواسته آمریکا بودند، 
چراکه پول و زور و نفوذ ایالات متحده و لابی های حامی آن 

فشار سنگینی را ایجاد می کند.
وی با تاکید بر اینکه بایدن در شرایط کنونی با لابی های 
قدرتمند اسرائیل، عربستان و امارات روبه رو است، خاطرنشان 
کرد: تندروهای آمریکایی شرایط را برای بازگشت کامل، آسان 

و بی قید و شرط واشنگتن به برجام فراهم نکرده اند و حتی 
برخی از دموکرات ها نیاز علاقه ای برای بازگشت به همین 
برجام را هم ندارند و می خواهند برجام در قالب یک توافق 
بزرگ تر - که شامل مسائل حقوق بشری، مسائل منطقه ای، 

برنامه موشکی و موضوع تروریسم می شود - باشد.
بایدن می خواهد از اوباما و بایدن یک گام جلوتر برود

به گفته این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی، بخشی 
از این مسئله به خاطر نفوذ و قدرت لابی ها و تندروهای ضد 
ایرانی است که به دنبال تغییر رژیم در ایران و یا به زانو درآوردن 
جمهوری اسلامی هستند. البته بخشی هم به منویات بایدن 
بازمی گردد که می خواهد یک گام جلوتر رفته و به چیزی 

برسد که ترامپ و اوباما موفق به کسب آن نشدند.
متحدین  با  متحده  ایالات  مناسبات  به  اشاره  با  تفرشی 
خاورمیانه ای اش ابراز داشت: ضمن علاقه بایدن و تیم او به 
بازگشت به برجام یا نسخه به روز شده آن، از طرف دیگر، بایدن 
نمی خواهد متحدان منطقه ای آمریکا را برنجاند و نمی تواند 
اسراییل،  خصوص  به   - آنها  با  راهبردی  روابط  به  نسبت 
سعودی و امارات - بی تفاوت باشد و از آنها چشم پوشی کند 

چراکه روابط آمریکا با آنها بسیار غنی و قوی است.
وی در گفت وگو با ایرنا،  با بیان اینکه اروپا و آمریکا به دنبال 
آن هستند با توجه به تغییر شرایط و امکان بازگشت به برجام، 
با رجزخوانی امتیازات بیشتری از ایران بگیرند، عنوان کرد: 
ایران در دوران سیاست فشار حداکثری که از سوی دولت 
ترامپ دنبال می شد، صدمه جدی دیده اما از پای درنیامده 
است. با این حال، ایران هم نمی تواند شرایط و فشارهای 
ایجاد شده و موقعیت جدید را نادیده بگیرد. به همین خاطر، 
دو طرف فعلا در حال رجزخوانی و شعار دادن هستند در 

حالی که می دانند راهکار نهایی و راهبردی مذاکره است.
یاران و متحدان ترامپ به دنبال به پا کردن آتش در 

منطقه علیه ایران هستند
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان اینکه تندروها 
توافق  هر  یا  برجام  ادامه  مذاکرات،  آغاز  مخالف  شدت  به 
یادآور شد: چه تندروهای داخلی و چه  جدیدی هستند، 
تندروهای خارجی هر نوع توافق را به ضرر خود و در تضاد 
با منافع شان می بینند. البته در خارج از ایران، این تعبیر 
هم وجود دارد که هر نوع مماشات با تهران، موجب بازگشت 
ایران به چرخه اقتصادی با دنیا و افزایش نفوذ ایران در منطقه 

می شود.
تفرشی افزود: در این میان باید توجه داشت که برخی از 
یاران و متحدان ترامپ تمایل دارند که حتی در همین بیست 
روز باقی مانده از عمر دولت کنونی آمریکا، آتشی در منطقه 
و علیه ایران به پا کنند که امکان حل و فصل مناقشه مسدود 

شود. به گمان من، این خطر چندان جدی نیست، ولی ایران 
حتما باید چنین خطری را جدی بگیرد.

وی درباره بهترین نوع بازگشت آمریکا به برجام نیز بیان کرد: 
ایده آل ایران بازگشت سریع و بی قید و شرط آمریکا به برجام، 
و  اقتصادی  محدودیت های  رفع  تحریم ها  شدن  برداشته 
سیاسی است. این کار هم شدنی و هم نشدنی است. شدنی 
است چون اگر رئیس جمهور بخواهد، این کار را می تواند 
انجام دهد ولی در مجلس سنا راه برای رئیس جمهور چندان 
هموار نیست و آنقدر در دوران ترامپ سنگ اندازی قانونی و 

فراقانونی شده که بازگشت به عقب ممکن نیست.
اقدام گام به گام بهترین راه بازگشت به برجام است

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارحی با تاکید بر اینکه 
علیرغم همه سنگ اندازی ها و بدعهدی هایی که نسبت به 
برجام انجام شد، این توافق دستاوردهای سیاسی و اقتصادی 
زیادی برای ایران داشته است، گفت:  به دنیا و حتی گروه ها 
و دولت های بدگمان به ایران ثابت شد که اگر ایران توافقی 
مقابل  طرف  این،  و  بود  خواهد  وفادار  آن  به  دهد،  انجام 
است که عهدشکنی می کند. این در تضاد با آن انگاره ای 
بود که کشورهای غربی تا پیش از برجام درباره ایران ترویج 
می کردند. تفرشی با بیان اینکه تمام تلاش ایران باید حفظ 
برجام و رفع تحریم ها باشد، اظهار داشت: بهترین راهکاری 
که به نظر من می رسد، اقدام گام به گام است. اگر ایران نتیجه 
عمل خود را ببیند، ضریب اطمینان نیز بیشتر می شود و در 
این صورت است که می توان به توافقات بعدی هم فکر کرد 
و به آن رسید اما اگر کامل امتیاز داده ولی امتیاز نسیه گرفته 

شود، توافق به نتیجه ای نمی رسد.
وی اضافه کرد: در زمان انعقاد برجام نیز دیدیم که اسرائیل 
و عربستان و نومحافظه کاران اروپایی و آمریکایی مدعی برنده 
بودن ایران و شکست آمریکا بودند. البته خلاف آن را هم 
منتقدان دولت در ایران می گفتند. راه درست، اقدم گام به گام 
و متقابل است. در غیر این صورت، دو طرف ادعای شکست 

و طلب خسارت می کنند.
فشار حداکثری عزم ایران را برای مقاومت قوی تر 

می کند
این کارشناس ارشد مسائل اروپا در پاسخ به این سوال که 
چه تضمینی وجود دارد که با یک توافق جدید یا بازگشت به 
برجام، آمریکا مجددا بدعهدی نکند، تصریح کرد: این خطر 
و تهدیدی است که همیشه وجود داشته و دارد. نمی توان 
تضمین کرد که با تغییر دولت ها شرایط ثابت باقی می ماند. 
یا  بایدن و  با دولت  با این حال، همراهی احتمالی کنگره 

همگامی اتحادیه اروپا بسیار مهم است.
تفرشی با بیان اینکه اکنون اتحادیه اروپا شرایط جدیدی 

را برای ایران مطرح می کند، خاطرنشان کرد: حتی به نظر 
می رسد در رویکرد خود نسبت به ایران سختگیرتر شده، ولی 
نه تنها اروپای متحد، که حتی بریتانیای خارج شده از اتحادیه 
اروپا هم برخلاف رجزخوانی و خط و نشان کشیدن شان برای 
ایران، در عمل باور کرده اند که اعمال سیاست هایی همانند 
به اصطلاح فشار حداکثری ترامپ و شرکا، صرفا ایران را آزار 
داده و خسارت ایجاد کرده ولی تغییر مهمی در رویکرد و روش 
ایران ایجاد نکرده و برعکس، عزم ایران را برای مقاومت بیشتر 

در برابر ایران هراسان و ایران ستیزان جهان قوی تر می کند.
خارجی،  سیاست  مسائل  ارشد  تحلیلگر  این  گفته  به 
سیاست فشار حداکثری، بازی دو سر باخت بسیار پرهزینه ای 
ترامپ،  رویاهای  ولی  بود،  ایران  خصوص  به  و  همه  برای 
متحدان و دست نشاندگان فارسی زبانش در مورد ایران را به 

کابوس تبدیل کرده است.
تفرشی با تاکید بر اینکه اگر هرگونه توافقی رخ دهد، باید 
دستاوردهای آن برای دو طرف و به خصوص ایران ملموس 
باشد، ابراز داشت: هیچ چیزی مهم تر از منافع و امنیت ملی 
ایران نیست. مهم این است که به موقع مذاکره کرد و امتیاز 
گرفت. تجربه نشان داده هرگاه به موقع مذاکره کرده ایم، 
مذاکره  سوژه  نشود،  مذاکره  موقع  به  اگر  ولی  برده ایم 
می شویم، ضرر می کنیم و در موقعیتی ناخواسته و ناگزیر، 
مذاکره به ما تحمیل شده است. وی با بیان اینکه روی کار 
آمدن دولت بایدن فرصت خوبی برای مذاکره است، عنوان 
کرد: هرچه زمان بیشتر بگذرد، فعالیت لابی های ضد ایرانی 
فعال در آمریکا و اروپا هم علیه تهران بیشتر می شود و به مرور 

زمان، ممکن است بتوانند جلوی هر توافق با ایران را بگیرد.
این کارشناس ارشد مسائل اروپا ادامه داد: البته باید این 
نکته را هم مدنظر گرفت که زمین مذاکره، فقط میدان امتیاز 
گرفتن نیست بلکه میدان امتیاز دادن هم است. در واقع، 
مذاکره میدان بده بستان است. مهم این است که درست، به 

موقع و در چارچوب منافع ملی مذاکره کرد.

مجید تفرشی تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی:

متحدان منطقه ای ترامپ به دنبال برپا کردن آتش در منطقه هستند
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نعمتها با ناسپاسی از دست انسان 
می روند و معلوم نیست دوباره برگردند.

یکشنبه -چهاردهم دی 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5189

بحارالأنوار: ج ۷۱، ص 5۴

 مدیرکل تامین اجتماعی قم از انعقاد قرارداد بیمه 
به  بیمه  حق  پرداخت  سوابق  تکمیل  و  اختیاری 

صورت غیرحضوری خبر داد. 
علی اصغر دادخواه دیروز در جمع خبرنگاران عنوان 
کرد: سازمان تأمین اجتماعی در راستای اجرای طرح 
پاسخگویی  امور،  روانسازی  رجوع،  ارباب  تکریم 
سریع، افزایش رضایتمندی مخاطبان اقدام به راه 
اندازی سرویس انعقاد قرارداد بیمه اختیاری کرده 

است.
دادخواه ادامه داد: این گروه از بیمه شدگان می 
توانند با پرداخت حق بیمه، از تعهدات قانونی مربوطه 
شامل بازنشستگی، فوت، از کارافتادگی و خدمات 
درمانی در مراکز ملکی یا طرف قرارداد سازمان تامین 
اجتماعی بهره  مند شوند. وی افزود: بیمه شدگان مرد 
و زن با حداقل ۳۰ روز سابقه پرداخت حق بیمه قبلی 
سازمان تامین اجتماعی که در تاریخ انعقاد قرارداد 
یا دارای  یا کمتر بوده اند  دارای 5۰ سال تمام سن 
سابقه پرداخت حق بیمه قبلی معادل مازاد سنی 
مذکور و متقاضیان مرد 5۰ سال سن یا کمتر هم که 
در تاریخ انعقاد قرارداد فاقد حداقل ۳۰ روز پرداخت 
حق بیمه قبلی باشند، در صورت دارا بودن کارت 
پایان خدمت نظام وظیفه عمومی، می توانند نسبت 

به انعقاد قرارداد بیمه اختیاری اقدام نمایند.
بیمه  انعقاد قرارداد  امکان  اینکه  بیان  با  دادخواه 

اختیاری برای همه متقاضیان که حداقل ۱۰ سال 
سابقه پرداخت حق بیمه قبلی داشته باشند هم بدون 
رعایت شرط سنی میسر خواهد بود، اظهار کرد: نرخ 
پرداخت حق بیمه در این نوع بیمه، معادل ۲۷درصد 
دستمزد مبنای پرداخت حق بیمه مورد قرارداد است.
پس  باید  اختیاری  شدگان  بیمه  گفت:  دادخواه 
آدرس  به  سازمان  سامانه  به  ورود  با  بیمه  شروع  از 
بیمه  شدگان/  بیمه  منوی   ،Eservices.tamin.ir
شدگان خاص/ پرداخت حق بیمه، نسبت به پرداخت 
حق بیمه هرماه حداکثر تا آخرین روز دو ماه بعد اقدام 
کنند، در غیر اینصورت قرارداد منعقده از تاریخ عدم 
پرداخت حق بیمه لغو و ادامه بیمه موکول به انعقاد 
اجتماعی  تامین  سازمان  موافقت  و  جدید  قرارداد 
شدگان  بیمه  همه  کرد:  تصریح  وی  بود.  خواهد 
اختیاری و همچنین برخی مستمری بگیران که با 
احتساب سابقه پرداخت حق بیمه اختیاری در ردیف 
مستمری بگیران قرار می گیرند، همانند بیمه شدگان 
ملکی  درمانی  مراکز  به  مراجعه  مواقع  در  اجباری 
سازمان از پرداخت فرانشیز درمانی معاف و هزینه 
کفن و دفن و همچنین وسائل کمک پزشکی به آنها 
ارائه می شود. مدیر کل تامین اجتماعی قم همچنین 
از تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه به صورت کسری 
از ماه به به طور غیرحضوری خبر داد و گفت: برای 
بیمه شدگانی که به صورت کسری از ماه در کارگاه 

های مشمول قانون تامین اجتماعی اشتغال به کار 
داشته و خواهان تکمیل کسری سوابق پرداخت حق 
بیمه هستند، امکان تکمیل سوابق پرداخت حق بیمه 

به صورت غیرحضوری فراهم شده است.
وی در خصوص شرایط انعقاد قرارداد تکمیل سوابق 
پرداخت حق بیمه به صورت کسری از ماه گفت: بیمه 
شدگان مرد و زن که در تاریخ انعقاد قرارداد دارای 5۰ 
سال تمام سن یا کمتر بوده یا دارای سابقه پرداخت 
حق بیمه قبلی معادل مازاد سنی مذکور، می توانند 
با مراجعه به سامانه سازمان نسبت به انعقاد قرارداد 
اقدام و با پرداخت حق بیمه مربوطه، سوابق پرداخت 
حق بیمه خود تکمیل کنند. دادخواه افزود: امکان 
انعقاد قرارداد بیمه اختیاری برای کلیه متقاضیانی 
که حداقل ۱۰ سال سابقه پرداخت حق بیمه قبلی 
داشته باشند، بدون رعایت شرط سنی میسر خواهد 
بود. دادخواه بیان کرد: متقاضی از ابتدای آذرماه 
لغایت پایان بهمن  ماه هرسال با مراجعه به سامانه 
آدرس  به  اجتماعی  تامین  سازمان  حضوری  غیر 
Eservices.tamin.ir، منوی بیمه شدگان / امور بیمه 
نسبت  بیمه  حق  پرداخت  سوابق  شدگان/تکمیل 
ابتدای  از  و  نخست  ماهه  شش  بیمه  حق   واریز  به 
خردادماه سال بعد لغایت پایان مردادماه همان سال 
نسبت واریز حق  بیمه شش ماهه دوم سال قبل به 

صورت یک جا اقدام کند.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد

غیرحضوری شدن قراداد بیمه اختیاری و تکمیل سوابق 

طرح:محمدعلی رجبی

اقدام بزدلانه اپلیکیشن تروریسم! 

دانشگاه آزاد از موسوی لارگانی شکایت می کند
 یک منبع آگاه در دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران - غرب گفت: با توجه به اقدام سید ناصر موسوی 
لارگانی به نشر اکاذیب و تلاش وی برای فریب افکار عمومی، این واحد دانشگاهی، پیگیری قضایی این 
دروغ پراکنی را در دستور کار قرار داده است. این منبع آگاه روز شنبه در گفت وگو با ایرنا افزود: سید ناصر 
موسوی لارگانی نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی با انتشار تصویر یک قرارداد شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان در توییتر مدعی شده این مجموعه صنعتی با همسر رییس دفتر رییس  جمهوری 
قرارداد شخصی یک میلیارد تومانی امضا و به این شکل او را نمک گیر کرده است او از این قرارداد با عنوان 
فساد عظیم یاد کرده است.  وی اظهار داشت: از بررسی تصویر قرارداد که موسوی لارگانی ذیل توییت خود 
منتشر کرده به طور کامل روشن است که هیچ قرارداد شخصی بین شرکت فولاد مبارکه و پروین داداندیش 
منعقد نشده و قرارداد مورد نظر مربوط به همکاری پژوهشی و ارائه خدمات دانش بنیان، بین شرکت فولاد 
مبارکه و دانش آزاد واحد تهران - غرب است که داداندیش به عنوان رییس این واحد دانشگاهی آن را 
امضا کرده است. وی با بیان اینکه متاسفانه برخی نمایندگان مجلس برای جبران عدم مقبولیت در میان 
مردم به پرونده سازی های کاذب برای مسئولان دولت روی آورده اند، گفت: بازنمایی قرارداد قانونی که برای 
همکاری پژوهشی و تحقیقاتی بین یک واحد صنعتی و یک واحد دانشگاهی منعقد شده، به عنوان یک 

سند تخلف مالی مصداق بارز تهمت، افترا و نشر اکاذیب به منظور فریب افکار عمومی است.

سالانه چند هزار ایرانی بر اثر آلودگی هوامی می میرند؟ 
 رییس مرکز تحقیقات آلودگی هوای دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: مطالعات نشان می دهد هر 
سال حدود ۴۰ هزار نفر در کشور به دلیل مواجهه با غلظت آلایندگی ذرات معلق کمتر از ۲.5 میکرون 
)PM۲.5 ( در هوا جان خود را از دست می دهند که این تعداد تقریبا معادل ۱۰ درصد کل موارد فوتی 
ها است. دکتر محمدصادق حسنوند تاکید کرد که بیشترین گروه حساس در مواجهه با آلودگی هوا افراد 
سالمند هستند و سهم آنان در کشور طی سال های آتی افزایش می یابد.رییس مرکز تحقیقات آلودگی هوا 
پژوهشکده محیط زیست دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه داد: در صورت عدم کنترل آلاینده های هوا، 
آسیب پذیری کشور در این زمینه بیشتر می شود و در حقیقت تاب آوری ما به شدت در مواجهه با آلودگی 

هوا کاهش می یابد.

واکنش علی دایی به رئیس شدن در فدراسیون فوتبال 
 علی دایی در خصوص اینکه آیا قصد دارد در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال شرکت کند یا خیر، 
اظهار داشت: از طرف بزرگان فوتبال آسیا در خارج از ایران و همچنین بزرگان فوتبال در داخل ایران با من 
صحبت شد که در انتخابات فدراسیون فوتبال شرکت کنم و برنامه های خود را هم به فدراسیون بدهم، اما 
هرگز حاضر به حضور در چنین انتخاباتی نیستم و به هیچ عنوان قبول نمی کنم که در انتخابات شرکت 
کنم. من به درد ریاست فدراسیون فوتبال نمی خورم.وی افزود: تا همین امروز نمی دانستم ساختمان 
فدراسیون فوتبال به مزایده گذاشته است. برای فوتبالی که ساختمان فدراسیونش به راحتی به مزایده 

گذاشته می شود، باید گریه کرد.

پیکرآیت الله مصباح یزدی دوشنبه درقم تشییع می شود
 براساس برنامه اعلام شده، پیکر مرحوم آیت الله مصباح یزدی عضو فقید مجلس خبرگان رهبری، عصر 
دیروزبه مشهد مقدس منتقل و در حرم مطهر رضوی طواف داده و سپس برای تشییع و خاکسپاری در روز 
دوشنبه، به قم منتقل می شود. به گزارش مرکز خبر حوزه، پیکر مرحوم آیت الله مصباح یزدی عصردیروز به 
مشهد مقدس منتقل و در حرم مطهر رضوی طواف داده و تشییع محدود خواهد شد و سپس روز یکشنبه 

به قم منتقل می شود و روز دوشنبه در شهر مقدس قم تشییع و خاکسپاری خواهد شد.

دادستان عمومی و انقلاب قم :

تبلیغات سایت های سایت های قمار و شرط بندی جرم است
دادستان عمومی و انقلاب قم از احضار برخی گردانندگان صفحات تلگرامی استان که اقدام به تبلیغ 
سایتهای قمار و شرط بندی کرده بودند خبر داد. حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب با اشاره به 
احضار مدیران برخی صفحات تلگرامی به دلیل تبلیغ سایت های قمار و شرط بندی گفت: کاربران توجه 
داشته باشند، هرگونه تبلیغ و فعالیت در حوزه قمار و شرط بندی اینترنتی و کسب درآمد از این طریق، جرم 
محسوب شده و با متخلفین برخورد قانونی خواهد شد. وی با اشاره به اینکه سایت های شرط بندی و قمار 
در خارج از ایران راه اندازی و هدایت می شوند بیان کرد: این سایت ها با تبلیغات خود با عناوین پیش بینی 
مسابقات ورزشی و کازینو آنلاین مخاطبان را به کسب درآمدهای کلان و سریع ترغیب می کنند. دادستان 
قم در خصوص درج تبلیغات این سایت ها در صفحات و سایت های داخلی هشدار داد و اظهار کرد: با 
وصول گزارش پلیس فتای استان و گزارش های مردمی در این خصوص، احضار مدیران صفحات مجازی 
و مسدودی حساب های آنان صورت می گیرد و برای آنها پرونده قضایی تشکیل خواهد شد. وی به هدایت 
برخی از این سایتها به درگاه پرداخت جعلی و خالی کردن حساب های بانکی اشاره و تأکید کرد: ضروری 
است والدین در مورد ناآگاهی فرزندان و اغفال آنها برای سوء استفاده از کارت های بانکی خانواده برای 

تبلیغات و همکاری با سایت های شرط بندی توجه کافی داشته باشند.
  

رئیس پلیس راهوراستان قم تاکید کرد

مجازات سنگین برای مخدوش کنندگان پلاک خودرو 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم در خصوص مخدوش کردن پلاک خودرو از سوی برخی از 

افراد هشدار داد و تاکید کرد: متخلفان از ۶ ماه تا یک سال حبس مجازات می شوند.
سرهنگ صدفی پلاک خودرو را هویت اصلی وسیله نقلیه دانست و با هشدار نسبت به برخی افراد که 
در ایام محدودیت های کرونایی اقدام به مخدوش کردن پلاک خودروشان می کنند تاکید کرد: این کار از 
نظر قانون جرم و مجازات سنگینی برای آن پیش بینی شده است. رئیس پلیس راهنمایی رانندگی استان با 
بیان اینکه پلیس با مخدوش کنندگان پلاک خودرو به شدت برخورد می کند تاکید کرد: در قانون مجازات 
اسلامی برای افرادی که از پلاک های جعلی استفاده کرده یا از پلاک یک وسیله نقلیه بر روی یک خودرو 
دیگر استفاده کنند، پلاک را مخدوش کنند و اعداد و ارقام پلاک را از بین ببرند مجازات ۶ ماه تا ۱ سال 
حبس در نظر گرفته شده است سرهنگ صدفی با اشاره به اینکه مخدوش کردن پلاک خودرو در مرحله اول 
به علت اینکه ممکن است با جا به جایی عددی در پلاک ،جریمه و اعمال قانون برای شخص دیگری اتفاق 

افتد اجحاف در حق دیگران و ضایع کردن حقشان دانست.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

کشف ماسک قاچاق در اتوبان ساوه به سلفچگان 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۲۲۰ هزار ماسک قاچاق فاقد پلمب و هولوگرام در اتوبان ساوه به 
سلفچگان خبر داد.  سردار سید محمود میر فیضی اظهار کرد: مأموران گشت انتظامی حین گشت زنی 
در عوارضی اتوبان سلفچگان به ساوه به یک دستگاه خودرو نیسان مشکوک شده و آن را توقیف کردند. وی 
افزود: با بررسی از داخل خودرو مشخص شد که حاوی ماسک غیر مجاز بدون مجوز بهداشت و بارنامه است 
که نهایتاً تعداد ۲۲۰هزار عدد ماسک قاچاق  فاقد پلمب و هولوگرام کشف شد. فرمانده انتظامی استان قم 

تصریح کرد: پرونده در این خصوص تشکیل و متهم به دستگاه قضایی استان معرفی شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

حال ۱4 بیمارکرونایی درقم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت بیماری کرونا در این استان گفت: هم اکنون 
۱۱۲ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم بستری هستند که حال ۱۴ تَن از آنها وخیم است.  محمد رضا قدیر 
در گفت و گویی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به سیزدهم دی ماه ۱۷ بیمار با علائم کرونا در مرکز 
فوریت های پزشکی مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند. قدیر با اشاره به بستری شدن ۱۰ بیمار در 
بیمارستان های استان افزود: ۱۶ تَن از بیمارانی که طی روزهای گذشته در مراکز درمانی قم بستری شده 
بودند نیز ترخیص شدند. رئیس علوم پزشکی قم بیان کرد: یک تَن از بیمارانی که نتیجه آزمایش کرونای آنها 

مثبت بود جان خود را از دست داد.

 روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

ترخیص نوزاد ۶۰۰ گرمی در قم
یک نوزاد که با وزن ۶۰۰ گرم متولد شده بود ۱۰۰ روز پس از تولد خود با وزن یک کیلو و 8۰۰ گرم از 
بیمارستان فرقانی قم مرخص شد. به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مدافعین سلامت در 
مجتمع درمانی فرقانی ایزدی دومین نوزاد ۶۰۰ گرمی متولد این مجتمع را پس از ۱۰۰ روز بستری با وزن 
هزار و هشتصد گرم روانه خانه کردند.  این نوزاد در هفته بیست و هشتم بارداری و با وزن ۶۰۰ گرم در این 
مجتمع بدنیا آمد که به دلیل نارسی و کم وزنی شدید در بخش NICU بستری شد.  خوشبختانه این نوزاد 

با مراقبت و درمان های به موقع در بخش مراقبت های ویژه نوزادان با سلامت از بیمارستان مرخص شد.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر :

طرح جامع منظر و بهسازی پیرامون 
حرم تدوین می شود

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر با اشاره به ضرورت 
هماهنگی پروژه ها در کمربند اول پیرامون حرم از تدوین طرح جامع منظر 

و بهسازی پیرامون حرم با حمایت معاونت شهرسازی شهرداری قم خبرداد. 
علیرضا خاکی با اشاره به پروژه های حوزه بلافصل حرم اظهار داشت: با 
اجرای پروژه هایی مانند صحن جوادالائمه)ع(، میدان بزرگ امام خمینی)ره(، 
خیابان ارم، خیابان چهارمردان، بلوار بهار، ادامه خیابان ارم و بست شرقی که 

برخی انجام شده و برخی در حال انجام است تقریباً به یکپارچگی می رسیم.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر افزود: از حوزه 
بلافصل که عبور کنیم در کمربند اول پیرامون حرم و در محلات مواجه با 
پروژه های مختلفی هستیم که هرکدام موضعی برنامه ریزی شده اند. خاکی 
بابیان اینکه در بعضی موارد در این مناطق فرصت هایی داریم که می توانیم 
برای هرکدام برنامه ریزی کنیم، تصریح کرد: برای هماهنگی بین این پروژه ها 
و فرصت ها نیازمند طرح جامع منظر و بهسازی پیرامون حرم هستیم که برای 
هرکدام موضعی برنامه ریزی نشوند. وی با اشاره به اینکه یکی از کارهایی که 
دربست شرقی در حال انجام است این است که با همه پروژه های پیرامون 
هماهنگ شود، تصریح کرد: فاز پنج عماریاسر، بلوک سمت قبله حدفاصل 
خیابان حجتیه، خیابان ارم و بلوار بهار و قبرستان نو ازجمله پروژه هایی است 
که باید در هماهنگی باهم انجام شوند. مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی 
اطراف حرم مطهر با اشاره به محله آبشار به عنوان یکی از ضرورت های توجه 
در بافت پیرامون اطراف حرم، تأکید کرد: محله آبشار که به شدت تبدیل به 
محل احداث واحدهای اقامتی بی کیفیت شده، ازجمله نقاطی است که باید 
در طرح جامع پیرامون حرم دیده شود. خاکی میدان مطهری، میدان میوه و 
تره بار، چهارراه بازار و اطراف مسجد امام حسن عسگری)ع( را ازجمله مناطق 
دیگر در طرح جامع منظر و بهسازی اطراف حرم خواند و تأکید کرد: برای 
همین این موضع ها پیشنهاد داده شده است و با حمایت معاونت شهرسازی 
امسال مطالعات طرح جامع منظر و بهسازی پیرامون حرم را تهیه کنیم. وی 
افزود: در این طرح به دنبال این هستیم که اگر در این گستره قرار است 
پروژه ای انجام شود به لحاظ رعایت دید و منظر و رعایت پروژه های مجاور دیگر 

موضعی نباشد و طرح ها در هماهنگی باهم باشند.
 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد
لزوم احیای فرهنگ دوچرخه سواری در قم

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم معتقد است برای کاهش استفاده از 
خودروهای شخصی در سفرهای کوتاه شهری، باید فرهنگ دوچرخه سواری در 
قم دوباره احیا شود. عباس ذاکریان با تأکید بر فرهنگ سازی در حوزه استفاده 
از حمل ونقل پاک در سفرهای درون شهری، اظهار داشت: کاهش استفاده از 
خودروی شخصی در سفرهای کمتر از ۴ کیلومتر نیازمند فرهنگ سازی در این 
حوزه بوده و در این مسیر باید فرهنگ دوچرخه سواری در قم احیا شود. معاون 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم استفاده از حمل ونقل عمومی و دوچرخه را 
موردتوجه قرارداد و افزود: ارتقاء کیفیت حمل ونقل عمومی و نوسازی اتوبوس ها 
و همچنین اصلاح بخشی از خطوط اتوبوسرانی توانسته در افزایش رغبت 
شهروندان در استفاده از اتوبوس تأثیرگذار باشد. ذاکریان اقدامات شهرداری قم 
را در راستای ارتقاء فرهنگ دوچرخه سواری تشریح کرد و گفت: انجام مطالعات 
طرح جامع دوچرخه سواری، اجرای مسیرهای ویژه دوچرخه در سطح شهر و 
ساخت پیست های دوچرخه سواری بخشی از اقدامات شهرداری در این حوزه 
است. وی از اختصاص اعتبار ۱۰ میلیارد تومانی در بودجه ۱۴۰۰ شهرداری 
قم برای اجرای مسیرهای دوچرخه در سطح شهر خبر داد و تأکید کرد: در ۱۰ 
سال آینده شهر قم دارای شبکه و مسیر دوچرخه سواری به طول ۳5۰ کیلومتر 
خواهد شد. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از ساخت پیست های 
دوچرخه سواری در همه مناطق خبر داد و بیان کرد: دو پیست دوچرخه سواری 
در منطقه دو اجراشده و هفت پیست دوچرخه سواری حرفه ای در منطقه هشت 
پیست های دوچرخه سواری در  بهره برداری  از  اجرا است. ذاکریان  در حال 
منطقه هشت  تا ۲۲ بهمن خبر داد و تصریح کرد: این پیست حرفه ای در کشور 
و منطقه منحصربه فرد بوده و کیفیت و سطح ورزش دوچرخه سواری شهر قم را 

ازنظر کیفی افزایش خواهد داد.

با حضور قشرهای گوناگون مردم قم برگزار شد  

راهپیمایی خودرویی درسالگرد 
شهادت سردار سلیمانی 

راهپیمایی خودرویی به مناسبت نخستین سالگرد شهادت سردار سپهبد 
حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش عصر شنبه در بلوار پیامبر اعظم)ص( به 

سمت مسجد جمکران با حضور قشرهای گوناگون مردم قم برگزار شد. 
این راهپیمایی خودرویی تحت عنوان »برای تعظیم مقام عمار رهبری و مالک 
رهبری و اعتراض به عدم تحقق انتقام خون به ناحق ریخته حاج قاسم سلیمانی 

و ابومهدی المهندس به مناسبت اولین سالروز شهادتشان« انجام شد.
پیامبر  بلوار  ابتدای  در  خود  خودروهای  با  اجتماع  با  قم  مردم  از  گروهی 
قاسم  حاج  شهید  خاطره  و  یاد  گرامیداشت  منظور  به  قم،  شهر  اعظم)ص( 
سلیمانی به سمت مسجد مقدس جمکران حرکت کردند و با آرمان های امام 
خمینی)ره( و شهیدان پیمان دوباره بستند و بر اطاعت از فرامین رهبر معظم 
انقلاب تاکید کردند.   بر روی خودروها؛ عکس هایی از شهیدان سردار حاج قاسم 
سلیمانی، ابومهدی المهندس و دکتر محسن فخری زاده و نیز به مناسبت ارتحال 
آیت الله محمدتقی مصباح یزدی، پوستری از عکس سردار سلیمانی و آیت الله 
مصباح یزدی نصب شده بود. بر روی این عکس ها مطالبی همچون »خداحافظ 
سردار، خداحافظ عمار«، »این مالک؟ این عمار؟«، »به عشق حاج قاسم« و »ما 
تا آخر ایستاده ایم« نوشته شده بود. همچنین پرچم ایران و پرچم هایی که بر روی 
آنان لبیک یا مهدی)عج(، یا حسین)ع( و یا فاطمه زهرا)س( نوشته شده بود را، 
مردم با خودروهای خود حمل می کردند. همچنین بر روی شیشه و بدنه خودروها 
مطالبی با عنوان »مصباح بصیرت، عمار ولایت«، »عمار ولایت خداحافظ« و 
»سردار دل ها، حاج قاسم سلیمانی« نقش بسته بود. بر اساس این گزارش، در 
ابتدای مسیر حرکت خودروها نیز برنامه مرثیه سرایی در رثای سردار حاج قاسم 

سلیمانی و همرزمانش و اجرای سرود به همین مناسبت انجام شد.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد

تجهیز و آماده سازی سایت زمستانی 
مدیر منطقه چهار شهرداری قم از تکمیل و تجهیز سایت زمستانی شهرداری 
با اشاره به تجهیز سایت  منطقه چهار خبر داد. مهدی اصفهانیان مقدم 
زمستانی منطقه چهار شهر قم، اظهار داشت: یکی از راه های افزایش ضریب 
ایمنی شهرها، ارزیابی ریسک، برنامه ریزی و شناسایی نقاط ضعف و تلاش 
برای جبران آن ها است و به این منظور با برنامه ریزی های انجام گرفته تمهیدات 
و اقدامات پیشگیرانه لازم و آمادگی کامل در مقابل بارش های احتمالی برف و 
باران آتی اندیشیده شده است. مدیر منطقه چهار شهرداری قم با بیان اینکه 
در همین راستا و با توجه به وسعت منطقه و موقعیت جغرافیایی آن بیش از ۲5 
باکس شن و نمک خریداری و جانمایی محل استقرار آن ها نیز مشخص شده 
است، افزود: بیش از ۲۲۰ تن محلول مخصوص خریداری شده که در صورت 
نیاز آمادگی لازم جهت بازگشایی معابر اصلی و فرعی را داشته باشیم و مشکلی 

در تردد شهروندان پیش نیاید.

استاندار قم با بیان اینکه فعلا وضعیت کرونایی 
زرد است گفت: محدودیت هایی که  استان  این 
مصوب ستاد ملی کرونا است ادامه خواهد داشت 
و هر گونه بازگشایی و رفع محدودیت ها نیز منوط به 
تصمیم گیری و ابلاغ از طرف این ستاد می باشد. 

بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن 

شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: در حال حاضر شاهد سیر نزولی بیماری 
کرونا در استان هستیم و این سیر نزولی با توجه 
به گزارشی که در ستاد ملی داده شد نباید موجب 
غفلت ما شود. وی افزود: در برخی از استان ها 
از جمله مازندران وضعیت کرونا به نوعی هشدار 
دهنده است و همچنان باید دقت، مراقبت و نظارت 
خود را بیشتر کنیم چرا که آغاز فصل سرما می تواند 
در تشدید این بیماری موثر باشد. استاندار گفت: 
مباحثی که در سطح محافل و مجالس در رابطه با 
جهش نوع انگلیسی ویروس کرونا گفته می شود 
از سهل  باید  داد:  ادامه  وی  است.  کننده  نگران 
انگاری و همچنین سهل گرفتن این موجی که می 

تواند در بهمن یا اسفند شروع شود پرهیز کنیم.
امروز  جلسه  در  کرد:  نشان  خاطر  قم  استاندار 
ستاد ملی نیز روی اعمال نظارت های بیشتر بر 

رعایت پروتکل ها و تدام این موضوع تاکید شد.
وی  یادآور شد: مهلت تسهیلات ودیعه مسکن و 
تسهیلاتی که برای حمایت از مشاغل آسیب دیده 

در نظر گرفته نیز تا تا پایان بهمن ماه تمدید شد که 
جزییات آن را در ابلاغیه های ستاد ملی به اطلاع 

همگان خواهیم رساند.
اعمال  اینکه  به  اشاره  با  استاندار قم همچنین 
سختگیری ها و محدودیت ها و مهمتر از آن رعایت 
پروتکل ها از سوی شهروندان در کاهش بیماری 
خیلی موثر بود افزود: اصناف و کسبه برغم آنکه 
جان  حفظ  برای  ولی  دیدند  را  آسیب  بیشترین 
وی  شدند.  خسارت  متحمل  واقعا  مردم  و  خود 
اضافه کرد: این شرایط به سادگی به دست نیامده 
از این رو باید قدردان مردم باشیم و برای ادامه کار 
نیز همچنان به این همراهی و همدلی نیاز داریم. 
استاندار قم بیان کرد: طبق تجربه ای که از گذشته 
داریم هر گونه عادی نشان دادن اوضاع می تواند 
شکننده باشد و موج کرونا را بار دیگر بازگرداند. وی 
بیان کرد: بزرگان، علما و روحانیت همیشه از الزام 
داشتن رعایت پروتکل های بهداشتی پشتیبانی 
کردند و این نقطه قوتی بوده که در استان داشتیم و 

همچنان قدردان این همدلی و هم افزایی هستیم.

استاندار قم خبر داد:

تداوم محدودیت های شرایط زرد کرونایی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به تملک بیش از 5٠ پلاک 
از پروژه شهیدان برقعی از بهره برداری از این پروژه تا پایان سال ٩٩ خبر داد.

غلامرضا جانقربان با اشاره به آخرین وضعیت خیابان شهیدان برقعی، اظهار 
داشت: خیابان شهیدان برقعی یا همان سجادیه سابق است که به طول هزار 
متر حدفاصل چهارمردان تا خیابان شهید دل آذر قرار دارد. معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری قم به عرض ۳۰ متری خیابان شهیدان برقعی هم اشاره کرد 
و افزود: از زمان طرح اولیه این پروژه در مطالعات جامع در سال 5۷ بیش از ۴۰ 
سال می گذرد. جانقربان بابیان اینکه ۳ طرح جامع از آن تاریخ به بعد تدوین شده 
است، تأکید کرد: تاخیر در اجرای طرح آن را به سمت فرسودگی پیش برده بود و 
در این دو سه سال گذشته مدیریت شهری تصمیم گرفت که تملکات این پروژه را 
با وجود اینکه پیشرفت بیش از۱5 الی ۲۰ درصدی نداشت، پیگیری کنند. وی با 
اشاره به روند مثبت تملکات این پروژه تصریح کرد: بالای 5۰ باب منزل در همان 
منطقه تملک کردیم و  ۴ ملک در طول مسیر باقی مانده است. معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری قم به بحث های میراثی ایجادشده در این پروژه اشاره کرد و 
گفت: میراث فرهنگی به یک باره مسجد زین العابدین را در سال ۹8 ثبت میراث 

می کند درحالی که ۴۰ سال از زمان مطرح شدن این پروژه می گذرد. جانقربان 
ادامه داد: عجیب است که چطور در طول این۴۰ سال به فکر ثبت این مسجد 
نبوده اند و با ثبت میراثی این مسجد در سال گذشته در مقابل خواسته های مردم 
مقاومت می کنند. وی از تلاش شهرداری برای هماهنگی با میراث فرهنگی هم 
خبر داد و گفت: باوجوداین موضوع در حال بازنگری هایی در طرح هستیم که 
اگر بتوانیم مساحت مسجد که 8 در ۱۲ متر است را حفظ کنیم، گذر سفیداب را 
هم که ازجمله میراث فرهنگی واقع شده در مسیر بود و برای خود شهرداری هم 
بسیار بااهمیت بود حفظ کردیم. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ابراز 
امیدواری کرد که تملکات این پروژه تا پایان سال به تکمیل برسد و گفت: پیوست 
اجرای تملکات از ابتدای سال اجرا پروژه هم آغازشده و زیرسازی و کوبش بخشی 
از مسیر اجرایی شده است. جانقربان از بهره برداری از پروژه شهیدان برقعی تا 
پایان سال خبر داد و افزود: شورای محترم و اهالی خوب محله همکاری کرده اند 
و از ظرفیت های مالکان و اهالی تأثیرگذار هم استفاده کردیم، امیدوار هستیم 
پروژه ای که بیش از ۴۰ سال روی زمین مانده، ازجمله پروژه های مشکل دار 

شهری بوده و سالیان سال مردم را رنج داده است، تا پایان سال تکمیل شود.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد

بهره برداری از پروژه شهیدان برقعی تا پایان سال

معاون توسعه مدیریت منابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: تسهیلات کرونایی به مجتمع های خدماتی بین راهی استان، براساس متراژ 
بنا، مجوزات خدماتی، تعداد کارکنان و عدم تعدیل نیرو محاسبه و بانرخ سود ۱۲ 
درصد، پرداخت می شود.   محمد رضا قدسی اظهارداشت: در راستای حمایت از 
مشاغل زیان دیده از شیوع ویروس کرونا، تسهیلات بانکی کرونایی به مجتمع های 
خدماتی رفاهی بین راهی اعطا خواهد شد. وی ادامه داد: طرح حمایت از مشاغل 
زیان دیده از شیوع ویروس کرونا از خردادماه سال جاری اجرا و تاکنون نسبت به 
پرداخت وام تسهیلات کرونایی به مجموعه هدف اقدام شده است. وی میزان وام 

بانکی اعطایی را متغیر و بر اساس شاخص های اعلامی دانست و تصریح کرد: 
متراژ بنا، تعداد کارکنان بیمه شده، عدم تعدیل نیرو، مجوز فعالیت های خدماتی 
مجتمع و سایر موارد از جمله شاخص های اصلی در تعیین میزان تسهیلات 
اعطایی است. قدسی نرخ سود تسهیلات بانکی مذکور را ۱۲ درصد اعلام و خاطر 
نشان کرد: مدت بازپرداخت تسهیلات کرونایی مشاغل زیان دیده از شیوع ویروس 
کرونا، در اقساط دوساله تنظیم شده است. وی در ادامه عنوان کرد: متقاضیان 
برای دریافت این وام می توانند به درگاه اینترنتی kara.ir مراجعه و نسبت به ارسال 

مدارک و مستندات مجتمع های خدماتی رفاهی خود اقدام نمایند.

معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :
تسهیلات بانکی به مجتمع های خدماتی بین راهی اعطا می شود

اینستاگرام در اقدامی بزدلانه بار دیگر در سالگرد شهادت حاج 
قاسم سلیمانی پست های مرتبط با این شهید بزرگوار را حذف کرد. 
اینستاگرام با بالا گرفتن اعتراض کاربران ایرانی نه  تنها از این اقدامش 
دست نکشیده که سانسور را با شدت بیشتری اعمال می کند و تا به 

کنون صد ها صفحه اینستاگرام را به کلی مسدود کرده است.


